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PORT Dickson MP Datuk 
Seri Anwar Ibrahim is 

hoping for a “win-win” situa-
tion for the Penang govern-
ment and the fishermen re-
garding the proposed Penang 
South Reclamation (PSR) 
project.

Anwar, who is PKR presi-
dent, said this after attending 
a briefing by the PSR and 
Penang Transport Master Plan 
(PTMP) project delivery part-
n e r  S R S  C o n s o r t i u m  i n 
Komtar on July 25.

“I appreciate the openness 
and the readiness of the Chief 
Minister and the Penang gov-
ernment to brief us on the 
project, as well as to listen to 
our views.

“The rationale of the pro-
ject was presented to me. I 
was also briefed on the rising 
cost of transportation as 
well as the financial con-
straints faced by the Fed-
eral Government.

“After listening to both 
the fishermen and the state, 
I see there is a willingness 
to continue the discourse.

“The state is open about 
it and they are not adamant 
about going through with 
the reclamation of  the 
three islands. They are 
saying that it is open to 
negotiation on condition 
that the state gets the funds.

“(With the funds), per-
haps the whole develop-
ment can be scaled down to 

even two or one island. It is 
con t ingen t  upon t h e 
financing of 
the  in f ra -
s t ruc tu r e 
pro jec t s . 
S o m e 
form of 
r e c l a -
m a t i o n , 
of  course 
as a mat-
ter of 

principle, we should allow. 
But then it (has to be) a win-
win situation,” Anwar told a 
press conference in Komtar.

Anwar said the matter 
should not only be about 
compensation but also to 
ensure that the welfare and 
future of the fishermen are 

protected.
“However, it is too ear-

ly  to  conclude.  We 
must give the state 
some space to con-
tinue with the ne-
g o t i a t i o n , ”  h e 
said.

Anwar com-
mended Chief 
M i n i s t e r 
Chow Kon 

Ye o w 

f o r  h i s 
o p e n -
ness and 
willing-
ness to 
negoti-
ate.

“I un-
d e r s t a n d 

t h e 

needs of the state as well as 
the welfare of the needy in the 
affected area,” he added.

Chow thanked Anwar, state 
executive council members, 
assemblymen and MPs for at-
tending the briefing by SRS 
Consortium.

“We thank all of you for 
your concerns and views. In 
line with the openness of the 
state, we will consider them. 
That includes the main con-
cern which is providing the 
affected fishermen a fair deal.

“The state will appeal to the 
Federal Government for fund-
ing. We hope to seek funds for 
the Bayan Lepas LRT project, 
and perhaps the Pan Island 
Link 1 project.

“The official letter from the 
state will be submitted to 

the Federal Government 
as soon as possible,” he 
said,  adding that the 
state was wil l ing to 
review the size and 
scale of the PSR pro-
ject should the LRT 
become a federal pro-
ject.

Also present were 
Deputy Agriculture 
and Agro-Based In-
d u s t r y  M i n i s t e r 
Sim Tze Tzin, Dep-
uty Chief Minister 

I Datuk Ahmad 
Zakiyuddin Ab-

d u l  R a h m a n , 
D e p u t y  C h i e f 
Minister II Prof 

Dr P. Ramasamy, 
and Permatang Pauh 
MP Nurul Izzah An-
war.
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The state is open about it and they are 
not adamant about going through with the 
reclamation of the three islands. They are 

saying that it is open to negotiation on condition 
that the state gets the funds. - Anwar

Seeking a ‘win-win’ situation  

A  v i s i b l y 
jubilant Anwar 
is welcomed by 
Chow to the press 
conference.
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THE Penang government is 
looking forward to a new pub-

lic promenade for visitors to enjoy 
the scenic view of Weld Quay in the 
proposed East Seafront Project.

Local Government, Housing, 
Town and Country Planning Com-
mittee chairman Jagdeep Singh Deo 
said the East Seafront Project was 
undertaken by George Town Con-
servation and Development Corpo-
ration (GTCDC). 

It also undertakes the North 
Seafront Project.

GTCDC is a tripartite partner-
ship between the Penang govern-
ment’s Chief Minister Incorporated 
(CMI), Think City Sdn Bhd and 
Aga Khan Trust for Culture; set up 
to improve the public realm follow-
ing the George Town Special Area 
Plan.

“The East Seafront Project will 
include the upgrading of the cruise 
terminal, the setting up of a cultural 
district, the refurbishment of go-
downs, creating a new public prom-

enade, and a mixed-use transport 
hub and business district.

“We also have plans to have a 
new central business district in Se-
berang Perai. The connection from 
Penang island and the mainland by 
sea starts here,” Jagdeep told a press 
conference on Aug 1.

He said that GTCDC together 

with CMI would be asked to con-
duct a design competition to invite 
talents to share their ideas about the 
proposed East Seafront Project.

Jagdeep added that the project is 
in the core zone of the Unesco 
World Heritage Site.

“It is important to note that any 
development in the area must com-

ply with the Unesco World Heritage 
listing guidelines,” he said.

Meanwhile, Penang Port Com-
mission (PPC) chairman Jeffrey 
Chew said the cruise terminal ex-
pansion work was scheduled to 
begin in September and it will take 
about a year to complete.

“The current length of the termi-
nal is 545m. It will be expanded 
northwards and will have a length 
of 793m after the expansion project.

“The terminal will still be open 
during the expansion. We are ex-
pecting an increase in cruise visitors 
after the expansion project,” he said.

Chew added that the RM155 
million expansion project was 
funded by Penang Port Sdn Bhd and 

Royal Caribbean Cruises Ltd.
He said the development sur-

rounding the Swettenham Pier 
Cruise Terminal (SPCT) – namely 
SPCT A, SPCT B and SPCT C – 
were part of the proposed East 
Seafront Project.

“The development of SPCT A 
(about 1.5 acres) is still in discus-
sion. There are old warehouses, an 
open space car park and an old 
building there. It can be developed 
into a parking and cultural area.

“As for SPCT B, the develop-
ment will cost approximately over 
RM100 million. The development 
is to be funded by the private sector. 
We are still in the midst of discus-
sion,” Chew said.

Jagdeep said SPCT B (over two 
acres) would comprise residential, 
commercial and a new cultural 
district.

Chew said the RFP deadline for 
the revival of Tanjung City Marina 
(SPCT C) is Dec 11 this year.

Among those present at the press 
conference were CMI deputy gen-
eral manager S. Bharathi, Think 
City programme director (urban 
solutions) Dr Matt Benson, Penang 
Island City Council engineering 
director A. Rajendran and George 
Town World Heritage Incorporated 
Department of Built Environment 
and Monitoring manager Muham-
mad Hijas Sahari.

(From left) Jagdeep, Chew, Muhammad Hijas, Bharathi and Benson looking at the proposed East Seafront 
Project plan after the press conference.

STATE investment agency in-
vestPenang has officially unveiled 
its new corporate logo as part of its 
new brand identity.

The new corporate identity, an 
in-house design, reinforces the 
evolution and expansion of the 
agency’s services since its estab-
lishment 15 years ago.

Chief Minister Chow Kon Yeow 
was pleased to be part of the auspi-
cious occasion on the launching of 
the new logo.

The new look is being applied 
across all collaterals, name cards, 
streamers, presentation decks and 
investPenang’s website, which is 
currently being revamped.

Although the logo has evolved, 
Chow pointed out its roots and 
focus remain unchanged, which is 
to promote Penang as a location of 
choice for technology, business and 
industry.

“Its encouraging foreign direct 
investment (FDI) figures clearly 

show Penang is a preferred destina-
tion for high quality investments.

“Penang attracted RM8.5 billion 
of FDI for the first quarter of this 
year.

“To cap it off, these investments 
are expected to create 10,073 new 
job opportunities in the state,” 
Chow said in his speech before 
officiating the new corporate logo.

Datuk Seri Lee Kah Choon, the 
investPenang director, said the new 
logo was a celebration of the evolu-
tion and enthusiasm in embracing 
the future.

“Our role today has expanded to 
a growing number of initiatives in 
attracting, developing and retaining 
talents,” he said.

Also present were state Local 
and International Trade, Consumer 
Affairs and Entrepreneurship De-
velopment Committee chairman 
Datuk  Abdul Halim Hussain and 
investPenang chief executive of-
ficer Datuk Loo Lee Lian.

New brand identity for investPenang

State wants public promenade, 
cultural district in East Seafront Project  

REPRESENTATIVES from 
four Nordic countries – Denmark, 
Norway, Finland and Sweden – 
have approached Penang, express-
ing their interest to hold a seminar 
to promote sustainability through 
Nordic solutions.

Ambassador of Denmark to 
Malaysia Jesper Vahr, Ambassa-
dor of Norway to Malaysia Gunn 
Jurid Roset, Finland honorary 
consul Datuk Poh Kim Seng, 
Denmark honorary consul Lio 
Chee Yeong and the Deputy Head 

of Mission of the Embassy of 
Sweden in Kuala Lumpur Ola 
Pihlblad paid a courtesy visit to 
Chief Minister Chow Kon Yeow 
at his office in Komtar on July 31 
to express their purpose.

Vahr said they wanted to hold 
the seminar in Penang due to the 
state’s Penang2030 vision and its 
green initiatives.

Roset said the seminar, venue 
to be decided soon, would involve 
government stakeholders respon-
sible for green economy and sus-

tainability.
“There will also be companies 

representing the different Nordic 
countries.

“As governments, we have a 
joint commitment to promote 
sustainability.

“The seminar is also aimed at 
helping and nurturing green tech-
nology businesses,” she said.

Chow thanked the delegates for 
their visit and invitation.

The seminar is scheduled to be 
held on Dec 10.

Seminar to promote sustainability the Nordic way 
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THE conservation of the Old 
Prangin Market, archaeological sites 
and landscaping of Sia Boey Reju-
venation Project is going on smooth-
ly under Phase Two.

Chief Minister Chow Kon Yeow 
visited the Sia Boey site and was 
briefed by George Town World 
Heritage Incorporated (GTWHI) 
general manager Dr Ang Ming Chee 
and Penang Development Corpora-
tion (PDC) general manager Datuk 
Mohd Bazid Abd Kahar.

“The rejuvenation project was 
launched on March 25 last year to 
transform Sia Boey into an area that 
facilitates the coexistence of devel-
opment and heritage conservation,” 
Chow told a press conference on 
July 27.

“This is to add value to the 
George Town Unesco World Herit-
age Site by enhancing the Outstand-
ing Universal Value with pro-
grammes and space created for the 
local people and restoring the 
shophouses in future phases.”

Chow said this project would also 
revitalise the area of Komtar Phase 
5, making it the socio-civic centre 
and business hub of the state.

The project is being undertaken 

by PDC in collaboration with GT-
WHI, Universiti Sains Malaysia, 
Penang Island City Council (MBPP) 
and with other stakeholders like 
Think City and George Town Con-
versation & Development Corpora-
tion. Its concept is an archaeological 
park.

Touching on how it started, 
Chow said in October 2015, a gran-
ite structure was uncovered at the 
Sia Boey site and was identified to 
be the Old Prangin Canal Basin by 
USM’s Centre for Global Archaeo-
logical Research.

The site is one of the largest ar-
chaeological sites in George Town 
with the Old Prangin Canal Basin as 
Site A and Police Barracks as Site 
B.

Chow said Sia Boey was the 
gateway of ordinary people to 
George Town about 300 years ago, 
adding that the canal in fact even 
went as far as Transfer Road for 
tongkang (boats) to come into 
George Town then.

The works that had been com-
pleted were Prangin Bypass (RM-
7mil), Archaeological Study of Site 
A (old Prangin Canal Basin) and Site 
B (Police Barracks) by USM 

(RM327,000), Phase 1 (A) Reha-
bilitation of the old Prangin Canal 
(RM1mil) and Phase 1 (B) Rescue 
Archaeology of the Prangin Canal 
by GTWHI (RM700,000).

The forthcoming Phase 2 (A) 
works include restoring two shop-
houses along Jalan Magazine as 
community facilities space (toilets, 
changing room, showers and lock-
ers) and having public archaeology 
programme for children to teach 
them archaeological methods, an 
analysis and interpretation pro-
gramme.

Chow said Phase 3 proposed 
works also include the restoration 
and adaptive reuse of all the 22 
shophouses and using some of the 
buildings to display the artefacts in 
the new Prangin Archaeological 
Gallery as public education and 
outreach programme.

He said there would also be an 
LRT station at the Sia Boey area if 
‘it happens’.

Dr Ang said 4,000 man-hours 
were spent on sieving of artefacts 
from the deposit of the canal base.

“We’ve found about 15,000 arte-

facts that weigh about one tonne. 
We’re now in the process of catego-
rising them,” said Dr Ang, while 
showing Chow and other guests the 
items recovered from the 19th and 
20th century.

Also present were state Tourism 
Development, Arts, Culture and 
Heritage Committee chairman Yeoh 
Soon Hin, Komtar assemblyman 
Teh Lai Heng, Pengkalan Kota as-
semblyman Daniel Gooi Zi Sen, 
PDC deputy general manager Datuk 
Yeoh Lean Huat and MBPP council-
lor Wong Yuee Harng.

Pix by Ahmad Adil 
Muhamad  

THE conservation works of Sia 
Boey, its archaeological sites and the 
landscaping of the area are set to be 
completed in September.

Touted to be the first urban ar-
chaeological park in Malaysia, Sia 
Boey has a long interesting history 
and the process of rejuvenating the 
site has been rather challenging.

George Town World Heritage 
Incorporated (GTWHI) general 
manager Dr Ang Ming Chee said the 
Sia Boey Rejuvenation Project in-
cludes creating a Prangin bypass, 
archaeological study of the old 
Prangin Canal Basin and police bar-
racks, rehabilitation of the Prangin 
Canal, rescue archaeology of the 
Prangin Canal and conservation of 
the old Prangin Market, archaeo-
logical sites and landscaping.

Recently, the Prangin Canal was 
in the spotlight after it was thor-
oughly cleaned and rejuvenated into 
a water feature that flows within the 
new proposed park. 

The canal also received critical 
comments from Penang Forum.

Its committee member Khoo 
Salma Nasution had reportedly said 
that no river (open system) had been 
rehabilitated involving the canal as 
part of the Sia Boey Rejuvenation 
Project.

She had said that a section of the 
Prangin Canal structure had been 
converted into a pond and filled with 
water, while the storm water drain 
was diverted into a parallel culvert.

She had also said that ideally, the 
project could have been a real river 
clean-up, starting from upstream, to 
upgrade Sungai Prangin from “not 
suitable for body contact” to “suita-
ble for body contact” recreational 
usage.

Dr Ang said the plans for the 
Prangin diversion were presented to 
and approved by the Penang Island 
City Council (MBPP) and the Tech-
nical Review Panel (TRP).

“The TRP committee includes 
Penang Heritage Trust (PHT), which 
is also a member of the Penang Fo-
rum coalition.

“They know very well about the 
rejuvenation programme and they 
know very well about the diversion. 
I checked the minutes, the repre-

sentative of PHT attended the meet-
ings,” she told a press conference 
after a technical briefing at Sia Boey 
on Aug 1.

Dr Ang said the Prangin Canal 
rehabilitation project only involved 
220m of the 11.7km canal.

“The approximate length of 
11.7km was taken from the Map of 
George Town Year 1881 (Governor 
of the Straits Settlements).

“I would like to stress again that 
the Prangin Canal is not a river as 
there is no natural source of water.

“The Prangin Channel Ditch or 
commonly known as Prangin Canal 
functions primarily as a monsoon or 
storm water drain. It collects water 
runoff from roads, and possibly from 
septic tanks and kitchens.

“So why must we create a diver-
sion? Why can’t we clean the whole 
Prangin Canal?

“The upstream catchment area is 
about 278 acres and it extends from 
Burmah Road, Anson Road, Muntri 
Street, Beach Street and Magazine 
Road; encompassing a vast portion 
of the Unesco-listed George Town 
World Heritage Site.

“Most portions are underground 

with only a few surfaced canal sec-
tions, hence, it is complicated. It is 
good that now people are keen to 
know about ditches,” Dr Ang said.

Dr Ang added at least 177 new 
trees were planted for the project.

Penang Development Corpora-
tion (PDC) senior deputy general 
manager (Implementation) Datuk 
Yeoh Lean Huat said the diversion 
was necessary to prevent discharge 
from the upstream from flowing into 
the rehabilitated Prangin Canal.

“The upstream catchment area is 
a developed area.

“For the 278 acres, we assume 
that each acre has 30 houses. So, we 

have over 8,000 houses.
“These houses are discharging 

into ditches. Some may have old 
septic tanks. It will be a challenge to 
do treatment.

“There is a treatment plant at the 
shorefront before the discharge is 
released into the sea. But there is no 
sufficient area for us to build a treat-
ment plant to treat the discharge be-
fore it enters the canal,” Yeoh said.

He added that PDC was willing 
to open up the bypass, provided that 
the water from the upstream (278 
acres) is clean.

“The diversion is not permanent. 
It can be removed,” he said.

Dr Ang explaining the Sia Boey Rejuvenation Project to the media.

Chow (third from left) and other invited guests releasing some fish into the Prangin Canal.

Rejuvenation project on track

Sia Boey first urban archaeological 
park in Malaysia  
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THE Penang government is 
looking forward to a new pub-

lic promenade for visitors to enjoy 
the scenic view of Weld Quay in the 
proposed East Seafront Project.

Local Government, Housing, 
Town and Country Planning Com-
mittee chairman Jagdeep Singh Deo 
said the East Seafront Project was 
undertaken by George Town Con-
servation and Development Corpo-
ration (GTCDC). 

It also undertakes the North 
Seafront Project.

GTCDC is a tripartite partner-
ship between the Penang govern-
ment’s Chief Minister Incorporated 
(CMI), Think City Sdn Bhd and 
Aga Khan Trust for Culture; set up 
to improve the public realm follow-
ing the George Town Special Area 
Plan.

“The East Seafront Project will 
include the upgrading of the cruise 
terminal, the setting up of a cultural 
district, the refurbishment of go-
downs, creating a new public prom-

enade, and a mixed-use transport 
hub and business district.

“We also have plans to have a 
new central business district in Se-
berang Perai. The connection from 
Penang island and the mainland by 
sea starts here,” Jagdeep told a press 
conference on Aug 1.

He said that GTCDC together 

with CMI would be asked to con-
duct a design competition to invite 
talents to share their ideas about the 
proposed East Seafront Project.

Jagdeep added that the project is 
in the core zone of the Unesco 
World Heritage Site.

“It is important to note that any 
development in the area must com-

ply with the Unesco World Heritage 
listing guidelines,” he said.

Meanwhile, Penang Port Com-
mission (PPC) chairman Jeffrey 
Chew said the cruise terminal ex-
pansion work was scheduled to 
begin in September and it will take 
about a year to complete.

“The current length of the termi-
nal is 545m. It will be expanded 
northwards and will have a length 
of 793m after the expansion project.

“The terminal will still be open 
during the expansion. We are ex-
pecting an increase in cruise visitors 
after the expansion project,” he said.

Chew added that the RM155 
million expansion project was 
funded by Penang Port Sdn Bhd and 

Royal Caribbean Cruises Ltd.
He said the development sur-

rounding the Swettenham Pier 
Cruise Terminal (SPCT) – namely 
SPCT A, SPCT B and SPCT C – 
were part of the proposed East 
Seafront Project.

“The development of SPCT A 
(about 1.5 acres) is still in discus-
sion. There are old warehouses, an 
open space car park and an old 
building there. It can be developed 
into a parking and cultural area.

“As for SPCT B, the develop-
ment will cost approximately over 
RM100 million. The development 
is to be funded by the private sector. 
We are still in the midst of discus-
sion,” Chew said.

Jagdeep said SPCT B (over two 
acres) would comprise residential, 
commercial and a new cultural 
district.

Chew said the RFP deadline for 
the revival of Tanjung City Marina 
(SPCT C) is Dec 11 this year.

Among those present at the press 
conference were CMI deputy gen-
eral manager S. Bharathi, Think 
City programme director (urban 
solutions) Dr Matt Benson, Penang 
Island City Council engineering 
director A. Rajendran and George 
Town World Heritage Incorporated 
Department of Built Environment 
and Monitoring manager Muham-
mad Hijas Sahari.

(From left) Jagdeep, Chew, Muhammad Hijas, Bharathi and Benson looking at the proposed East Seafront 
Project plan after the press conference.

STATE investment agency in-
vestPenang has officially unveiled 
its new corporate logo as part of its 
new brand identity.

The new corporate identity, an 
in-house design, reinforces the 
evolution and expansion of the 
agency’s services since its estab-
lishment 15 years ago.

Chief Minister Chow Kon Yeow 
was pleased to be part of the auspi-
cious occasion on the launching of 
the new logo.

The new look is being applied 
across all collaterals, name cards, 
streamers, presentation decks and 
investPenang’s website, which is 
currently being revamped.

Although the logo has evolved, 
Chow pointed out its roots and 
focus remain unchanged, which is 
to promote Penang as a location of 
choice for technology, business and 
industry.

“Its encouraging foreign direct 
investment (FDI) figures clearly 

show Penang is a preferred destina-
tion for high quality investments.

“Penang attracted RM8.5 billion 
of FDI for the first quarter of this 
year.

“To cap it off, these investments 
are expected to create 10,073 new 
job opportunities in the state,” 
Chow said in his speech before 
officiating the new corporate logo.

Datuk Seri Lee Kah Choon, the 
investPenang director, said the new 
logo was a celebration of the evolu-
tion and enthusiasm in embracing 
the future.

“Our role today has expanded to 
a growing number of initiatives in 
attracting, developing and retaining 
talents,” he said.

Also present were state Local 
and International Trade, Consumer 
Affairs and Entrepreneurship De-
velopment Committee chairman 
Datuk  Abdul Halim Hussain and 
investPenang chief executive of-
ficer Datuk Loo Lee Lian.

New brand identity for investPenang

State wants public promenade, 
cultural district in East Seafront Project  

REPRESENTATIVES from 
four Nordic countries – Denmark, 
Norway, Finland and Sweden – 
have approached Penang, express-
ing their interest to hold a seminar 
to promote sustainability through 
Nordic solutions.

Ambassador of Denmark to 
Malaysia Jesper Vahr, Ambassa-
dor of Norway to Malaysia Gunn 
Jurid Roset, Finland honorary 
consul Datuk Poh Kim Seng, 
Denmark honorary consul Lio 
Chee Yeong and the Deputy Head 

of Mission of the Embassy of 
Sweden in Kuala Lumpur Ola 
Pihlblad paid a courtesy visit to 
Chief Minister Chow Kon Yeow 
at his office in Komtar on July 31 
to express their purpose.

Vahr said they wanted to hold 
the seminar in Penang due to the 
state’s Penang2030 vision and its 
green initiatives.

Roset said the seminar, venue 
to be decided soon, would involve 
government stakeholders respon-
sible for green economy and sus-

tainability.
“There will also be companies 

representing the different Nordic 
countries.

“As governments, we have a 
joint commitment to promote 
sustainability.

“The seminar is also aimed at 
helping and nurturing green tech-
nology businesses,” she said.

Chow thanked the delegates for 
their visit and invitation.

The seminar is scheduled to be 
held on Dec 10.

Seminar to promote sustainability the Nordic way 
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THE subject of a black hole can 
be quite a dry one but astro-

physicist Dr Kevin Koay Jun Yi 
made it interesting to some 150 at-
tendees who came to Tech Dome 
Penang in Komtar to listen to him 
share his experience about ‘How to 
Capture an Image of a Black Hole’.

The majority of the attendees 
were students from Bukit Merta-
jam High School (36), SM Hutch-
ings (28), St Xaviers Institution 
(23), SM Air Itam (11), SM Tunku 
Puan Habsah (10), SM Bukit Jam-
bul (10) and  Penang Free School 
(five) while the rest were the 
schools’ teachers, USM lecturers 
and members from the Astro-
nomical Society of Penang.

Koay, who was back in Penang 
on a working trip that was funded 
by Academia Sinica Institute of 
Astronomy and Astrophysics in 
Taipei where he works, and also 
the Multimedia University, gave a 
similar talk at Dewan Kuliah ‘B’ 
in Universiti Sains Malaysia the 
following day on Aug 1.

He explained that black holes 
are fascinating objects in outer 
space with such strong gravita-
tional pull that even light could not 
escape them if it came near them.

“It’s very good to see students 
being interested in this subject. 
Some of them asked tough ques-
tions. I see that Penang is taking a 
very strong lead in promoting 
STEM (Science, Technology, En-
gineering and Mathematics) to 
children, especially through Tech 
Dome Penang and Penang Science 
Cluster. I feel proud as a Penan-
gite,” Koay, a former Penang Free 
School student, said on July 31.

“Astronomy is one subject that 
can pull in young children into 
STEM. When you are young, you 
always like to know about space, 
dinosaurs and things like that.

“We’ve some Malaysians in 
Oxford and Princeton. Those over-
seas may have a bit more resourc-
es compared to locals. So, we see 
how we can help to co-supervise, 
do research together and collabo-
rate with the locals. When we come 
back, we can give back to the com-
munity by giving public talks.”

One of the happiest persons at the 
talk was Astronomical Society of 
Penang president Dr Chong Hon 
Yew.

“Dr Kevin Koay is one of the 
200 scientists around the world at 
the forefront of astronomy re-
search. In 1970 when I was a stu-
dent at USM, they said it was very 
hard to take a picture of the black 
hole because of all the problems. 
After waiting for 40 years, I fi-
nally saw it. I’m so happy. It’s not 
easy to image a black hole,” Chong 
said.

Chong said Albert Einstein, who 
first predicted the existence of black 
holes in 1915, was proved right 
with his general theory of relativity.

So, when the researchers held a 

series of simultaneous press con-
ferences throughout the globe to 
announce the “Event Horizon 
Telescope” (EHT) project’s 
groundbreaking result and release 
the first-ever picture of a black 
hole on April 10, Chong waited 
agog for the news.

“That day, I was in my socie-
ty’s room. When they announced 
it, I went to Taiwan, I went to 
America, I went to Chile, I went 
to the European Commission, 
online. I was so excited and 
happy that after waiting for so 
many years, I finally saw it. Many 
other people also waited for many 
years.”

Tech Dome Penang chief ex-
ecutive officer Dr Khong Yoon 

Loong said it was quite amazing 
that Koay agreed to give the talk.

“But unfortunately for Malay-
sians, we don’t appreciate this 
kind of thing. This is world news, 
it came out on BBC. It was big, 
big news in the scientific com-
munity. We’re lucky that Dr Koay 
agreed to come and talk to us,” 
Khong said.

Also present were Pulau Tikus 
assemblyman Chris Lee, honor-
ary consul of France in Penang 
Teoh Seng Aun, USM lecturer Dr 
Noor Khalidah Abdul Hamid, 
Tech Dome Penang education & 
exhibits manager Sean Lee Kuan 
Shern and senior marketing and 
communications manager Oun Sui 
Leng.

PENANG is indeed proud to be 
the first destination in Asia to 
host the World Seafood Congress 
2019 in September.

Themed “Seafood Supply 
Chains of the Future”, the three-
day congress from Sept 9 to 11 
at Setia SPICE Convention Cen-
tre in Relau, will bring the latest 
trends in the seafood industry.

“The congress has now be-
come the platform for exchang-
ing information, ideas and con-
cepts pertaining to the seafood 
sector,” Chief Minister Chow 
Kon Yeow told a press confer-

ence in Komtar on Aug 11.
“Seafood also plays a signifi-

cant role for Malaysia as the in-
dustry offers employment op-
portunities and income.

“Fishing, shipping and mari-
time trade have historically dom-
inated sea activities in Penang.

“Penang has shown tremen-
dous results in the fishery industry 
as in year 2017, seafood produc-
tion in Penang reached the third 
highest wholesale value in the 
country after Perak and Kedah.

“Penang is currently the third 
largest producer of aquaculture 

in the country after Sabah and 
Sarawak.

“Besides that, from the tour-
ism view, I wish to highlight that 
the World Seafood Congress 
2019 is estimated to bring an ap-
proximate RM2 million eco-
nomic impact to Penang with the 
targeted 350 regional delegates.”

The World Seafood Congress 
was initiated by the Food and 
Agriculture Organisation of the 
United Nations (FAO) and Unit-
ed Nations Industrial Develop-
ment Organisation (UNIDO).

The first was held in 1969 in 
Halifax, Canada.

State Tourism Development, 
Arts, Culture and Heritage Com-
mittee chairman Yeoh Soon Hin 
said that the World Seafood 
Congress would bring research-
ers, academicians and profes-
sionals of the global seafood in-
dustry and the latest in seafood 
supply chain technologies under 
one roof.

“I hope that Penang’s success 
will help to pave the way for 
other world-class events in fu-
ture,” Yeoh added.

Penang the first in Asia to host World Seafood Congress 

Chong (seated, right), Koay (fourth from right), Noor Khalidah (fifth from right) and Khong (sixth 
from right) posing for a group photo with the students and other participants after the talk.

Chow (sixth from left), Yeoh (seventh from left) and other VIPs 
sharing a light moment after the announcement of the World 
Seafood Congress 2019.

Excited over 
black holes
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Story by Edmund Lee 
Pix by Ahmad Adil 
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SEBERANG Perai Munici-
pal Council (MPSP) has in-

stalled sensors at 12 hotspots in 
the mainland to monitor water 
levels in the event of flooding.

Local Government, Housing, 
Town and Country Planning Com-
mittee chairman Jagdeep Singh 
Deo said such an initiative was to 
reduce the manpower and costs 
needed when water levels rose 

during a downpour.
According to him, the MPSP 

personnel are able to monitor the 
situation in real time through the 
flash flood alerts.

“They can monitor water levels 
in real time before being alerted 
that the danger levels are reached,” 
Jagdeep told a press conference on 
July 31. 

“A notification will be sent 
before council personnel are de-
ployed to the scene. This will re-
duce the impact of flash floods in 
the low-lying areas,” he said.

MPSP, the largest municipality 
in the country, is working towards 
achieving the state’s vision of 
becoming a “smart city”.

Recently, it also launched the 
first “smart” bus shelter in the 
state.

Also present was MPSP presi-
dent Datuk Rozali Mohamud.

Rozali also concurred with 
Jagdeep, stating that it was a move 
to ensure an efficient system as 
MPSP needed to move forward in 
line with the state’s aspiration of 
becoming a “smart city”.

THE Penang government will be 
filing an appeal with the Court of Ap-
peal against a High Court decision on 
the Victoria Street godown project.

Chief Minister Chow Kon Yeow 
said the state had lost the court case 
involving a land dispute between the 
state and the former landowner of the 
two dilapidated warehouses along 
Victoria Street.

It was reported that the state had 
acquired the two warehouses through 
the Land Acquisition Act with the 
intention of setting up a heritage learn-
ing centre.

The former landowner went to 
court to challenge the state’s authority 

to acquire the godowns, specifying 
that education was under Federal 
purview.

Chow said the state had no choice 
but to abide by the court’s decision.

He said the contract to restore and 
upgrade the godowns has also been 
terminated.

“Both the project manager, Penang 
Development Corporation (PDC), 
and project contractor have agreed to 
end the RM10.3 million contract. The 
plots have been returned to the former 
landowner,” he told a press conference 
on Aug 1. 

Chow said that the state had paid 
for the work done so far.

FORTY-TWO students from five districts in 
Penang received free Scout uniforms and a pair 
of black shoes each on July 31 at SMK Mak 
Mandin in Butterworth.

State Youth and Sports Committee chairman 
Soon Lip Chee thanked the Scouts Association 
of Malaysia Penang for inviting him to attend the 
Scout Uniform for Free (SUFF) giveaway cer-
emony.

“This programme not only recycles Penang’s 
Scout uniforms but also helps Scouts who face 
financial difficulties to have low-cost uniforms.

“Scouts Association of Malaysia Penang is an 
active NGO here. Over the years, the association 
has produced many youths and teenagers who 
have been very supportive of the Penang com-
munity.

“I hope the association can continue such ef-
forts in the future as well,” said Soon in his 
speech.

The programme also received support from 
the Pallas company which sponsored black shoes 
for the recipients.

Penang to appeal court decision on 
Victoria Street godown project

Soon (second last row, centre) in a group photo with the students who received their Scout uniforms and a pair of black 
shoes during the SUFF giveaway ceremony.

Free Scout uniforms, shoes for 42 students

Sensors to 
monitor floods

Jagdeep and Rozali, accompanied by an officer, looking at the sensors installed at the flood-
prone area.

A PILOT project involving the 
installation of solar panels along the 
unique Harapan Bridge near 
Queensbay Mall in Bayan Lepas is 
coming up soon.

The initiative will be undertaken 
by Penang Island City Council 
(MBPP) which plans to roll out the 
solar energy as part of its green 
agenda.

MBPP mayor Datuk Yew Tung 
Seang said this effort was meant to 
improve energy efficiency along the 
pedestrian and cyclist lane.

He said the solar panels would be 
installed in two phases under the 
council’s initiative to reduce carbon 
emissions.

“The first phase will be spread 
out along the 200m lane while the 
second phase will cover another 
400m.

“This will definitely help to har-
vest the energy and ensure a com-
fortable ride for cyclists.

“It also provides shade to pedes-

trians and cyclists as well under the 
hot sun,” he told a press conference 
after attending renewable energy 
talks at Penang Institute in Jalan 
Brown on July 25.

Also present was state Public 
Works, Utilities and Flood Mitiga-
tion Committee chairman Zairil 
Khir Johari.

In his speech, Zairil said this was 
clearly a good initiative in line with 
the green agenda.

“In fact, Seberang Perai Munici-
pal Council (MPSP) also started the 
effort by installing solar panels at 
rooftops of government offices and 
public markets,” he said, adding that 
it would reduce the carbon footprint.

Penang is turning to solar energy 
as part of its commitment towards a 
green environment.

The Chowrasta Market was the 
latest in the country to be green 
building index (GBI) certified. The 
walkways along the market would 
have solar panels installed.

Solar panels to be installed 
at Harapan Bridge 
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Story by Tanushalini 
Moroter
Pix by Law Suun Ting

AFTER indulging the people 
with the magic of arts, the 

curtain came down on the George 
Town Festival 2019 on July 28 with 
a bang, leaving arts lovers in a spell.

The 16-day long festival, with 
its theme “A Festival for Every-
one”, this year attracted over 
300,000 visitors.

“I have received good feedback 
about GTF this year revolving 
around the arts scene as well as the 
accessibility of public of all levels 
to the festival.

“This year’s GTF saw arts 
blooming everywhere in the city, 
allowing visitors to be totally im-
mersed in them.

“There were more free-to-attend 
events, more local engagements 
and local content, thus delivering 
the promise of ‘A Festival for Eve-
ryone’,” said Penang Tourism 
Development, Heritage, Culture 
and Arts Committee chairman 
Yeoh Soon Hin at the closing cer-
emony of GTF.

According to Yeoh, the festival 

has played a pivotal role in posi-
tioning the state as Asia’s arts and 
culture hub.

“It has been drawing thousands 
of visitors each year to Penang and 
turning the state into a canvas and 
a stage for arts to thrive and pros-
per.

“We hope that more collabora-
tions can be made between Malay-
sian artistes and artistes from other 
countries, so that GTF can be de-
veloped into an international plat-
form for local artistes to showcase 
their art forms globally,” Yeoh 
added.

The grand finale of GTF, 
dubbed the “The Extravaganza”, 
featured some mesmerising per-
formances from local and interna-
tional artistes, such as Mallakhamb 
(India), Odisi (Malaysia), Reborn 
(Malaysia) and Fallen Angel & 
Light of Hope (Malaysia).

Chief Minister Chow Kon 
Yeow, who was the guest of hon-
our, was impressed with the power-
packed and artistic performances 
on the night.

“The state government has al-
ways been a firm believer in nurtur-
ing and supporting the arts and we 

have invested and supported GTF 
since its debut in 2010.

“We will continue to develop 
GTF into an international platform 
for local artistes to showcase their 
works, allowing their works to be 

witnessed by an international 
crowd and gain global fame.

“I also hope that this year’s 
GTF has added colour and excite-
ment to enliven Penang,” said 
Chow during his speech at Beach 
Street.

Chow also revealed the dates 
for the GTF 2020 at the closing 
ceremony.

“I would like to announce that 
GTF 2020 will be held from July 
11 to July 26,” he said to cheers 

from the crowd.
Also present were state execu-

tive councillor for Women & Fam-
ily Development, Gender Inclu-
siveness & Religions Other Than 
Islam Chong Eng, Penang Island 
City Council mayor Datuk Yew 
Tung Seang, George Town World 
Heritage Incorporated general 
manager Dr Ang Ming Chee and 
Penang Global Tourism chief ex-
ecutive officer Ooi Chok Yan.

THE Penang Eurasian Association (PEA) is 
celebrating its centennial this year with many 
exciting events!

Its president, Mavis Baptist, said various 
events had been planned in the coming months 
for the public to enjoy and get to know more 
about the community.

“The Eurasian community has contributed 
immensely towards the development of the 
country as well as the general community.

“Our association has progressed so far. We 
engage the state government to hold com-
munity events with the aim of preserving the 
heritage and culture of minority ethnic 
groups,” she told a press conference on Aug 
2. 

Local Government, Housing, Town and 
Country Planning Committee chairman 
Jagdeep Singh Deo said the state acknowl-

edged the contributions of the Eurasian com-
munity.

“Although the community is small, their 
contributions are huge. We hope to continue 
this cordial working relationship with the 
Eurasian community and other communities 
in Penang,” he said.

Among the exciting events planned are the 
Feast of Assumption (Aug 14), Eurasian Her-
itage Fiesta & Launching of 100th year an-
niversary celebration (Aug 17), Merdeka 
Countdown (Aug 30), Seniors Event (Sept 
15), Public Speaking Competition (Sept 16), 
and the Gala Dinner (Nov 9).

The PEA was established in 1919 after the 
end of World War I. 

For further information visit PEA Facebook 
page at https://www.facebook.com/penan-
geurasian/

Earlier, Jagdeep who is also the non-Islam-
ic places of worship fund (RIBI) chairman, 
said he received applications from three 
churches in Penang.

“The St John Britto Church in Jalan Sungai 
Pinang requires funding for repairs of the 
premises, St Francis Xavier Church in Penang 

Road needs the funds to replace the roof and 
the Church of Our Lady of Sorrows in Macal-
ister Road needs to build a ramp for people 
with special needs.

“We will process these applications accord-
ingly. If they meet the required criteria, we 
shall approve it,” Jagdeep said.

Centennial joy for PEA 

Baptist (third from left) and Jagdeep (fourth from left) together with other invited 
guests posing for a group photo after the press conference.

Magnificent GTF finale 

 R e b o r n  p e r f o r m e d  b y 
our local artistes kept the 
audience bewitched with the 
magical performances. 

 The art istes from India 
p e r f o r m i n g  t h e i r  h e a r t 
t h u m p i n g  s t u n t s  c a l l e d 
Mallakhamb.

 C o l o u r f u l  a n d  v i b r a n t 
Indian cultural performance 
by Angika Fine Arts.
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IT was a fun-filled and educational Saturday 
for 31 participants between the ages of 14 

and 61 who took part in Penang Green Coun-
cil’s eco-tour, Green Map - Golden Belt. 

This half-day eco-tour explored the Batu 
Maung Solid Waste Transfer Station, a new 
transfer station facility in Penang, and Taman 
Bagan Lalang Recycling Centre, an exem-
plary model for community-based efforts. 

We all know that the most critical compo-
nent in any waste management programme is 
public awareness and participation, in addition 
to appropriate legislation, technical support 
and adequate funding. 

The first stop was Batu Maung Solid Waste 
Transfer Station. 

The RM75 million infrastructure launched 
in January 2019 will service the Penang Island 
City Council (MBPP) and Penang Island as 
an integrated solid waste management facil-
ity which will overcome issues related to 
transfer and disposal of bulk and domestic 
waste. 

This station is also equipped with recycling 
facility, leachate treatment and organic waste 
to energy processing facility. 

Here, participants were briefed in detail on 
the facility’s daily operations from the moment 
garbage trucks enter. 

They were then taken on a walkabout tour 

to see for themselves the processes. It was in-
deed a great eye-opening experience for many!

The excursion continued on to the next 
location, a community led recycling centre - 
Taman Bagan Lalang Recycling Centre. 

The site where this centre sits on used to 
be a vacant land surrounded by trees. 

The trees were not uprooted but instead 
trimmed to still provide shade to the surround-
ings. 

In 2010, the state government provided 

seeding fund such as a container office to be 
used as a meeting place. 

This centre was then made an education 
and awareness centre in the Northern District 
of Seberang Perai. Among the initiatives car-
ried out to encourage residents in the neigh-
bourhood to move towards a zero-waste 
lifestyle includes kitchen waste composting 
where participating households are given a 
bin to be filled up and get rewarded, segregat-
ing and recycling their waste as well as mak-

ing detergent from fruit peels. Our lucky 
participants got to make from scratch and bag 
home their own handmade detergent out of 
natural enzymes.

It was a fruitful and successful outdoor tour 
for everyone. 

We want to carve in the minds of everyone 
that every piece of trash tossed out will not 
disappear on its own, it goes through a series 
of process that requires so much resources to 
then just end up deeply planted in the landfill. 
If we could be more considerate of the one 
and only landfill Pulau Burung that we have 
in Penang, we could be salvaging more lands 
claimed to be turned into landfills in the future. 

Special thanks to the management of Batu 
Maung Solid Waste Transfer Station and Ta-
man Bagan Lalang Recycling Centre for 
hosting us. It is our pleasure here at Penang 
Green Council to organise such a programme 
for Penangites!

Don’t worry if you missed it this time, just 
follow our Facebook page - Penang Green 
Council for more updates. Under this Green 
Map, we also have Blue Belt where we ex-
plore on the water supply and wastewater 
treatment system in Penang.

Do not miss this opportunity to be a mind-
ful Penangite! - Article by Penang Green 
Council

Group photo at Batu Maung Solid Waste Transfer Station.

Waste – it is everyone’s business! 
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THE Sungai Pinang service 
centre, after successfully 

launching its free legal advice 
programme last year, is now of-
fering free counselling service to 
the neighbourhood of Jelutong.

The service centre is collabo-

rating with the Penang Family 
Health Development Associa-
tion (PFHDA) to provide free 
counselling services on the sec-
ond Wednesday of every month 
s t a r t ing  f rom th i s  mon th 
(7.30pm-9.30pm).

According to the programme 
director (free counselling ser-
vice) Engie Ng, the service will 

cater to the needs of individuals 
who are facing emotional crisis.

“The Health Minister (Datuk 
Seri Dr Dzulkefly Ahmad) had 
earlier stated that there is a great 
need to create awareness on 
mental health issues as well as 

on the need to have more coun-
selling services.

“It has been reported that out 
of the total Malaysian popula-
tion, 20% are suffering from 
mild depression and therefore it 
is essential to help people to deal 
with their afflictions through 
counselling.

“I think this free counselling 
service initiated by Sungai 
Pinang assemblyman Lim Siew 
Khim at the service centre is 
something timely,’’ Ng said at a 
press conference held on Aug 2.

Those who are in need of the 
service must register prior to 
attending the counselling ses-
sion. 

They can do so at the follow-
ing link https://forms.gle/EP6oi-
kUqEqLL8AL37.

If they need assistance to 
register for the counselling ses-
sion, the public can also visit the 
service centre located at Jalan 
Ahmad Nor, 11600 Jelutong (tel: 
04-6576630).

Lim feels that people need to 
be educated more on the issues 
concerning mental health.

“I feel it is important for an 
individual who is overwhelmed 
with emotions to have a good 
support system.

“We need to be sensitive to 
people’s emotions and mental 
state. Not only that, we should 
also be able to identify those 
who are suffering from depres-
sion and get them help.

“This is something that can-
not be overlooked. We can help 
to save a life if we are observant 
enough and are sensitive,’’ 
added Lim.

Meanwhile, those who are 
suffering from depression and 
need a listening ear can call 
Befrienders at 03-79568145 (24 
hours).

They can also call Penang 
Befrienders at 04-2815161/04-
2811108 or whatsapp 011-
56997687 (Monday to Sunday 
from 3pm-midnight).

Those who wish to commu-
nicate in Tamil primarily and 
also in Bahasa Malaysia and 
English, can call SNEHAM at 
1800 22 5757 daily from 4pm to 
8pm.

Lim (centre) in a group picture with the representatives from PFHDA and also staff of the service centre.

Free counseling 
at Sungai 
Pinang service centre 

THE emergence of young artists and 
foreign artists is helping Penang to 
revive its former glory in visual arts.

“With the emergence of young 
artists and foreign artists who have 
made this island (Penang) as their 
base of operation, we can see a resur-
gence of art in Penang,” said Chief 
Minister Chow Kon Yeow at the 
launch of the Peter Liew Art Gallery 
in Cantonment Road on July 28.

“I am glad that Penang has at-
tracted Peter Liew to move his base 
here.

“Artists like him and many others 
have enlivened the art scene in Pen-
ang.

“Events such as the George Town 
Festival, the George Town Literary 
Festival as well as the proposed Pen-
ang Art District will help generate 
public interest in art through exposure 
and informal education,” added 
Chow.

According to Chow, Liew is set-
ting up his gallery and an interna-
tional art village called “PLAVI” in 
Balik Pulau.

“Galleries and art villages are in-
tegral parts of the art ecosystem. As 
such, it is encouraging that Peter Liew 
is initiating the Peter Liew Art Gallery 
and an international art village in 
Balik Pulau,” he said.

Chow also stated that Penang was 
on track to regain its former seat as 
an art and cultural hub that would 
attract even more artists from across 
the globe.

“I hope that through arts and cul-
ture, we are able to paint an even more 
colourful and beautiful future for our 
upcoming generations,” Chow said.

Also present was Penang State Art 
Gallery chairman Lee Khai.

For further enquiries on the PL Art 
Gallery, contact Ron Liew 016-
3275209 (text only).

Reviving Penang’s former glory in art
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IT was a proud day for 47 staff 
members of the Penang Water 

Supply Corporation (PBAPP) 
when they received long-service 
awards from Chief Minister Chow 
Kon Yeow.

Of the 47, two have served 
PBAPP for 25 years, 23 for 30 years 
and 22 for 35 years and they re-
ceived BSN premium saving cer-
tificate worth RM1,500, RM2,000 
and RM2,500 respectively.

Chow, who is also the PBAPP 
chairman, congratulated them for 
their dedication and loyalty and said 
these long-serving employees have 
started their career with PBA (Pen-
ang Water Authority) before it was 
corporatised as PBAPP on March 
1, 1999.

“We have seen many changes in 
the last 20 years and PBAPP has 
become more pro-active, profes-
sional, innovative and results-ori-
ented over the years,” Chow said in 
his speech on July 25.

“The most outstanding achieve-
ment by PBAPP is that there has 
never been any water rationing in 
the last 20 years in the state. The 
water supply has been continuous. 
There may be two or three hours of 
water interruption.”

Upon hearing that, the employ-
ees responded with a loud applause.

Chow, who is also PBA Hold-
ings Bhd chairman, said he was 
proud that for 17 successive years, 
dividends were paid out to the 
shareholders.

On top of that, he said PBAPP 
has consistently reinvested its prof-
its to raise its services. From 2008 
to 2018, PBAPP has invested 
RM682.6 million in 335 water 
supply-related projects in Penang.

Chow also noted that PBAPP 
has successfully carried out excel-
lent services and meeting its KPI, 
like maintaining 100% water sup-
ply to the urban areas and 99.8% to 
rural areas and maintaining its 
lowest domestic water tariff in 
Malaysia for the first 35,000 litres 
each month.

PBAHB and PBAPP chief ex-
ecutive officer Datuk Jaseni Maid-
insa said there are two main factors 
why there is always consistent 
water supply 24 hours a day, seven 
days a week and 365 days a year in 
the state to 1.77 million people and 
thousands of businesses.

“First is labour efficiency and 
second is PBAPP does not out-
source major engineering opera-
tions,” he said.

On labour efficiency, Jaseni said 
in 1999, PBAPP had a staff of 999 
serving 338,523 registered water 
users. In 2008, the number of staff 
increased to 1,347 serving 616,082 
water users.This means that in 

1999, PBAPP had a ratio of one 
employee to 339 users while in 
2018, it was 1:457.

Based on the ratio, Jaseni 

said it reflected the employees’ 
work efficiency and PBAPP 
overall efficiency as a water 
supply operator.

Chow (seated, eighth from left) and Jaseni (seated, ninth from left) posing for a photograph with PBAPP 
long-service award recipients and a few senior management personnel.

STAYING true to the state’s 
vision and also to raise awareness 
on the proposed Bayan Lepas 
LRT project, the Penang LRT 
Hunt 2019 was held on July 27.

Fifty teams comprising 200 
participants took part in the fun, 
family-orientated and environ-
mental-friendly event which be-
gan at Komtar at 7am and ended 
at Giant Bayan Baru.

Chief Minister Chow Kon 
Yeow said the event was more 
meaningful with the Bayan Lepas 
LRT project receiving its condi-

tional approval from the Land 
Public Transport Agency (APAD) 
recently.

“We are committed to building 
a vibrant and livable city in line 
with the Penang2030 vision,” he 
said at the closing ceremony in 
Bayan Baru.

The LRT Hunt, the brainchild 
of the Chief Minister, is part of a 
series of public engagement 
events aimed at increasing aware-
ness on the proposed Bayan 
Lepas LRT stations. 

Some of the proposed loca-

tions are at Komtar, Macallum 
Street, Bandar Sri Pinang, East 
Jelutong, Gelugor, Batu Uban, 
Sungai Nibong, Bukit Jambul and 
Jalan Tengah.

Organised by the Penang state 
government in collaboration with 
Penang Island City Council, the 
main sponsor of the hunt was 
Penang International Exchange.

Proceeds from Penang LRT 
Hunt 2019 will be channelled to 
JCI E-Metro to fund their youth 
welfare programmes and activi-
ties.

State committed to building livable city
Chow (second row, seventh from left) coming together with participants of the LRT Hunt for a group photo.

Chong Eng (left) and Lee at the event to launch Bukit Mertajam as a 
digital city.

PBAPP gives out  long-service 
awards

BUKIT Mertajam (BM), with an 
area of about 12km by 18km, is set 
to be transformed into a digital city.

Known as “BM Digital Initia-
tive”, it is solely to be planned, 
studied, undertaken and funded by 
technology partner Smartviro Sdn 
Bhd, the master developer for this 
project.

“Smartviro is a subsidiary of 
YES Online Sdn Bhd, which is also 
a master developer of OSC Online 
system used by 103 local authori-
ties in Malaysia since 2010,” state 
executive councillor in charge of 
Women & Family Development, 
Gender Inclusiveness and Reli-
gions Other Than Islam, Chong 
Eng, told a press conference at 
Komtar on July 26.

“BM is growing rapidly into an 
urbanised area with a population of 
more than 212,300 residents amidst 
the shift to the commercial and light 
industrial-based economy. This has 
led to profound social and eco-
nomic changes there.

“The smart city/digital city con-
cept is to integrate the Information 
and Communication Technology 

(ICT) with various smart devices to 
collect and monitor the city’s envi-
ronment, operations and services.

“This is in line with Cities 4.0 
launched by our Prime Minister 
Tun Dr Mahathir Mohamad last 
year,” Chong Eng added.

Also present were Smartviro 
Sdn Bhd director Datuk Lee Aik 
Heng and its project manager Ad-
win Chew.

Chong Eng said she was happy 
with the initiative by Smartviro, a 
local Asia Pacific ICT Alliance 
(APICTA) award-winning devel-
oper, to establish a smart city 
model as part of the state govern-
ment’s commitment towards digital 
revolution as contained in “Pen-
ang2030: A Family-focused Green 
and Smart State that Inspires the 
Nation”.

“It is indeed an honour that BM 
has been identified as a testing 
ground to earmark on the digital 
city implementation that can serve 
as a role model that hopefully can 
be deployed to other parts of Pen-
ang and out of Penang in the near 
future,” Chong Eng said.

Plan to transform Bukit 
Mertajam into digital city
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IN a bid to enhance students’ interest in 
the science and technology field, Yu Cai 
Foundation (YCF) has sponsored RM1.7 
million worth of science apparatus to 17 
Chinese secondary schools in Penang.

As part of its Grant for Physical Fa-
cilities programme, the foundation, 
which is a charitable initiative by 
Ananda Krishan Tatparanandam and 
Usaha Tegas Group, aims to nurture 
young talent.

Yu Cai Foundation chairman Chan 
Chee Beng said the foundation was 
proud to support the state government’s 
initiative to project Penang as a centre 
for engineering and scientific excel-
lence.

“We are pleased to play our role 
through the award of RM1.7 million to 
the 17 schools.

“Up to date, we have awarded RM5.9 
million to 59 schools to purchase tradi-
tional and digital science apparatus.

“The traditional science apparatus 
will assist the schools in preparation of 
experiment-based examination while 
digital apparatus aims to enhance stu-
dents’ interest in science and technolo-

gy,” he said in his speech at the Penang 
Science Cluster (PSC) in Gat Lebuh 

Cina on July 25.
The foundation, which was launched 

in 2015, wants to enable students to 
achieve their academic and vocational 
potential through education.

Chief Minister Chow Kon Yeow, who 
was present, lauded the initiative by the 
foundation to donate the science equip-
ment.

“It is great as the same equipment is 
also being donated to PSC to allow stu-
dents in other schools to reap their 
benefits.

“Penang is home to many high-tech 
companies, multinationals from over the 
world and leading local technology 
companies across various industries 
such as semiconductors, instrumenta-
tion, storage and medical devices,” he 
said.

Chow pointed out that PSC’s mission 
was to spark interest in science and 
technology and to create innovation and 
entrepreneurship among the students.

He also stressed on the importance of 
having a “maker lab” in each school.

“It helps to ensure an interactive 
learning environment,” he said, adding 
that the state government emphasised 
this initiative.

The 17 Chinese secondary schools 
that received the grants were SMJK 
Chung Hwa Confucian, SMJK Chung 
Ling Air Itam, SMJK Chung Ling But-
terworth, SMJK Convent Datuk Kera-
mat, SMJK Heng Ee, SMJK Heng Ee 
Bayan Lepas, SMJK Jit Sin, SMJK Jit 
Sin 2, SMJK Penang Chinese Girls’ 
High School, SMJK Phor Thay, SMJK 
Sacred Heart, SMJK Union, Chung Ling 
Private High School, Han Chiang High 
School,  J i t  Sin Independent High 
School, Penang Chinese Girls’ Private 
High School and Phor Tay Private High 
School.

Also present was PSC chief executive 
officer Ooi Peng Ee.

THE Penang government is 
giving out financial aid of 

over RM1 million to coastal 
fishermen in the state for them 
to buy nets and other necessary 
items.

Telok Bahang assemblyman 
Zolkifly Md Lazim, who pre-
sented a mock cheque for 
RM1,020,000 to a few repre-
sentatives of the fishermen at the 
Telok Bahang Fishermen NPK 
Centre on July 24, said the aid 
was to ease the burden of the 
over 2,000 fishermen.

A total of 239 fishermen from 
the Persatuan Nelayan Kawasan 
Telok Bahang received the 

RM400 aid voucher each at the 
centre on July 24. They came 
from Pantai Acheh, Telok Ba-
hang, Batu Ferringhi, Tanjong 
Bungah, Tanjong Tokong and 
Gurney Drive.

“I understand their catch has 
gone down over the past 10 
years. Statistics, however, show 
that the sales revenue went up to 
RM2 billion last year. This was 
due to fish price increase and 
also the increase in fishes caught 
by the bigger boats,” Zolkifly 
said in his speech.

“The state will help provide 
aid from time to time. The fisher-
men are the heroes for providing 

high protein (in the form of 
fishes) to the people.”

Also present were Malaysian 
Fisheries Development Board 

(LKIM) Penang director Dr Nik 
Yahya AB Rahman, Persatuan 
Nelayan Kawasan Telok Bahang 
chairman Johari Mohammad, 

Northeast District representative 
Nurshamshinaz Shamsudin and 
Balik Pulau penghulu Mohd 
Farouk Varusai Mohd.

Some of the fishermen showing the aid vouchers they received in Telok Bahang. 

Chow showing his keen interest in science as he checks out one of the apparatus.

RM1.7m of science apparatus for 17 Chinese secondary schools

RM1mil aid 
for fishermen 
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Gooi (fifth from left), Berapit assemblyman Heng Lee Lee (fourth from left), GTF 2019 
director Jack Wong (left) and Georgetown World Heritage Incorporated general manager 
Dr Ang Ming Chee (fourth from right) at the ‘Macam Macam Macallum’ opening ceremony.

THE “Macam Macam Macal-
lum”, a community engagement 
programme of the popular George 
Town Festival (GTF) 2019, at-
tracted people from all walks of 
life and received the thumbs-up 
from the local community as well.

The two-night programme, 
held from 7pm to 10pm at the 
Macallum neighbourhood, was 
organised by GTF 2019 in col-
laboration with Pengkalan Kota 
service centre.

Organised for the first time, the 
event under GTF offered an op-
portunity for local residents to 
present their traditional art forms 
on the stage.

Adding colour to the commu-
nity programme were special 
features by Euphoria Penang 
Modern Dance Ensemble and 
local band Culture Shot, which 
kept the crowd entertained with 
mind-blowing performances.

Also in action was a traditional 
“potehi” performance by the Beng 
Geok Hong Puppet Theatre 

Troupe. The lead puppeteer was 
Ooi See Han, who stays in Macal-
lum.

On the first day of its launch, 
Pengkalan Kota assemblyman 
Daniel Gooi Zi Sen said it was a 
sign that the festival was stepping 
into a new decade of creativity. 

He said such an initiative al-
lowed neighbours to know each 
other better on a shared space and 
platform, showcasing the vital role 
of arts in bringing people together.

“It also presents visitors the rare 
chance of taking a glimpse into the 
everyday lives of the local com-
munity.

“Once again, welcome to 
‘Macam Macam Macallum’ and 
we hope it will turn out to be a 
memorable night for all of us,” he 
said in his speech before the open-
ing ceremony at Lintang Macal-
lum 2 on July 24.

A similar celebration of 
“Macam Macam Berapit” also 
took place on the mainland and 
attracted scores of people.

Story by Christopher Tan

HAVE you ever had any near-
miss experiences on the road? 

Are our roads safe for pedestrians?
Have you seen rubbish being 

thrown haphazardly although there 
are rubbish bins nearby?

With these issues in mind, the 
Penang Island City Council (MBPP) 
has embarked on a civic conscious-
ness campaign to educate the public 
on road safety and other social is-
sues.

Councillor Tan Hooi Peng said 
the council had invested a lot of 
time, money and effort to combat 
illegal dumping, vandalism, illegal 

parking, and to make the city safer 
for pedestrians.

“We realise that many of these 
issues stemmed from human behav-
iour. So, we organised this cam-
paign to advocate behavioural 
change.

“Since last week, we have in-
stalled creative advertisement pan-
els at five bus shelters in Pulau Tikus 
to raise public awareness. We hope 
to instal more advertisement panels 
in other locations soon.

“The five bus shelters are in 
Burma Road, Kelawai Road, Ma-
calister Road and Pangkor Road.

“We have also spoken to cinema 
operators to promote the civic con-

sciousness campaign,” Tan said.
Tan, who is also the council’s 

Public Awareness sub-committee 
chairman, thanked Pulau Tikus as-
semblyman Chris Lee for being the 

first state elected representative to 
support and adopt the campaign.

She said the council was also 
using Instagram to promote the 
campaign and to reach out to the 

community.
A press conference was held in 

Kelawai Road on July 24 to explain 
the details of the campaign. Also 
present was Lee.

It is hoped that this advertisement will educate the public not to litter. - Pix courtesy of Penang Island 
City Council

‘Macam Macam Macallum’ a success

Sparking civic 
awareness 

The ‘potehi’ performance was a popular attraction at the event.
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IN a bid to enhance students’ interest in 
the science and technology field, Yu Cai 
Foundation (YCF) has sponsored RM1.7 
million worth of science apparatus to 17 
Chinese secondary schools in Penang.

As part of its Grant for Physical Fa-
cilities programme, the foundation, 
which is a charitable initiative by 
Ananda Krishan Tatparanandam and 
Usaha Tegas Group, aims to nurture 
young talent.

Yu Cai Foundation chairman Chan 
Chee Beng said the foundation was 
proud to support the state government’s 
initiative to project Penang as a centre 
for engineering and scientific excel-
lence.

“We are pleased to play our role 
through the award of RM1.7 million to 
the 17 schools.

“Up to date, we have awarded RM5.9 
million to 59 schools to purchase tradi-
tional and digital science apparatus.

“The traditional science apparatus 
will assist the schools in preparation of 
experiment-based examination while 
digital apparatus aims to enhance stu-
dents’ interest in science and technolo-

gy,” he said in his speech at the Penang 
Science Cluster (PSC) in Gat Lebuh 

Cina on July 25.
The foundation, which was launched 

in 2015, wants to enable students to 
achieve their academic and vocational 
potential through education.

Chief Minister Chow Kon Yeow, who 
was present, lauded the initiative by the 
foundation to donate the science equip-
ment.

“It is great as the same equipment is 
also being donated to PSC to allow stu-
dents in other schools to reap their 
benefits.

“Penang is home to many high-tech 
companies, multinationals from over the 
world and leading local technology 
companies across various industries 
such as semiconductors, instrumenta-
tion, storage and medical devices,” he 
said.

Chow pointed out that PSC’s mission 
was to spark interest in science and 
technology and to create innovation and 
entrepreneurship among the students.

He also stressed on the importance of 
having a “maker lab” in each school.

“It helps to ensure an interactive 
learning environment,” he said, adding 
that the state government emphasised 
this initiative.

The 17 Chinese secondary schools 
that received the grants were SMJK 
Chung Hwa Confucian, SMJK Chung 
Ling Air Itam, SMJK Chung Ling But-
terworth, SMJK Convent Datuk Kera-
mat, SMJK Heng Ee, SMJK Heng Ee 
Bayan Lepas, SMJK Jit Sin, SMJK Jit 
Sin 2, SMJK Penang Chinese Girls’ 
High School, SMJK Phor Thay, SMJK 
Sacred Heart, SMJK Union, Chung Ling 
Private High School, Han Chiang High 
School,  J i t  Sin Independent High 
School, Penang Chinese Girls’ Private 
High School and Phor Tay Private High 
School.

Also present was PSC chief executive 
officer Ooi Peng Ee.

THE Penang government is 
giving out financial aid of 

over RM1 million to coastal 
fishermen in the state for them 
to buy nets and other necessary 
items.

Telok Bahang assemblyman 
Zolkifly Md Lazim, who pre-
sented a mock cheque for 
RM1,020,000 to a few repre-
sentatives of the fishermen at the 
Telok Bahang Fishermen NPK 
Centre on July 24, said the aid 
was to ease the burden of the 
over 2,000 fishermen.

A total of 239 fishermen from 
the Persatuan Nelayan Kawasan 
Telok Bahang received the 

RM400 aid voucher each at the 
centre on July 24. They came 
from Pantai Acheh, Telok Ba-
hang, Batu Ferringhi, Tanjong 
Bungah, Tanjong Tokong and 
Gurney Drive.

“I understand their catch has 
gone down over the past 10 
years. Statistics, however, show 
that the sales revenue went up to 
RM2 billion last year. This was 
due to fish price increase and 
also the increase in fishes caught 
by the bigger boats,” Zolkifly 
said in his speech.

“The state will help provide 
aid from time to time. The fisher-
men are the heroes for providing 

high protein (in the form of 
fishes) to the people.”

Also present were Malaysian 
Fisheries Development Board 

(LKIM) Penang director Dr Nik 
Yahya AB Rahman, Persatuan 
Nelayan Kawasan Telok Bahang 
chairman Johari Mohammad, 

Northeast District representative 
Nurshamshinaz Shamsudin and 
Balik Pulau penghulu Mohd 
Farouk Varusai Mohd.

Some of the fishermen showing the aid vouchers they received in Telok Bahang. 

Chow showing his keen interest in science as he checks out one of the apparatus.

RM1.7m of science apparatus for 17 Chinese secondary schools

RM1mil aid 
for fishermen 
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சுங்கை பினாஙகு -ஜெலுத்தாங ஜதாகுதியின் 

ஏற்ாட்டில் அரசு ்தர்வுகைளில் அமரவிருக்கும் 

மாணவர்கைளுக்கு இலவச பிரததி்ேகை வகுப்பு 

அதிகைாரப்பூர்வமாகை திறப்பு விழாக்கைண்டது. 

இந்நிகைழ்வி்ன இனி்த துவக்கி ்வததார் 

ஜெலுத்தாங நா்டாளுமன்ற உறுப்பினர் ஆர்.

எஸ்.என் இராேர்.

 இந்தப் பிரததி்ேகை வகுப்பு குறிப்்ாகை 

ஆரம்்ப்்ள்ளி மதிப்பீடு ்சாத்ன (யூ.பி.எஸ்.

ஆர்), மூன்றாம் ்டிவ மதிப்பீடு ்சாத்ன (பி.

தி3) மறறும் ம்லசிே கைல்வி சான்றிதழ் (எஸ்.

பி.எம்)  ஆகிே அரசு ் தர்வுகை்ை எதிர்்நாக்கும் 

மாணவர்கைளுக்கைாகை ஏற்ாடுச் ஜசயேப்்ட்டுள்ைது 

எனவும் இவவகுப்பு சுங்கை பினாஙகு, கைம்்்ாங 

மக்புல்  எ.பி.்கை.்கை அரஙகைததில் ந்்டஜ்றும் 

என இராேர் ஜதரிவிததார். 

 "வசதி கு்றந்த மாணவர்கைளுக்கு 

உதவும் ்நாக்கைததிலும் ஜ்ற்றார்கைளின் நிதிச் 

சு்ம்ேக் கு்றக்கை  உதவும் எணணததிலும் 

இததிட்்டம் மலர்ந்துள்ைது.

 "கைல்வியில் சிறந்து விைஙகும் 

மாணவர்கைள் குடும்்ப் ஜ்ாருைாதார 

 இலவச பிரத்தியேக வகுப்பு  மாணவரகளுக்கு சிறப்பு யேரச்சி பெற வழிக்காட்டி- இராேர

யூ.பி.எஸ்.ஆர், பி.தி3, மற்றும் எஸ்.பி.எம் பட்டறையில் 
கலந்து ககொண்ட மொணவர்களு்டன் நொ்டொளுமன்ை உறுப்பினர் ஆர்.எஸ். என் இரொயர்

ஜநருக்கைடிோல் பிரததி்ேகை வகுப்புக்குச் ஜசல்ல 

இேலாத நி்ல ஏற்டுகிறது. என்வ, இலவச 

பிரததி்ேகை வகுப்பில் கைலந்து ஜகைாள்ளும் 

மாணவர்கைள் இந்த வாயப்பி்ன நல்வழியில் 

்ேன்்டுததி கைல்வியில் சிறப்பு ்தர்ச்சிப்  ஜ்ற 

்வணடும்," என யூ.பி.எஸ்.ஆர், பி.தி3, மறறும் 

எஸ்.பி.எம் ்ட்்ட்றயில் கைலந்து ஜகைாண்ட 

இராேர் இவவாறு ஜதரிவிததார். 

 இந்நிகைழ்வில் ்தது லஞசாங 

சட்்டமன்ற உறுப்பினர் ஒங அ தி்ோங, கைம்்்ாங 

மக்பூல், கைம்்்ாங நிர்வாகை ஜசேல்மு்ற 

கைழகைம் (எம்.பி.்கை.்கை) உறுப்பினர்கைள் கைலந்து 

ஜகைாண்டனர்.

 இச்சிறப்பு திட்்டததிறகைாகை 

ஜெலுத்தாங நா்டாளுமன்ற உறுப்பினர் ் நதாஜி 

இராேர் ரிம11,000 நிதி ஒதுக்கீடு வழஙகினார்.  

இந்நிதி்ேப் ்ேன்்டுததி இலவச ்ா்டநூல், 

்யிறசி புததகைம், ஆசிரிேர்கைளின் கைட்்டணம் 

ஜசலுததப்்டும் என ்மலும் விவரிததார் .

 "ஒவஜவாரு அரசு ்தர்வு (யூ.பி.எஸ்.

ஆர், பிதி3, எஸ்.பி.எம்)  பிரததி்ேகை வகுப்பில் 

்யில 30 மாணவர்கைளுக்கு வாயப்பு வழஙகைப்்டும். 

இததிட்்டததில் 30-க்கும் கூடுதலான  

மாணவர்கைள் ்திவுச்ஜசயதால் தற்்ாது 

வழஙகிே நிதி ஒதுகீடு அதிகைரிக்கைப்்டும்," என 

விவரிததார். 

 இந்த இலவச வகுப்பு ஒரு வாரததில் 

சனி மறறும் ஞாயிறன்று இ்டம்ஜ்றும். 

இததிட்்டததில் ்திவுச்ஜசயே விரும்பும் 

மாணவர்கைள் ்தது லஞசாங, சுங்கை பினாஙகு 

மறறும் ்டத்தா ஜகைராமாட் சட்்டமன்ற  ்ச்வ 

்மேஙகை்ை அனுகைலாம்.

தஞ்சாங பூஙகைா ம்லசிேர்கைள் 

்ல்லின மக்கைளு்டன் ஒறறு்மயு்டன் 

வாழ்வதறகு சமேம் முக்கிே ்ஙகு 

வகிக்கிறது. அ்னதது சமேப் 

்்ாத்னகைளும் நமது தினசரி 

வாழ்க்்கையில் ச்கைாதரததுவம், 

விட்டுக்ஜகைாடுக்கும் மனப்்ான்்ம, 

நன்ஜனறிப் ்ணபுகைள் பின்்றறி 

நல்லிணக்கைத்த ்ம்லாஙகை 

வழி வகிக்கிறது. சமேம் என்்து 

பிைவுக்கைான அறிகுறி அல்ல மாறாகை 

ஒறறு்மயின் சின்னம்,” என ம்லசிே 

இந்து சஙகை பினாஙகு மாநில 

்்ர்வயின் 42-வது திருமு்ற 

ஓதும் விழாவிறகு சிறப்பு வரு்கை 

்மறஜகைாண்ட மாநில ஆட்சிக்குழு 

உறுப்பினர் ்சாங எங இவவாறு 

கூறினார். 

மாநில அரசாஙகைம் சமேம் மறறும் 

சமூகைநலன் மிக்கை திட்்டஙகைளுக்குத 

ஜதா்டர்ந்து நல்லாதரவு அளிக்கும் என 

மகைளிர் & குடும்் ்மம்்ாடு, ்ாலின 

ஈடு்ாடு, இஸ்லாம் அல்லாத மத 

விவகைார ஆட்சிக்குழு உறுப்பினருமான 

்சாங எங கூறினார். 

ம்லசிே இந்து சஙகை பினாஙகு 

மாநிலப் ்்ர்வ சமேம் மட்டுமின்றி  

்ாரம்்ரிேத்தப் ்்றச்சாறறும் 

வ்கையிலும் ்ல நிகைழ்வுகைள், 

வகுப்புகைள் மறறும் ்ட்்ட்றகைள் 

வழிந்டடுததுவ்தப் ்ாராட்டிே ்சாங 

எங ரிம5,000 மானிேததிறகைான மாதிரி 

கைா்சா்லயும் வழஙகி சிறப்பிததார். 

இந்நிகைழ்வில் ம்லசிே இந்து சஙகை 

்தசிே து்ணத த்லவரும் சி.எம் 

்கைா்ாலன், ்தது உ்ான் சட்்டமன்ற 

உறுப்பினர் கும்ரசன் உட்்்ட 

பிரமுகைர்கைள் கைலந்து ஜகைாண்டனர். 

பினாஙகு மாநிலப் ்்ர்வயின் 

த்லவர் திரு.மா.முனிோணடி 

உ்ரோறறு்கையில், ம்லசிே 

இந்து சஙகை அதிகைாரப்பூர்வ ்ா்டல் 

வரிோன ‘ஒன்று ்சரு்வாம், 

ஒன்று ்சரு்வாம்’ என்று ்ாடும் 

்்ாது உறுப்பினர்கைள் உறசாகைம் 

ஜகைாள்கின்றனர். சஙகை உறுப்பினர்கைள் 

நிகைழ்வுகைள் மறறும் ந்டவடிக்்கைகைள் 

ந்டததுவதில் மட்டும் உறசாகைம் 

ஜகைாள்ைாமல் ஒன்று்ட்டு வாழ்ந்து 

இந்து சமேததின் வைர்ச்சிக்கு 

விததி்ட ்வணடும் என்றார்.

இவவிழாவில் ஜ்ற்றார்கைள் 

உட்்்ட 1200 ்்ர்கைள் கைலந்து 

ஜகைாண்டனர். தனிந்ர் மறறும் 

குழு மு்றயில் ்தவாரம் ஓதுதல், 

்்ச்சுப் ்்ாட்டி, திருமு்ற ்திகைப் 

திருமுறை ஓதும் 
விழொவில் கலந்து 
ககொண்ட 
பங்கற்பொளர்கள் 
மற்றும் 
கபற்்ைொர்கள்.

சமூகத்தின் ஒற்றுமைமை வலுப்படுத்்த சைைம் 
வழிகாட்டிைாகத் திகழ்கிறது - சசாங் எங்

்ாராேணம், ்ஞசபுராணம் என 

சமேம் ்்ாட்டிகைள் ந்டததப்்ட்்டன. 

மாணவர்கைள் ்ாரம்்ரிே ஆ்்ட 

அணிந்து திருநீறு பூசி ்ார்ப்்தற்கை 

வணணமேமாகைக் கைாட்சிேளிததனர்.

பினாஙகு மாநில அைவிலான 

திருமு்ற ஓதும் ்்ாட்டியில் 

12 வட்்டாரப் ்்ர்வ்ேச் 

்சர்ந்த ்ங்கைற்ாைர்கைள் கைலந்து 

ஜகைாண்டனர். இப்்்ாட்டிகைளில் 

ஜவறறிப்ஜ்றற ்்ாட்டிோைர்கைள் 

இம்மாநிலத்தப் பிரதிநிதிதது 

வருகின்ற ஜசப்்டம்்ர் 16-ஆம் 

நாள் ்தது ம்லயில் ந்்டஜ்றும் 

்தசிே ரீதியிலான திருமு்ற ஓதும் 

்்ாட்டியில் கைலந்து ஜகைாள்வர். 

ஆடசிக்குழு உறுப்பினர் ்�ொங எங வர்வற்புறரயொற்றினொர்
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பி்ற - "இந்திே மாணவர்கைள் கைல்வியில் 

சிறந்து விைஙகி ்ட்்டம் ஜ்றறு 

நிபுணததுவமிக்கை ்ணியில் அமர்ந்து 

திருமணம் ்ந்தததில் ஈடு்ட்்ட 

பிறகு தன்்ன உேர்ந்த நி்லக்கு 

உருவாக்கிே இந்த சமுதாேததிறகு 

்ச்வோறறுவது நம் அ்னவரின் 

கை ்ட ் ம ே ா கு ம் .  ' இ ன் ் ற ே 

மாணவர்கைள் நா்ைே த்லவர்கைள்' 

என்்தறகுச் சான்றாகை மாணவர்கைள் 

தன்னலம் ஜகைாள்ைாமல் 

ஜ்ாதுநலதது்டன் நம் சமுதாேததிறகு 

்ச்வ வழஙகி நம் சமுதாேததின் 

ஜவறறியின் சின்னமாகை விைஙகை 

்வணடும்," என எஸ்.பி.எம் ்தர்வு 

வழிக்கைாட்டிக் கைருததரஙகில் கைலந்து 

ஜகைாண்ட ம்லசிே இந்து தர்ம 

மாமன்ற பினாஙகு மாநிலத த்லவர் 

தன்ாலன் இவவாறு சூளு்ரததார். 

 இன்்றே கைால 

இ்ைஞர்கைள் சமேம் மறறும் 

சமூகைநலன் சார்ந்த நிகைழ்வுகைளில் 

கைலந்து ஜகைாள்வது மிகைக் கு்ற்வ. 

இந்நி்ல மாறினால் மட்டு்ம 

வருஙகைாலததில் தமிழர்கைளின் 

உரி்மக்கும் வைர்ச்சிக்கும் குரல் 

ஜகைாடுக்கை சஙகைஙகைள் ் ாதுகைாக்கைப்்டும் 

என ்மலும் ஜதரிவிததார்.

 ம்லசிே இந்து தர்ம 

மாமன்றம் பினாஙகு மாநிலம், ொலான் 

்ாரு, � முனீஸ்வரர் ஆலேம் மறறும் 

தணணீர் ம்ல ்ாலதண்டாயுத்ாணி 

ஆலே இ்ண ஏற்ாட்டில் எஸ்.பி.எம் 

்தர்வு வழிக்கைாட்டிக் கைருததரஙகு 

இனி்த ந்்டஜ்றறது. 

 இ க் கை ரு த த ர ங கி ல் 

நன்ஜனறிப் ்ா்ட குறிதத ்தர்வு 

மாணவர்கள் எதிர்காலத்தில் சமுதாயத்திற்கு
சசவவயாற்்ற இணக்கம் க்காள்்ள சவண்டும்

மொணவர்கள் நன்கனறிப்பொ்ட ்ேர்வு அணுகுமுறைக்கொன
குறிப்புகள் எழுதிக்ககொண்டனர்

எழுதும் அணுகுமு்ற மட்டுமின்றி 

தன்மு்னப்புக் கைருததரஙகும் 

இ்டம்ஜ்றறது. ்மலும், இந்நிகைழ்வில் 

பி40 குழு்வச் ்சர்ந்த 270 

மாணவர்கைள் கைலந்து ஜகைாண்டனர். 

 இந்நிகைழ்வில் ம்லசிே 

இந்து தர்ம மாமன்ற விஷ்ணு ் கைாட்்ட 

ஜசேலாைர் தர்ம மாமணி தமிழரசன், 

ம்லசிே இந்து தர்ம மாமன்ற 

பினாஙகு மாநில கைல்விப் பிரிவுத 

த்லவர் ்டாக்்டர் ்சகைர் கைலந்து 

ஜகைாண்டனர். 

 "எஸ்.பி.எம் ்தர்வு 

ஒவஜவாரு மாணவர்கைளின்  எதிர்கைால 

்ா்த்ே நிர்ணயிக்கிறது. 

ஜ்ாதுவாகை்வ, சிறந்த ்தர்ச்சிப் 

ஜ்றும் மாணவர்கைள் ்மல் ்டிப்்் 

ஜதா்டர்கின்றனர்; அ்த்வ்ையில் 

கைல்வியில் பின் தஙகும் மாணவர்கைள் 

வழி மாறிச்ஜசல்கின்றனர். என்வ, 

்தர்ச்சிப் ஜ்றாத மாணவர்கைள் மனம் 

தைராமல் ஜதாழிறகைல்வியில் தனது 

கைல்வி்ேத ஜதா்டரலாம். ்மலும் 

விோ்ாரத து்றயிலும் பீடுந்்டப் 

்்ாட்டு பிரகைாசமான எதிர்கைாலத்த 

உருவாக்கை முடியும் என ொலான் 

்ாரு, � முனீஸ்வரர் ஆலேததின் 

த்லவர் ்டத்தா ் கைா்ாலகிருஷ்ணன் 

எடுதது்ரததார். 

  எஸ்.பி.எம் ்தர்வில் 

மாணவர்கைள் சிறந்த அ்்டவுநி்லப் 

ஜ்றும் ஜ்ாருட்டு வருகின்ற 

ஜசப்்டம்்ர் மாதம் மலாய ஜமாழி, 

ஆஙகிலம் மறறும் கைணிதம் ஆகிே 

மூன்று முதன்்ம ்தர்வுகைளுக்கைான 

வழிக்கைாட்டி கைருததரஙகும் 

ந்்டஜ்றும். கை்டந்த மூன்று 

ஆணடுகைைாகை எஸ்.பி.எம் ்தர்வு 

எழுதும் மாணவர்கைளுக்கைான 

்தர்வு வழிக்கைாட்டிக் கைருததரஙகு 

ந்டததுவதன் மூலம் மாணவர்கைளின் 

்தர்வு முடிவுகைளில் முன்்னறறம் 

கைணடுள்ைனர் என்்து 

்ாராட்்டக்குறிேது.

 ம்லசிே இந்து தர்ம 

மாமன்றம் பினாஙகு மாநில கி்ை 

நமது சமேத்த வைர்ப்்து 

மட்டுமின்றி ்ாரம்்ரிேம், கை்ல 

இந்து ேர்ம மொமன்ைம் பினொஙகு மொநிலத் ேறலவர் ேனபொலன் ்டத்்ேொ 
்கொபொலகிருஷணனுக்கு நிறனவுச் சின்னம் எடுத்து வழஙகினொர்

மறறும் கைல்வி்ேயும் 

மாணவர்கைளுக்குக் ஜகைாணடு 

்சர்க்கின்றனர். சிறு வேது 

முதல் சமே ஜநறியு்டன் வைரும் 

பிள்்ைகைள் கைல்வி ்கைள்விகைளிலும் 

சிறந்து விைஙகுவர். ஒவஜவாரு 

ஆணடும் ஆரம்்ப்்ள்ளி மதிப்பீடு 

் த ர் வு  ( யூ . பி . எஸ் .ஆ ர் )  மு தல் 

ம்லசிே உேர்கைல்வி ்தர்வு (எஸ்.

தி.பி.எம்) வ்ர எழுதும் இந்திே 

மாணவர்கைள் சிறந்த ்தர்ச்சிப் 

ஜ்றும் ஜ்ாருட்டு ்தர்வு 

வழிக்கைாட்டிக் கைருததரஙகு இந்து 

தர்ம மாமன்றம் வழிந்டததுகிறது 

என்றால் மி்கைோகைாது. இந்துதர்ம 

மாமன்றததின் இந்த உேரிே 

இலக்கு ஜவறறிப்ஜ்ற ொலான் 

்ாரு, � முனீஸ்வரர் ஆலேம் 

நிதியுதவி வழஙகி உதவிக்கைரம் 

நீட்டுவது ்ாராட்்டக்குறிேது. இந்த 

ஆலே நிர்வாகைம் கைல்வி வைர்ச்சிக்கு 

முன்ஜனாடிோகைத திகைழ்கிறது.

எஸ்.பி.எம் ்ேர்வு வழிக்கொடடிக் கருத்ேரஙகில் கலந்து ககொண்ட ஐந்ேொம் படிவ மொணவர்கள் 
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்தது கைாவான் - “நாம் அ்னவரும் மதம், இனம், 

ஜமாழி ்வறு்ாடின்றி ம்லசிேர்கைள் என்ற 

உணர்்வாடு ஒரு கு்்டயின் கீழ் ்ேணிக்கை 

்வணடும். அண்மேக் கைாலமாகை ்லதரப்்ட்்ட 

சர்ச்்சகைள் இனவாத்தத தூணடுகிறது. 

என்வ,   ம்லசிேர்கைள் ்தசப்்றறு்டன் 

்ல்லின மக்கைளு்டனான ஒறறு்மயும் 

நல்லிணக்கைத்தயும் ்்ண ்வணடும். என்வ, 

ஜ்ாது மக்கைளி்்டே ்தசப்்றறு ஓஙகுவிக்கும் 

வ்கையில் ஒறறு்ம ந்்டப்்ேணததில் 

அ்னவரும் கைலதது ஜகைாள்ை ்வணடும்,” 

என ஒறறு்ம ந்்டப்்ேண விழா குறிதத 

ஜசயதிோைர் சந்திப்புக் கூட்்டததில் கைலந்து 

ஜகைாண்ட ்தது கைாவான்  நா்டாளுமன்ற 

உறுப்பினர் கைஸ்தூரிராணி ்ட்டு இவவாறு 

ஜதரிவிததார். 

 பினாஙகு மாநில அரசு மத 

சுதந்திரததுக்கு ஆதரவு அளிக்கும் வ்கையில் 

கூடிே வி்ரவில் 'ஹர்்மானி கைட்்ட்டம்' நிறுவ 

திட்்டமிட்டுள்ைது. இதன் மூலம் ்ல்லின 

மக்கைளின் மதம் சார்ந்த நிகைழ்வுகைள் மறறும் 

விழாக்கைள் ந்டதத பிரதான தலமாகைவும் திகைழும், 

என்றார். 

  ்தது கைாவான் நா்டாளுமன்ற 

்ச்வ ்மேம்,  ஆட்்்டா சிட்டி 

நிறுவன இ்ண ஏற்ாட்டில் ஒறறு்ம 

ந்்டப்்ேணம் ந்்டஜ்றவிருக்கிறது. இந்த 

ஒறறு்ம ந்்டப்்ேணம் ம்லசிேத தினக் 

ஜகைாண்டாட்்டத்த முன்னிட்டு  வருகின்ற 

ஜசப்்டம்்ர் மாதம் 15-ஆம் ்ததி 'Skytv 

Autocity' தலததில் இ்டம்ஜ்றும். இவவிழாவில் 

கைலந்து ஜகைாள்ை விரும்பும் ்ங்கைற்ாைர்கைள் 

்தது கைாவான் ்ச்வ ்மேததில் 

்திவுச்ஜசயேலாம் அல்லது 'Unity walk' எனும் 

ஒற்றுமம நமைப்ெேணம் 2019

ஒற்றுறம நற்டப்பயணப் பிரச்சூரம் 

முகைநூல் அகைப்்க்கைத்தயும் அணுகைலாம்.  

முறறிலும் இலவசமாகை ந்்டஜ்றும் இந்த 

ஒறறு்ம ந்்டப்்ேணததில் ்ல்லின மக்கைள் 

குடும்் உறுப்பினர்கைளு்டன் கைலந்து ஜகைாள்ை 

அ்ழக்கைப்்டுகின்றனர். 

 "ஒறறு்ம ந்்டப்்ேணம் என்ற 

த்லப்புக்கு ஏற் அ்னதது ் ங்கைற்ாைர்கைளும் 

்ாரம்்ரிே உ்்டயில் கைலந்து ஜகைாள்ை ் வணடும்.  

இவவிழாவில் ஏறக்கு்றே 500 ் ங்கைற்ாைர்கைள் 

்ஙகுக்ஜகைாள்வர் என எதிர்ப்்ார்ப்்தாகை,”  

கைஸ்தூரி கூறினார். 

 இவவிழா கைா்ல மணி 6.00-க்கு 

ஜதா்டஙகி 10.30-க்குள் நி்றவுப்ஜ்றும் என 

எதிர்ப்்ார்க்கைப்்டுகிறது.  ்ங்கைற்ாைர்கைள் 

5கி்லாமீட்்டர் ந்்டப்்ேணததில் கைலந்து 

ஜகைாண்டப்பிறகு ஜதா்டர்ந்து இ்டம்ஜ்றும் 

அதிர்ஷ்ட்்டக்குலுக்கைளில் கைலந்து 

ஜகைாணடு ்ரி்சப் ஜ்றறுக்ஜகைாள்ைலாம்.  

்ங்கைற்ாைர்கைளுக்கு இலவசமாகை சட்்்ட 

வழஙகைப்்டும்.

பத்து கொவொன்  நொ்டொளுமன்ை உறுப்பினர் 
கஸ்தூரிரொணி படடு ஒற்றுறம நற்டப்பயணப் 

பிரச்சூரத்றேக் கொணபிக்கிைொர்.

்ாோன் ஜலப்்ாஸ்- அண்மயில் பினாஙகு 

மாநாகைர் கைழகைம் மறறும் ்ட்்டர்ஜவார்த 

மீட்புப்்்்ட சஙகை இ்ண ஏற்ாட்டில் 

ந்்டஜ்றற அடிப்்்்ட நீச்சல் மறறும் நீர் 

்ாதுகைாப்புப் ்யிறசி திட்்டம் 7 முதல் 12 

வேது மதிக்கைததக்கை பி40 குழுவி்னச் ்சர்ந்த 

மாணவர்கைள் கைலந்து ஜகைாணடு ் ேன்ஜ்றறனர். 

 “இததிட்்டததின் மூலம்  மாணவர்கைளின் 

நீச்சல் பயிற்சி சிறந்த விளையாட்ாைர்களை உருவாக்க வித்திடும்

மததியில் நீரில் மூழ்கும் வழக்குகை்ைக் கு்றததல் 

மறறும் தனிோர் நிறுவன ஏற்ட்டில் இ்டம்ஜ்றும் 

நீச்சல் வகுப்புகைளில் கைலந்து ஜகைாள்ை முடிோத 

மாணவர்கைளுக்கு வாயப்பு வழஙகுவ்த த்லோே 

்நாக்கைமாகைத திகைழ்கிறது,” என மாநகைர் 

கைழகை உறுப்பினர் ்கைரல்டு மாக் முன் கி்ோங 

ஜதரிவிததார்.

 இததிட்்டததின் மூலம் ஜ்ற்றார்கைள் 

மொநகர் கழக உறுப்பினர் ்கரல்டு மொக் முன் 
கி்யொங நீச்�ல் பயிற்சியில் கலந்து ககொண்ட 

மொணவிக்கு நற்�ொன்றிேழ் எடுத்து வழஙகினொர்

மறறும் மாணவர்கைள் குறிப்்ாகை நீர் 

ந்டவடிக்்கை பிரிேர்கைளுக்கு ஒரு ்ேனுள்ை 

ந்டவடிக்்கைோகைவும், ்மலும் நீர் ்ாதுகைாப்பு 

்றறிே ஜ்ாது அறிவும் வைர்க்கை முடியும். 

 “மாணவர்கைள் நீச்சல் அடிக்கும் 

திற்ம்ே வைர்ததுக் ஜகைாள்வ்தாடு 

வி்ைோட்டுத து்றயில் குறிப்்ாகை நீச்சல் 

்்ாட்டியில் அதிகை ஈடு்ாடு ஜகைாள்ை இததிட்்டம் 

வழிவகுக்கும்,” என ஜரலாவ வி்ைோட்டு 

அரஙகைததில் உ்ரோறறு்கையில் இவவாறு 

ஜதரிவிததார். 

 இந்நிகைழ்வில் மாநகைர் கைழகை 

உறுப்பினர்கைைான கைாளிேப்்ன் மறறும் லததிப்்ா 

உசாயன்சா, மாநகைர் கைழகை சமூகை ஜ்ாதுச் 

்ச்வ இேக்குநர் ராஷி்டா ொலாலுடின் 

மறறும் ்ட்்டர்ஜவார்த, ்ாதுகைாப்பு மீட்புப்்்்டக் 

கைழகைப் ்யிறறுனர் தான் குவான் லிங கைலந்து 

ஜகைாண்டனர். 

 ஜ்ாது மக்கைளி்டம் வறறாத ஆதரவு 

கி்்டக்கைப்ஜ்றறால் அடுதத ஆணடும் 

இததிட்்டம் ஜதா்டஙகைப்்டும் என ்மலும் 

ஜதரிவிததார். இததிட்்டததில் 60 மாணவர்கைள் 

மிகுந்த உறசாகைதது்டன் நீச்சல் ்யிறசியில் 

கைலந்து ஜகைாண்டனர். 

அடிப்பற்ட நீச்�ல் பயிற்சியில் கலந்து ககொண்ட மொணவர்களு்டன் ஏற்பொடடுக் குழுவினர்.
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槟州首席部长曹观友说，虽
然槟州在去年共为我国贡献了
70亿令吉的金饰品出口额，但
其实国内黄金业却面对着劳工
方面以及各种国际贸易挑战。
因 此 ， 他 促 请 联 邦 政 府 在 劳
工政策、税务奖掖以及关税条
例上给予国内黄金制造业者便
利，好让我国黄金制造业可在
国际市场上进一步拓展。

曹 观 友 在 出 席 2 0 1 9 年 马 来
西 亚 国 际 黄 金 展 （ P e n a n g 
Signature Gold Fair）开幕仪
式 时 说 ， 我 国 是 世 界 第 8 大 黄
金饰品出口国，而当中的80%
出口额来自槟城。

他说，州内黄金制造商有超
过 百 家 ， 他 们 都 比 较 低 调 。 “
不过业者也需要类似的国际黄
金展以吸引外国买家，做大州
内的黄金贸易平台。”

这 是 马 来 西 亚 国 际 黄 金 展
第 4 次 选 择 在 槟 城 举 办 。 曹 观
友说，他经常遇到有人向他提
问，为何该展览不是在吉隆坡
举行而是槟城？

“ 要 以 最 令 人 信 服 的 方 式 来
回答这个问题，就必须了解槟

城自18世纪以来的槟城黄金珠
宝业的历史。”

他 说 ， 槟 城 的 黄 金 制 造 业
已有百年历史，至今发展得很
好，我国80%黄金业者来自槟
城。

1 7 国 买 家 云 集 国 际 黄 金
展

马 来 西 亚 国 际 黄 金 展 共 吸
引超过百名来自17个国家的黄
金买家，他们分别来自巴林、
汶莱、柬埔寨、中国、迪拜、
印度、纽西兰、尼泊尔、新加
坡、日本、泰国、伊朗和马来
西亚等。

这项黄金展（PSG）是马来
西亚国际珠宝展（MIJF）的一
个项目，即日起至18日，在槟
城国际会展中心盛大举行。

该展览的宗旨是要让马来西
亚成为最具公信力的黄金贸易
商圈，并同时推广本地黄金工
艺业。

陈 银 生 促 业 者 改 变 策 略
应对市场动荡

协 办 单 位 威 省 金 银 饰 品 商

业公会会长陈银生说，全球的
黄金市场动荡不定，中美贸易
战、香港引渡法案以及中东新
执行的进口税促使金价至今年
6月一度飙升至6年新高，今年
8月触及每克204令吉的大马历
史新高价位，是相当不寻常的
经济现象现象。

他 说 ， 上 述 种 种 国 际 现 象
改变了现有的黄金市场需求，
因此，他促请国内黄金业者必
须改变商业策略以应对这个改
变。

他指虽然黄金业已有百年历
史，但也必须与时并进，像是
迎向工业4.0的发展水平，提高
生产力、降低成本，才能改善
生产水准，迎合国际市场的需
求。

林 泳 煌 : 全 球 仅 3 国 家 办
黄金交易展

主办单位辉煌展览有限公司
总执行长林泳煌说，世界上有
许多国家都会举办各项珠宝展
览，但是单以黄金作为交易展
的 国 家 就 只 有 3 个 ， 即 中 国 、
印度和马来西亚。

“ 而 马 来 西 亚 就 选 择 了 在 槟
城举办这项展览。”

出 席 者 包 括 槟 州 行 政 议 员
孙意志、光大州议员兼首长政
治秘书郑来兴、马来西亚金钻
珠宝商公会联合总会会长萧德

坤、名誉主席丹斯里吴德芳、
顾问拿督陈伟华、副会长谢扶
佑、威省金银饰品商业公会会
长刘俊辉、槟州总警长拿督纳
仁、马来西亚会展局总执行长
拿督祖基菲等。

黄金业面对重重挑战
首长吁中央予业者各项便利

马来西亚国际黄金展在槟城隆重举行，场面盛大。  

报导杨茵茵
摄影Ahmad Adil Muhamad

模特儿走天桥展示各类金饰。
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结束对美的投资访问后，我于上周
六下午回到槟城，但是迎接我的却是
路边许多倒下的树木。上周的风灾破
坏了许多房屋，各单位的人们多天来
辛勤工作，好让槟州尽快恢复原状。

我看到两棵原本耸立于大路后的青
龙木，不幸成为此次风灾的“受害者”
，被风吹倒时还压毁两栋英殖民时期
建筑的一角。很多人对于这样的大树
竟然无法承受风力都感到惊讶。

仔细看看这些倒下的大树，特别是
树干和树根的部分，那你就会明白其
倒下的原因。我们会发现，树干的底
部是空心的，根部也已经腐烂了。即

便是我们这座城市的巨大树木，也无
法抵挡强大的风力而倒下。

与此同时，另一场暴风雨正聚集着
力量，并猛烈撞击及破坏任何的挡道
者。这一场政治风暴，是因人民对教
育部有意在华小和淡小介绍爪夷文，
引起的强烈反应所形成。

鉴 于 我 无 法 参 与 行 动 党 讨 论 爪 夷
文课题的会议，我在出发前往美国之
前 ， 便 已 写 下 自 身 意 见 ， 将 之 交 代
予党的州秘书，由她代为转达我的看
法。

当我身在美国进行投资访问时，我
时刻关注人民对政府和执政党的情绪

和辩论要点。一名党领袖将此次课题
形容为党最严重危机，因为人民将眼
光聚焦于党无法阻止落实这项有争议
的政策。

虽然我在千里之外的异地，我也能
感受到人民的愤怒。舆论情况越演越
烈，并蔓延至全国各地。

就 像 热 带 风 暴 一 样 ， 这 场 政 治 风
暴，为党和领导人带来严重破坏。问
题是情绪化的，人民不愿再聆听。

党就像雄伟的老树，在过去五十年
高耸入云。它是否能够抵御政治风暴
的愤怒？

党 刚 刚 在 联 盟 政 府 执 政 一 年 多 ，

并接替了不同的角色。人民也希望看
到党领导人民与国家迎向更美好的未
来。

党领导和党员们战战兢兢面对我们
最大的政治风暴，甚至准备被吹倒，
就像老树一样。

在反对党中，党面临许多具有挑战
性的问题，并做出了许多重要决定，
以便在马来西亚政治舞台上保持相宜
性。

今次，党有几项选择，可以考虑采
取下一步行动。关键是要确保这棵老
树保持强大和团结，能够承受我们职
业生涯中最大的风暴。

走过风雨后

经济事务部长拿督斯里阿兹敏指出，槟城是我国经
济增长的“策略伙伴”，去年对国内生产总值的贡献率为
6.7％或901亿1800万令吉，更被视为北马经济发展火车
头。

经济事务部在槟城召开了由阿兹敏与槟州首席部
长曹观友，以及各政府机关领导列席的第12大马计划
（2021至2025年）汇报会。阿兹敏是在会议后的记者会
这么表示。

他说，槟城最重要的发展项目是提升公立医院设
施。至于轻快铁计划是否会列入第12大马计划，他仅
说，任何减少使用私人车辆和努力增加公共交通设施
的政策，他都会全力支持。

另外，阿兹敏赞扬《槟城2030愿景》中的“重家庭”理

念，即提高家庭经济情况及提升生活素质，这对国家
经济发展是好事。

这也是经济事务部从7月5日起，巡回全国举行的第
六场第12大马计划汇报会，之前是在马六甲、柔佛、
霹雳、沙巴及砂拉越。

经济事务部在汇报会后向媒体发布的文告中，指槟
州是发展最佳的州属之一，也是2018年国内生产总值排
行第5的州，达到901亿1800万令吉或6.7%，发展稳健及
潜力十足。

曹观友：州政府力求经济发展多样化
另一方面，槟州首席部长曹观友说，就经济表现而

言，槟城几乎每年都在实现增长，但仍有很大的改善

空间，也在发展中面临许多挑战。
“州政府最主要目的是使经济发展多样化，不限制于

服务业和制造业，同时增加人民的收入。
“我希望经济事务部和联邦政府关注和促进槟城经济

发展，让槟州继续保持经济成长。”

第12大马计划汇报会
阿兹敏：槟是我国经济增长“策略伙伴”

第12大马计划汇报会上，曹观友、阿兹敏与官员大合照。    

利奇马台风“尾巴”袭槟，造成逾2000户住家受
到不同程度破坏，州政府将联合3个单位，为符
合资格的受影响住户提供维修屋子援助。

槟州行政议员彭文宝指出，这三个单位分别是
首相署执行协调单位、国家天灾管理机构和槟州
元首天灾基金，受灾户能够从3个单位的其中1个
单位获得援助。

他说，当局将胥视受灾户住宅的破坏程度，决
定他们接受哪一个援助，因此，受影响的住户受
促尽快向当局做出投报，并前往县署寻求帮助。

“首相署协调单位最多能拨出1万令吉维修基
金，而槟州首长维修基金拨款原则为维修费用的
10%及不超过5000令吉，至于国家天灾管理机构
最高维修拨款为5000令吉。”

他是在记者会上如是指出。
他补充，当局将根据程序做出评估，并委派承

包商协助居民维修住家。
另一方面，他透露，槟城还有3栋廉价组屋也

受到台风尾破坏，虽然组屋单位没列入我国的援
助标准操作程序内，但州政府给予人道主义，还
是决定伸出援手。

“这三栋组屋为Mutiara Idaman、Medantunku
和Jelutong Indah，其中一栋组屋由于破坏严
重，当局献义提供80：20槟州组屋维修基金予他
们。”

截 至 8 月 1 4 日 下 午 ， 共 有 2 0 2 2 个 受 影 响 的 灾
户，其中威北最为严重，既接获895个投报，其
他地方分别是威中183宗、威南69宗、西南县406
宗和东北县的469宗。

逾2000户住家遭台风破坏
州政府联合3单位供修屋援助
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经 过 一 番 努 力 ， 槟 城 植 物 园 特 别
区域发展蓝图（Rancangan Kawasan 
Khas Taman Botani）终于在7月4日完
成宪报颁布，并拟出7大发展计划，同
时也拟申请为槟州的另一个世界遗产。

槟州地方政府、房屋、城市及乡村
规划委员会主席佳日星今日召开记者会
捎来上述好消息。

他说，槟城除了植物园之外，数项
同样被纳入在特别区域蓝图中的计划还
包括了升旗山和乔治市古迹区。

关于植物园的特别区域发展，他表
示已经征询过了多名国内外专家的意
见，因此所采纳的建议并非只源自本
地。

他说，目前全球共有3个植物园被列
入世界教科文组织的文化遗产名录，即
伦敦、巴西和新加坡的植物园。而在这
之前，有关当局也要邀请了这3个地方
的植物园专家前来交流，其中来自新加坡的植物园
园长为槟城植物园表示惊叹，认为可探讨将其列入
世界遗产名录。

“他指槟城植物园有别于其他植物园，因为这里的
植物园是自然形成而非人造的，再加上其背后就是
升旗山，要纳入世界遗产绝对具有一定潜能。”

首个计划料今年内动工
佳日星说，当局已经为植物园特别区域发展规划

出25个区块来管理，并将其归类成7大类，分别是
（一）访客中心、（二）植物保育与研究中心、（
三）马来西亚林荫大道、（四）修复花园商场、（
五）天然圆顶剧场、（六）服务设施、苗圃和灌溉
系统，以及（七）观景与咨询台。

他说，首个计划的访客中心将会建在现有的植物
园管理办事处与小贩中心处，该计划有望在今年内
开始动工。

槟城植物园院长苏另源博士解释，其实槟城植物
园的实际面积是从植物园管理办事处这一块开始，
而并非现有大门的所在位置。

“现在的访客驾车经过的管理办公室到植物园大门

之间，其实都是属于植物园的范围。因此首项计划
将会把访客中心设立在现有大门700米以外的这个地
方，也作为新的植物园入口。届时，访客也将从此
处开始步入植物园。”

他说，首项计划的访客中心也将设有多层停车
场，而原有的停车场将改造为公园。

“目前植物园小贩中心的地段，则会计划兴建一座
综合大楼，包括多层停车场、小贩美食中心及游客
资讯中心等。”

他指槟城植物园在去年与新加坡植物园签署合作
备忘录后可与当地植物园紧密合作，取得资料，以
展示在槟城植物园游客资讯中心内。

苏另源说，植物园特别区域发展计划自2011年
开始草拟，在他接手出任园长时已有相关的文件和
计划。他认为要计划任何发展都是容易的，但真正
实行起来却不是那么的容易，必须要付出很多的努
力。

他表示该发展并不会影响先有的访客，只会给访
客带来更好地服务。目前当局正为特别区域蓝图拟
定时间表。

出席者有槟岛市长拿督尤端祥、秘书拿督李德
南、槟州PLANMalaysia主任拿督依德利斯等。

植物园特别区域发展规划7大计划

（一）  访客中心
·         兴建多层停车场，设有500个停车位
·         植物园新入口
（二）  植物保育与研究中心
·         设于植物园管理办事处旁停车位范围
·         将进行生物多样性保育和研究工作
（三）  马来西亚林荫大道
·         将在新入口到中央广场之间的路旁种植多种植物
·         于有关植物标上本地名称
（四）  修复花园商场
·         与槟州水利灌溉局合作修复河流
·         提升中央广场
（五）  天然圆顶剧场
·         设于石矿公园的天然环境中
·         可用于举办演唱会或大型活动。
（六）  服务设施、苗圃和灌溉系统
·         存放植物园器材
·         提升苗圃
（七）  观景与咨询台
·         供方可观赏植物园景观与瀑布等美景

植物园特别区域发展规划7大计划图。 

报导杨茵茵
摄影Adleena Rahayu Ahmad Radzi

植物园特别区域发展蓝图获批 
佳日星：拟7发展计划及有望申遗

苏另源（右1）向依德利斯（左起）、尤端祥和佳日星解说槟城植
物园特别区域发展蓝图的7大计划。

槟城植物园特别区域发
展蓝图终于完成宪报，
同时也有望申报为槟州
的另一个世界遗产。
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用美食诉说文化底蕴，首届槟城亚洲美食文化节将
于9月13日至15日一连三天，在槟威5地点邀您一起品
尝亚洲五国美食。

是项以“寻访槟城，体验亚洲风情”为主题的活动，
将于上述日期，上午10时至晚上10时，分别在槟威5家
商场进行，分别呈现来自日本、泰国、中国、印尼和
韩国美食佳肴。

5座商场分别为葛尼百丽宫广场（日本料理）、1 st 
Avenue广场（泰国美食）、皇后湾广场（韩国料理）
、合您广场（中华料理）及双威嘉年华广场（印尼佳
肴）。

除了为大家带来美味与具有各国特色的美食外，每
家商场将会为大家带来不同国度的文化表演、艺术与
烹饪与工作坊等，让大家在味蕾与心灵上皆能有所斩
获。

此外，大会也将把各国特有的美食文化搬来美食
节，如日本超人气一人食拉面、Indomie甜甜圈等也
会一一在美食节中出现，让民众们一尝“传说”中的美
食。

曹观友：放眼吸引10万游客
槟州首长曹观友指出，州政府希望这项美食节活

动，将吸引超过10万名游客，到访槟州“猎食”，体验

亚洲味蕾之旅。
他说，槟城一直以来都致力于推广本

身的美食和文化，随着槟城美食节的成
功举行，槟州如今尝试拓展美食版图，
把亚洲各国的饮食特色带入州内，为旅客带来美食与
文化的双重享受。

此外，他也说，槟州政府秉持平衡发展槟威两地的
信念，这次活动也不忘把威省列入版图之中，威省的
双威嘉年华广场将举办其中一场以印尼佳肴为主题的
美食环节，让大家参与。

他因为邀请民众届时一起参与这项难得的美食节活
动，并于9月10日傍晚5时30分，到风车路的Hin Bus 
Depot参与这项美食节开幕仪式，体验这项美食节的魅
力。

杨顺兴：通过创新引领旅游业迈更高层次
槟州旅游发展、古迹、文化与艺术委员会主席杨顺

兴说，当局目前正致力于通过创新，来把槟州旅游业
带向更高层次，而以庆典与活动来吸引旅客并保持竞
争力，是当局的策略之一。

他指出，通过不同的庆典与活动，游客将有机会通
过这些活动，更深层次的了解槟州的文化与生活，不
同的活动也能让游客逗留更长时间，对槟州旅游业起

到促进作用。
他说，当局也希望带入更多文化元素，把槟州打造

成亚洲文化枢纽，并把槟城特有的文化、美食、古迹
与艺术等，介绍给旅客。

有关活动负责人王万育说，这次美食节有涵盖了
各国的美食与文化，是喜欢美食的老饕不容错过的盛
会。

“我们在这次美食节中，有着许多独到和非常有特色
的美食，除了各国的传统风味和不同国家的零食与小
吃外，我们也特别结合了一些不同的饮食文化独创出
特色美食，想必能给大家带来惊喜。”

此外，在文化节期间，前往三间商场参与美食节的
民众，也有机会赢取价值50令吉的Klook旅游公司礼
劵。

想要赢取上述奖励的民众，只需在大会官网注册获
得二维码护照，并在其中三个美食节地点打卡，第20
位或逢20倍数的参与者就有机会获奖。

欲知详情，可以游览www.penangafcf.com，或关注
脸书专页Penang Asian Food & Culture Festival ，或IG
账号 @Penangafcf，获取最新消息。

用美食诉说文化底蕴
亚洲美食文化节呈献5国佳肴

曹观友（左二）、杨顺兴（左一）、孙意志（右三）、黄茁原（右一）及 王万育齐推介首届槟城亚
洲美食文化节。    

圣尼古拉盲人之家将于9月7日，在哥德律该院举办第9届义
卖会，放眼筹15万令吉作为教育与培训用途。

圣尼古拉盲人之家总经理张邦明表示，义卖会将于上午9点
至下午2点举行，设有60个售卖食品等的摊位。

“我们希望可吸引约4000人到来，至少筹集15万令吉，也
从中提高民众对弱视群体的认识。”他是在新闻发布会上这么
说，陪同者为槟州福利及爱心社会委员会主席彭文宝行政议
员。

有意购买义卖会固本（每本20令吉）者或欲知详情，可致
电圣尼古拉盲人之家04-2290800，分线133/134，或Whatsapp
至011-62290800或电邮至info@snh.org.my,民众也可在义卖会
当场购买固本。

筹教育与培训基金
圣尼古拉盲人之家9月7日义卖会

彭文宝（左）与张邦明呼吁
民众参加 圣尼古拉盲人之家
义卖会。
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从小开始刻苦，槟州柔道打出一片天。
槟州柔道在国内外赛事中，近年来都获得不俗成

绩，今年更在亚洲杯青少年赛澳门站及香港站夺得2金
1银1铜佳绩，其中秘诀在于基本功扎实。
教练周丽茵受访时透露，在亚洲杯展露头角的吴宣

乐、杨德明和陈子宁，都是从孩提时期，就开始到柔
道馆学习，由于基本功扎实，在青少年赛事中往往都
能带来惊喜。
“他们从小开始学习，直至能够比赛的年龄，他们都

已准备好了。”
她补充说，柔道是一个适合从小开始训练的运动，

小至5岁就能开始接受训练，学习柔道除了能够锻炼身
体外，更重要的是对思维上的塑造。
“父母可能会担心孩子学习防卫术会受伤，但学习柔

道除了能够让孩子知道如何保护自己，也灌输他们礼
仪、尊师重道、团队和体育精神等，能够让孩子更有
纪律和懂事。”
深知孩子学习柔道的好处，她们也正致力于在槟州

推广这项运动，并期待招来更多有潜质的幼苗进行训
练，如今，该团队内已有逾80名12岁以下学员。
无论如何，孩童的教学方法与别不同，他们无法跟

随教练一招一式演练，因此，为了让孩子们能够更好
的吸收所柔道知识，她们都会使用“游戏”教学法，让
孩子通过游戏认识柔道。
“我们会把一些柔道基本功融入游戏，让他们在玩乐

中轻松学习。”
对于柔道在槟州的发展，她表示，州政府给予许多

协助，不过由于柔道在槟城的许多学府并不昌盛，所
以在招收幼苗方面还是面对一定的困难。
因此，她希望随着槟州的柔道队伍在国际舞台上崭

露头角，这项运动在槟州能够获得更多关注，通过政
府和私人界的共同协作，把这项运动发展得更辉煌。

选手如一家人拥团队精神
另一方面，周丽茵说，与队员们建立良好的关系，

也是整个柔道队伍的成功关键。
“我们和队员就像家人一样，有遇上问题就一起交流

和解决，这很重要，所以我们在假日时也会一起郊游
和进行其他活动，培养感情。”
此外，为了让学员们能够学习更进步，他们每年也

会把学员送往柔道强国日本进行特训，并挑选学员在
各个国内外赛事磨练。

在多管齐下方式下，槟州柔道队伍逐渐强大，并频
频为槟州争取荣耀。

吴宣乐冀最后一年青年赛创佳绩
在世界柔道（青年组）排行榜上名列前茅的吴宣

乐，如今是她最后一年参与青年组赛事，她最希望接
下来能够参与位于摩洛哥的世界柔道青年锦标赛，和
来自世界各地的选手切磋。
“这是我最后一年在青年组，所以我希望和来自各地

的选手比赛汲取经验，为未来进军公开组比赛和
更高级赛事做准备。”

杨德明越级挑战高龄组
15岁的杨德明，首次前往

香港参与国际赛事
就 已 获 得 佳
绩 ，

甚至越级挑战21岁以下组别时，也能脱颖而出，他笑
说，已达到本身的目标，未来还会继续越级挑战，以
求超越自我。
“我希望接下来能够到澳洲铂斯参与另一项国际赛

事，挑战更多更强的对手。”

陈子宁：进步是最大收获
另一名也是从小开始在武道馆接受训练的陈子宁表

示，他是首次在香港举办的国际赛事上拿奖，而这也
达成了在期许的目标，能看见自己的进步是最大的收
获。
“我们在比赛前，教练会让我们进行特训，来增强我

们对柔道的掌握能力和在一些技巧上的运用。”

从小刻苦训练
槟州柔道打出一片天

报导黄国伟
摄影曾国权

槟柔道团员
们每天花上
2小时进行
训练。

柔道选手长期一起训
练，感情极佳，有如
一家人。站者右一为
教练周丽茵。

三名从小开始学习柔道的选手吴宣乐、杨德明和陈子
宁，在国际赛事上崭露头角。
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配 合 国 庆 日 的 到 来 ， 《 珍 珠 快
讯》举办“2019年儿童才艺填色比赛”
和“ 槟城2030 ： 重家庭、拥绿地、
精明州、耀全国”海报绘画比赛，吸
引州内不少绘画与填色爱好者发挥
想象，绘出心中缤纷的马来西亚与
槟城愿景。

担任评审与颁奖嘉宾的斯里德里
玛州议员瑟丽娜受访时说，此次接
获的参赛作品相当优秀，充分展示
了小朋友的才华。在她眼里，每一
幅作品都是优秀的，几乎每一名参
赛者都应该是优胜者，因此评分工
作让她觉得相当困难。

“无论如何，我们最终还是按照规
定选出了优胜者。希望那些没有获
奖的同学们不要感到灰心，再接再
厉，继续加油！”

她希望这项活动得以持续举办下
去，好让小朋友们有多一个展现才
华的平台，进而提升州内的创意水
平。

司徒颖儿首次参加就夺冠
2019年儿童才艺填色比赛得奖者

包括冠军司徒颖儿、亚军周钰淇和
季军许洁妮，她们分别抱走250令
吉、150令吉和100令吉奖金。

来 自 商
务小学的司
徒颖儿（10
岁）首次参
加由《珍珠
快讯》举办
的2019年儿
童才艺填色
比赛便赢得
冠军，让她
和家人感到
非常意外和
惊喜。

颖 儿 表
示，自己并
没有在外参
与任何的美
术课程，只
有自习，有
些时候爸爸
司徒永强和
妈妈徐莉莉
会充当自己的美术老师。

司 徒 永 强 认 为 颖 儿 在 美 术 方 面
相当具有天分，也非常有兴趣。因
此，若颖儿未来有意在美术方面发
展，他也相当鼓励。

除了上述比赛之外，颖儿也曾在
学校参与多项绘画和填色比赛，同
时也因兴趣而参加歌唱比赛。

周钰淇美术与唱歌皆佳
自小就喜欢画画的周钰淇（11

岁）在家人的鼓励下，经常参加国
内外各项美术比赛，此次抱着平常
心参赛的她获得亚军奖十分高兴。

来自日新B校的她希望未来可以
成为一名画家，个人偏爱的绘画与
生活有关的人物作品。周钰淇没有
在课外报读任何美术课程，她唯一
的美术老师就是自己的姐姐。

周钰淇的母亲非常鼓
励自己参与课外活动，
因此她经常到全国各州参加比赛，
并且多次获奖。她曾在一次教师节
的全国绘画比赛中荣获金奖。

除 了 国 内 比 赛 之 外 ，
她 也 曾 将 作 品 寄 到 国 外 ，
如 新 加 坡 参 赛 。 学 习 与 才 
艺并重的她除了美术以外也很喜欢
唱歌，经常参赛且获奖无数。

林欣颖认同“拥绿地”愿景
现年18岁的林欣颖脱颖而出，成

为“槟城2030 ： 重家庭、拥绿地、
精明州、耀全国” 海报绘画比赛冠 
军得主，抱走500令吉奖金。

自小喜欢绘画的林欣颖目前在伯
乐学院就读商业管理系专业文凭一
年级。她从5岁开始就学习绘画，并
且在家人的鼓励下经常参加各项美

术比赛。
她曾因参与“丰田梦想汽车美术

比赛“比赛而分别在2013及2016年获
得冠军和季军奖，
因此受邀到日本领
奖。

林欣颖是在朋友
的告知下得知“槟
城2030“海报绘画
比赛，此次获奖让
她感到特别开心。

她认为由槟州首
席部长曹观友所倡
议的2030愿景是个
很好的理念，尤其
是在倡导绿色环境
的部分，将有助于
让槟城成为一个更
加绿意的州属。

《珍珠快讯》填色/海报绘画比赛颁奖
瑟丽娜赞参赛作品优秀

瑟丽娜（左二）在颁奖予周钰淇、
司徒颖儿和林欣颖。

1. 冠军奖司徒
颖儿的才艺填
色比赛作品。
 
2. 亚军奖周钰
淇的才艺填色
比赛作品。
 
3. 季军奖许洁
妮的才艺填色
比赛作品。

图为林欣颖所设计的“槟城2030：重家庭、拥绿
地、精明州、耀全国”海报比赛冠军作品。
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聋哑运动会创佳绩
槟选手苦练获回报

“只要拥有足够的耐心来教
导，他们也能和普通人一样，
甚至比普通人强大，在运动场
上展翅高飞。”

槟 州 听 障 运 动 协 会
（PSDeaf）去年代表槟州出
征第20届马来西亚聋哑运动会
（SOPMA），派出的10名运
动员共取得了4枚金牌、7枚银
牌和6枚铜牌佳绩，原来这些
运动员都来自同一间学校，同
一个教练。

运 动 员 们 还 获 得 了 槟 州
政 府 所 成 立 的 体 育 奖 励 金
（SKIMAS）,以鼓励他们继续
在运动领域上前进。

这 座 位 于 槟 城 丹 绒 武 雅 的
联邦特殊教育学校，培育出多
名杰出运动员，学生的不懈努
力，与教练的坚持，可谓缺一
不可。

教练：几乎每天训练
一年365天，这批折翼的天

使几乎都没有休息的日子，根
据教练莫哈末纳兹里透露，他
们每一天都必须要接受系统性
训练，以维持最佳状态。

“在普通必须上课的日子，
他们每天下午4时至6时30分，
都 有 训 练 课 程 ； 而 周 末 我 们
则 会 到 附 近 的 山 林 跑 步 和 受
训。”

为 了 给 予 孩 子 们 最 好 的 特

训 ， 他 还 被 学 子 们 戏 称
为“魔鬼教练”，无论如
何 ， 通 过 长 时 间 的
相处，孩子们也知
道 教 练 的 苦 衷 ，
并咬牙坚持了下
来。

“ 田 径 是 一 项
不 进 则 退 的 运
动，只要松懈一
天，状态可能就
回不到从前，所
以 我 必 须 监 督 他
们，让他们每天都
有足够的运动量。”

刷新2大会纪录
在不懈的努力下，该队终于

在去年收获成果，除了斩获佳
绩外，更刷新大会两项记录，
即莫哈末尤塞在三级跳刷新金
牌纪录和年仅15岁的奴鲁胡斯
纳在400米赛跑中打破银牌纪
录。

莫哈末纳兹里说，教导他们
需要有耐心，只要肯付出，其
实不难发现他们各自有着不同
的潜力。

他指出，在他超过10年的
教练生涯，的确有想过要放弃
教导这些学生，但最后还是放
不下学生无声的诉求，坚持至
今。

“ 我 曾 经 想 过 放 弃 教 导 他 

们 ，
但 当 他

们一起走入办公室来找我的那
一刻，我已经知道这是我割舍
不下的牵绊。”

训练选手遵守纪律
“他们也会像其他孩子一样

调皮捣蛋，而我们需要更关心
他们，并导正他们的行为，同
时训练他们遵守纪律，让他们
坚持每天艰苦的训练，是最大
的挑战。”

无论如何，往日的努力，今

 

日已经得到了回报，而州政府
给予的运动奖励金更给予了大
家很大的鼓励。

感谢州政府奖励
他对于槟州政府关注州内的

体育发展，并把聋哑运动会也
列入体育奖励金感到开心，并
希望拿到这笔钱的运动员们，
能够善用这些奖励。

在三级跳中缔造新纪录的莫

哈末尤塞受到《珍珠快讯》访
问时，以手语透露其开心的心
情，他也告诉记者，他希望在
将来能够成为国手，代表我国
参与各项赛事。

同时，他也希望在毕业后，
选择运动科学修读，在增进自
己相关方面知识的同时，也能
利用这些知识，教导其他对运
动有浓厚兴趣的后进。

另 一 名 在 铁 饼 项 目 中 获 得
金牌的选手诺爱音则表示，她
对于本身能够获得奖项感到惊
喜，同时，她也将把得到的运
动奖励金储蓄起来，以备不时
之需。

“我对所有运动都很有兴趣
参与，也希望能一直能够在这
项领域发展，同时我也希望自
己未来能够当上老师。”

槟城联邦特殊教育学
校，教导出许多杰出
运动员。

女将不让须眉，
在各项训练中一
点也不含糊。

纳兹里：只要肯用心
教导，聋哑人士也能
在个领域翱翔。

诺爱音：感谢州政府给予的运动
奖励金，将储蓄起来以备不时之
需。
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由 槟 州 青 年 发 展 机 构 连 同 阿 依 淡
州 议 员 黄 顺 祥 服 务 中 心 与 监 狱 局 ， 警
方，教育局和反毒单位所举办的2019
年学生教育及职业计划圆满举行。

来 自 阿 依 淡 区 内 的 两 所 学 校 ， 分
别 是 锺 灵 国 民 型 中 学 和 乔 治 市 中 学 的
7 2 位中学生，日前一同到爪夷监狱范
围，了解监狱与狱吏职务等知识。

学 生 们 除 了 全 神 贯 注 聆 听 与 预 防 犯
罪 教 育 以 及 了 解 有 关 部 门 辖 下 的 各 职
位 详 情 外 ， 也 在 讲 座 会 上 踊 跃 的 向 主
讲人提问。

学生需铭记向善不涉罪忠告  
此 外 ， 阿 依 淡 区 州 议 员 黄 顺 祥 也 在

会 上 提 到 ， 希 望 学 生 在 此 次 活 动 除 了
学 习 要 课 文 之 外 的 知 识 外 ， 也 能 透 过
这 次 的 参 观 ， 体 会 罪 犯 面 对 的 刑 罚 ，
从而铭记向善不涉罪案的忠告。

会 上 也 邀 请 反 毒 专 员 向 学 生 详 细 解
释 各 类 毒 品 的 种 类 及 其 所 带 来 的 严 重
祸害，宣导学生们远离毒品。

重挂百年老招牌
土库街消拯局重现风采

土库街消拯局重挂 “1908年土库街中央消拯局”老招
牌，重现全马第一家消拯局风采。

拥有111年历史的土库街消拯局，于1908年投入服
务，是当时名副其实的中央消拯局。虽然经过了逾百
年的洗礼，但该局还是存在至今，继续为当地人服
务。

如今，该局更被赋予了不一样的使命，既成为历史
的见证和游客探访的热门景点。

首长:许多政府机关从槟开始
槟州首长曹观友在重挂招牌仪式上表示，槟城是大

马最早城市化的州属之一，因此，有许多政府服务都
是从槟城开始，为人民提供各项便利，而土库街消拯
局就是其中之一。

他说，被列为一级古迹建筑的土库街消拯局，是区
内重要的历史见证之一， 如今所安置上的招牌，也特
地依照古迹区特别地方蓝图的规定所定制，以确保该
建筑符合历史。

“有关消拯局如今仍然活跃，在发生紧急事件或火
警时，把损失减至最低，更在乔治市修复历史建筑期
间，给予专业防火意见，在乔治市古迹区内扮演着重
要角色。“

全国首间消拯局
他希望有关老招牌不仅能够提升消拯员的荣誉感，

同时也能为前来寻找全马第一间消拯局的旅客提供方
便，让他们能够顺利寻获这座值得一游的历史建筑。

魏子森拨三千元助安装
彭嘉兰哥打区州议员魏子森说，他本身拨款3000令

吉，协助土库街消拯局重新安装上有关招牌。
他说，这是当局修复乔治市古迹的其中一项努力，

帮助该消拯局恢复其多年前的原貌。

针对当局提议在有关消拯局内设立资料室，魏子森
表示，他非常赞同这项提议，并将在该局完成资料收
集后，与对方探讨这项计划。

槟州消拯局主任沙登，对于州政府伸出援手协助这
座消拯局安置上具有历史意义的招牌表示感激。

他说，由于该建筑属于一级古迹建筑，所以不可随
意改动，而招牌也是按照历史原貌及条例修复。

“我们不会对这座历史建筑做出大改动，只是会进行
一些内部修整，让这座建筑能够继续投入服务。”

出席仪式者包括首长政治秘书郑来兴州议员。

学生访监狱活动结束后，黄顺祥
与全体出席者合影。

增加课外知识及警惕
黄顺祥安排学生访监狱

曹观友、郑来兴、魏子森、沙登及全体消拯员对土库街消拯局重挂老招牌感到开心。  
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环保教育培训员工作坊（进阶班）
正式开放报名！

环保教育在现今社会扮演着重要的
角色，唯有通过正确的方式进行宣导，
才能够有效提高民众对于环境课题的醒
觉意识。人们了解了大自然的问题与后
果，方能明白其实我们的日常生活习惯
究竟对环境造成哪些影响。

槟州绿色机构从2017年开始多次举
办环保教育培训员工作坊，这项工作坊
涵盖四大环境课题：气候变化、垃圾管
理、水源和能源。今年，这项工作坊
（进阶班）将于9月7日与8日，上午9时
至下午5时，在槟榔律龙城酒店（Cititel 
Penang）进行。

课程开放给满18岁以上的民众， 凡
是对环境课题有基础认识并有兴趣成为
环境教育者的专业与非专业人士报名参
加。导师们将通过环境课题分享与有效
的教学的方式提升学员们的培训能力，
也让有潜质的环保教育工作者们能够在
正规教育环境中，学习如何保护自然环
境。

培育良好环保教育培训员
此工作坊旨于培育良好的环保教育

培训员、提升培训技巧、传达正确资
讯。学员们可通过趣味与互动的学习方
式，来策划适合目标群体的活动与资讯
传达，让环保教育过程能更生动有效。

此外，特设的活动与场景演绎将帮
助他们学习如何应对环境问题与锻炼个
人的客观分析。 透过各大小组别活动
与角色扮演则有效帮助学员从不同角度
切入思考。值得一提的是，学员们还会
有机会发挥创意，以自己独创的教学方
式来宣导环保教育，与其他学员切磋交
流。

这项工作坊的报名费为每人300令

吉，费用包含膳食、教材与导师培训手
册。

学习如何尊重大自然与维持地球的
永续发展是一个无尽的探索过程，立即
采取行动才能够进一步改善环境现状。
无可否认地球上的每一个生命都是息息
相关的，而教育正是改变个人思考与行
为的关键方案。只有加强民众的环境保
护知识与技巧，才能更有效地传达环境

议题，提高公民意识并培养具有保护环
境价值的地球公民。

有 兴 趣 参 与 工 作 坊 者 ， 可 到 以 下
网址进行报名，报名截止日期为8月
30日（请于9月3日前完成付款）。欲
知更多活动详情，请致电联络胡小姐
或娜芝哈小姐： 04-250 3321或电邮至
info@pgc.com.my。点击报名: http://bit.
ly/2YAZqPz

佳日星：向居者有其屋目标迈进
州政府重启“先租后售”房屋计划
槟州房屋发展及地方政府委员会主席佳日星

宣布，州政府重新开放之前被搁置的4项“先租
后售”房屋计划，而随着威北打昔汝莪斯里帝
沙花园修复中的64个廉价屋单位被纳入“先租
后售”计划，后目前槟州政府推动的相关计划
的单位已增至1037个，分布于槟威五县。

他是在巡视上述64个单位的修复工程后，在
新闻发布会上宣布这项消息。

他说，目前被纳入“先租后售“计划的房屋
单位，分别为浮罗新路头K花园组屋（587单
位）、威南爪夷双溪努利柏迈（104单位）、
赐福园（51单位）、威中柏玛当杜苏慕（231
单位）及新增的打昔汝莪斯里帝沙花园（64单
位）。

“斯里帝沙花园原本有64个单位的房屋是属
于“先租后售”计划，却因为受到双轨铁道工程
影响而被搁置，惟在经过公共工程局进行检测
后，证实其安全性并没有受影响，目前修复工
程在正如火如荼进行中。”

他说，修复工程至今进度79%，比预期快1%
，预计提早一个月左右，即今年10月初完工，
让购屋者尽早实现居者有其屋的梦想。

“64间单层房屋的售价是每单位4万2000令吉
起跳，每月租金为250令吉，租期为14年。”

槟州政府预定在2025年兴建7万6000间廉价
屋、中廉价屋及可负担房屋，但如今有关房屋
单位已达10万2335间，大大突破了所定目标。

“无论如何，州政府还会继续努力增加廉价
屋、中廉价屋及可负担的房屋的数量，让居者
有屋。”

涵盖四大环境课题
环保教育工作坊开放报名

佳日星（左二）在槟州房屋部官员的陪同下，参观斯里帝沙花园修复中的廉价屋内部。



10 要闻10 2019年8月16日—31日

当槟城在8月9日晚遭遇超级强风
或暴雨时，人们可以安稳的呆在家
里“躲避风头”，但一群“无名英雄”就
没那么幸运了，他们必须在狂风暴雨
后，一片狼藉的情况下，并且过后在
众人欢庆哈芝节的当儿，仍必须执
行“收拾残局”的任务，协助清理倒塌
的树木及树枝，以确保道路通畅及安
全。

《 珍 珠 快 讯 》 访 问 了 槟 岛 市 政
厅及威省市政局特别小组（Special 
Squad）员工，他们一边工作，一边
向记者陈述在刮强风当晚清理倒塌物
的过程。

莫哈末法罕：感谢热心民众送暖
莫哈末法罕（25岁）说，本身居

住于直落巴巷，在市政厅工作已有4
年，当天晚上开始刮起强风时，就已
经有心理准备会被上司传召出外工作

及协助清理工作。
“当天晚上大约11时左右开

始就接到通知，必须前往峇都
丁宜至玻璃池滑部分地区，进
行树木倒塌的清理工作，以确
保交通不会阻塞。”

他坦言，当时候虽然风势
已较为小了，但还是会感到害
怕，毕竟一路上仍有树枝跌落
及树倒的情况发生，但这是自
己的工作，必须要完成。

“我在佳节当天也一样照常
工作，早上祈祷完毕后就继续
清理工作，而工作中最令我感
到开心的，是我们所做的事被
人看到与珍惜，一些热心民众
看到我们工作时也会递水给我
们。”

阿莫哈菲兹顶着强风出门
阿莫哈菲兹（23岁）说，本

身居住于日落洞区，槟岛刮强
风当晚同样的一接到通知，就
赶到玻璃池滑区协助清理树干

树枝工作。
“我从日落洞赶往玻璃池滑

区时，一路上不仅刮着强风，
而且到处树倒甚至停电，但由
于不是我负责的区域，并且日
落洞区也有其他同事协助，所
以就没有停下来帮忙。”

他说，出外时家人也非常担
心，并特别叮嘱他要小心，不
过他认为，看到现场倒塌的树
木被清理干净后，会有一种“
成就感”。

“很多人认为从事3D工作非
常辛苦，但我都习惯了，也并
不认为辛苦，因为这是我的工
作，看到清理完毕后提供民众
方便，觉得很有成就感。”

纳扎里与莫哈末阿利夫无
怨无悔

威省方面，身为威省市政
局特别小组一员的纳扎里（48
岁）受询时表示，每当发生任
何意外或者天灾时，他们就必

纳扎里。 莫哈末阿利夫。

槟岛及威省市政局员工第一时间进行清理工作，让槟城迅速回复现状。

莫哈末法罕。 阿莫哈菲兹。

从事3D工作的地方政
府前线员工，任劳任怨
及无私奉献的精神令人
钦佩。
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须随时待命，也必须牺牲与亲爱家人
度过佳节的时刻。
“我们不能因为发生这样的事情而

怪罪任何人，这时候反应更快速尽全
力清理，这是我所能牺牲，以及为威
省人们所做的事情。”
另一名同事，莫哈末阿利夫（33

岁）则说，在这种情况下，对于公众
的责任就会超出于自身的利益，而在
加入特别小组后，就已预见会有这样
的情况发生，因此必须牺牲与家人共
度佳节的时刻，并不会感到后悔。
“我们是威省市政局的前线工作人

员，必须克服自己本身的困难，无论
在什么情况下都能帮助人民。”

泽维尔：感恩民众参与协助
槟城在周五晚上遭遇超级台风利奇

马“尾巴”扫过，面对大量树木倒塌的
情况，槟威两地地方政府在短时间内
完成超过90％清理工作。
槟岛市政厅社会服务组副主任泽

维尔说，槟岛区内发生多处树倒情况
后，民众也给予了非常良好的配合，
有者甚至将车辆停在一旁，下来协助
市政厅员工清理道路及搬走树干，这
是非常令人感到鼓舞及正面的。

泽维尔。
他说，槟岛市政厅员工在短时间内

就清理的大部分地区倒塌的树木，甚至
在佳节期间也不惜牺牲与家人团聚的时
间前来工作，我对于他们的表现感到满
意，惟槟岛市政厅仍需要一些时间将所
有地区的树干清理完毕，希望民众给予
耐心。

希华：工友从早忙到晚
另一方面，槟岛市政厅公共卫生组

高级助理希华说，这一次的情况发生
后，必须全体出动，目标在一周内完成
清理工作。
他说，全槟岛大约有120名清洁员

工，一般没有发生任何突发情况，他们
就会负责日常的清洁工作，包括道路、
公共厕所、巴刹等等，由于此次情况较

为严重，他们必须从早上6时30分报到
后开始工作，直至倒塌的树木清理完
毕，有时候更需工作至晚上8时左右。
“槟岛树木倒塌情况比较严重的地

区分别为峇都兰樟区及玻璃池滑，
分别由12名及27名员工负责，而
在玻璃池滑区，就有多达64处有
树倒的情况发生。”
槟州地方政府，房屋，城市

及乡村规划委员会主席佳日星也
在早前的记者会透露，威省共有
343个地点共412棵树木倒塌，当
中391棵树已被清理，相等于完
成了95.04％的清理工作。
“在槟岛方面则有236个地点共

247棵树木倒塌，至今已经清理了
244棵树，相等于完成了98.7％。”

希华。

从事3D工作的地方政
府前线员工，任劳任怨
及无私奉献的精神令人
钦佩。

槟岛及威省
市政局员工第

一时间进行清理工作，
让槟城迅速回复现状。

槟岛市政厅前线的特别小组，即使暴风雨及适逢佳节，仍风雨无阻的进行清理工作。
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槟 州 男 女 福 乐 球 队 在
为期4天的“全民活力动起
来：2019年全国福乐球青
年锦标赛”中，双双登上
男女冠军宝座，成为赛会
大赢家。

槟州青年及体育委员会
主席孙意志说，福乐球在
我国是一项新兴运动，是
由冰棍球及钩球结合起来
的运动，目前仍未受到很
大的瞩目。

“相信在“全民活力动起
来”计划的带动下，以及
透过更多的比赛，福乐球
将会逐渐成为热门运动，
并期望未来能成为大马的
运动竞赛项目之一。”

该 项 比 赛 吸 引 来 自 全
国5个州属，共9支队伍参
与，而槟城队伍则双双在
这9支队伍中脱颖而出，
登上男女冠军宝座。

主办单位也进行了福乐
球的教学体验环节，让想
要了解及体验福乐球的学
生参与，教学体验环节共
吸引75名学生的参与。

2019年全国福乐球青
年锦标赛成绩为，男子组
冠军：槟城、亚军：雪兰
莪、季军：柔佛、殿军：
吉 隆 坡 ； 女 子 组 冠 军 ：
槟城、亚军：雪兰莪、季
军 ： 吉 隆 坡 、 殿 军 ： 柔
佛。

槟州领先推动女权运动
PWDC放眼扩展更大规模

槟州向来在推动女权运动中扮演着领导者的角色，更领先全国其他州
属。槟州妇女发展机构（PWDC）在槟州政府全力授权下，放眼将女权运
动的规模扩展得更大型和更多元。

目前，槟州在推动女权中已经完成很多国内的“第一个”成就，而槟城亦
是第一个推出“性别包容政策”的州属。该政策确保每个政府机构和部门都
在每个阶层的决策中，都把两性的观点纳入其中。

而员工的性别分配的目标也将达到“40%女性、40%男性，以及20%开放
给女性男性”的比例。如今，女性市议员在槟州市政厅和威省市政厅中已
经达到了分别29.1%和16.7%的比例。

除 此 之 外 ， 槟 州 也 推 出 了 全 马 的 第 一 个 “ 妇 女 与 家 庭 发 展 委 员 会 
（JPWK）”，并从中创造了至少600位女性领导者。她们都赋予责任在各
自区域里举办发展妇女和家庭的活动。

为了确保快速通畅的项目实施，该全女性的委员会们都直接向各自的
州议员汇报和协调。另一方面，同样由州议员负责的社区乡村管理理事会
（MPKK）则已经达到20%女性，并放眼在2021年上升至33.3%。

由于察觉到还有更多有潜能的女性人才，槟州也决定着重发展和培养
社区乡村管理理事会（MPKK）的委员们。因此，槟州妇女发展机构在8
月举办了为期2天的“培养性别训练专家”的工作坊。

当天出席的20位性别训练专家们都将被授予训练社区乡村管理理事会委
员们的重任。训练后的这些理事会委员们，都会转而培训社区里的其他成
员，以达到加倍的效果。

至于即将来临的11月“槟州橙色运动（PGO）”，其规模将比往年更大型
和更深入社区的情况下，槟城放眼继续成为马来西亚提倡女权的指标性州
属。  槟州妇女发展机构日前顺利举办“培养性别训练专家”工作坊。

“妈妈在家负责做家务。”5岁的欧西曼不假思索地回答到,在他身旁的艾雅轻
轻地敲了他的头。

他们是于7月参加由槟州妇女发展机构举办的亲子活动中的17个妈妈和孩子
组合之一的母子。事实上，欧西曼刚刚在2个小时之前的挑战中准备了美味的
巧克力奶昔，而艾雅也熟练地准备了水果盘和鸡蛋三文治。

欧西曼在该挑战中深深领悟了准备主餐的困难性，因为调配准确的巧克力和
牛奶比例需要极大的专注力，而运用搅拌机更是让他慌得手忙脚乱。重重困难
和陌生的操作，让欧西曼充满挫折感。

幸运的是，艾雅就在他渐渐失去自信心的当下，适时伸出援手。在她耐心的
循循善诱下，欧西曼终于成功地完成了他的巧克力奶昔。虽然在接下来的问答
环节中，他透露了家中目前不平等的家庭分配，但是他坚决地说道：“我要帮妈
妈做更多家务！”。

家庭组织里的性别包容
槟州妇女发展机构早前在槟州政府的委托下，举办了全马的第一个“性别包

容政策”家庭活动。该政策被视为各机构和家庭里推动两性平等指标性的重要一
步。对于艾雅和其他妈妈们，对这政策无疑是无限欢迎的。

槟州妇女发展机构日前举办全国第一场性别包容家庭活动，获得参与的妈妈们
热烈赞好。

槟州福乐球男子队伍荣登男子冠军宝座。

办全国首场性别包容家庭活动
性别包容政策融入家庭发展

荣登男女冠军宝座  
槟州男女福乐球队成大赢家

槟州行政议员孙意志祝贺槟城福乐球女子队伍荣登女子冠
军宝座。
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槟州行政议员再里尔表示，相较于东南亚各国，我国是儿
童色情图片上传和下载率最高的国家，这是因我国没有法律
管制相关问题，导致该现象的发生。

再里尔是在出席由青年倡议的“儿童性侵醒觉运动”时如此
表示。

他说，大部分儿童性侵的案例也显示，父母未能及早采
取行动保护孩子，亦凸显了社会缺乏对儿童性侵的认知与意
识。

“网络发达无形中增加了儿童色情图片被广传的机会，而这
也提高了儿童被性侵的风险。“而令人感到羞耻的是，大马是
东盟儿童色情图片上传和下载率最高的国家，因为我国并没
有法律管制这个问题。”

他说，在澳洲被投报的儿童性侵案中有98%是真实发生的
事件，但却只获得30%的成人相信，而大多数则选择忽视儿
童的说法，并认为他们说谎。

“随着《儿童性侵法令》的通过，我国已有特定法律对付儿
童性侵案件，其中包括对儿童进行非肢体的性侵罪行、在儿
童施加非肉体上的性羞辱或性诱拐，皆会构成刑事罪。”

他也建议托儿所、幼儿园等所有涉及儿童安全的工作场
所，都必须通过妇女、家庭及社会发展部查询其背景，看其
是否有不良纪录，以保障儿童的安全。

槟城妇女醒觉中心（WCC）委员巴瓦妮说，自2010年至
2018年，我国共有8500宗儿童性侵投报案例，其中80%受害者
是18岁以下的女性，而其余则是13至15岁女性。

“根据警方数据，90%的儿童性侵案例皆是由熟人所为，因
此社会必须提高醒觉，认真看待儿童性侵事件，以免悲剧一
而再的发生。”

同时她也呼吁，遭遇相关时间的家庭应勇于投报，为受害
儿童发声，以便将匿藏于社会中的“怪兽”（性侵施害者）赶
走，保障更多儿童的安全。

可负担屋被指达饱和
佳日星:州政府需备更多单位予首购族

槟州政府必须确保州内拥有足够的
可负担房屋，即使目前的发展进度已经
超越了竞选宣言中所承诺的目标，但州
政府依然会继续争取在州内合适的土地
上，兴建可负担房屋。

槟州地方政府、房屋、城市及乡村
规划委员会主席佳日星在记者会上说，
可负担房屋并非一夜建成的，而是需要
耗时多年。再加上槟州人口持续增加、
申请者名单陆续有来，州政府有必要预
备更多单位给需要可负担房屋的子民，
尤其是首购族。

大马发展商公会槟州分会主席拿督
杜进良早前指，槟州可负担房屋供应已
经出现饱和现象，质疑在未来南部填海
计划中是否还需要兴建可负担房屋。

佳日星就此事回应说，南部填海即
使成功进行，也是未来10至15年的事
情，在此之前，槟州政府还是必须确保
州内拥有足够的单位。

不但如此，他还向州行政议会建议
将南部填海的其中20％或更高的巴仙
率，保留为可负担房屋用途，并已取得
槟州行政议会的首肯。

佳日星说，竞选宣言中承诺，槟州
将在2025年以前兴建7万6000单位各类
型可负担房屋，不过到目前为止已经兴
建、正在兴建，以及已获得批准兴建
的廉价、中廉价和可负担房屋已有10万
2335单位，远远超越了承诺。

满意Iconic Vue可负担屋
佳日星到峇都丁宜Iconic Vue巡视后

说，此产业是属于100%的C类型可负担
房屋，按照州政府的规定，售价为30万
令吉。

他说，Iconic Vue位于全球性的知名
景点峇都丁宜，地点适中，并且拥有完

善的设施，包括泳池和健身房等等，非
常适合首购族。

Iconic Vue是标致集团（Iconic 
Group）的发展计划，共有232单位，
其中228单位已出售，目前发展进度为

92%，预料在9月取得完及几落成准证
（CCC）、11月竣工。

出席记者会者包括槟岛市长拿督尤
端祥、威省市政局主席拿督罗查里、标
致集团执行董事陈雪莹和钟维钧等。

佳日星、 尤端祥、罗查里等，对Iconic Vue可负担房屋计划给赞。  

再里尔促提高对儿童性侵的认知与意识  

再里尔与妻子黛安娜参加儿童性侵醒觉运动，并呼吁民众加强对儿童性侵的认知。
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地下水源枯竭，居住在偏远山区的
老妪张玉英，在无水状态下生活数年，
武拉必区州议员王丽丽获知后，与非政
府组织合作，伸出援手协助前者修屋、
大扫除及恢复水供。

武拉必巴刹每天都会有一名老妇，
在上午8时许独自前来用餐，驼背的身
躯和苍老的脸庞，让当地人留下了深刻
印象，许多武拉必人都会在遇上她时，
请她一顿早餐，但却鲜有人知道她的来
历。

她就是现年84岁的张玉英，因为家里
没有水源无法煮食，她每天都会徒步约
5公里，从山脚下的住屋走到巴刹用早
餐。

张氏非常有个性，当探访她的一众
义工，想要以交通工具载送她到附近用
餐，她一口回绝，反而坚持一个人从家
里走到巴刹。

每天走5公里去巴刹用餐
“我喜欢看在巴刹人来人往的人潮。”

张玉英告诉记者，她每天走路不会觉得
辛苦，反而在巴刹看人对她是一种乐
趣。

据女儿黄丽丽说，其母亲是于30年
前搬到这里居住，当时还是有地下水供
应，只是在数年前不知何故已取不到地
下水。

“我和我的先生每天晚上，都会从两
公里外的住家送饭给她吃，有时间也会
来探望她，但她拒绝搬出这间老屋到外
面去住，我也只能顺着她的意思。”

她说，没有自来水供应，对生活的
确造成许多不便，如日常使用、梳洗
等，都必须依靠存储的雨水，有时实在
没办法也只能向邻居求助。

“我母亲会收集雨水在储水箱内，洗
衣、冲刷等都是依靠这些来解决，我要
把衣服拿到我自己的住屋来洗，她也拒
绝了。”

王丽丽指出，她已经着手处理此个
案，并将协助后者申请自来水、修屋和
大扫除。

她说，她原本提议，协助张氏寻找
新的居住地点，或问询她前往居住老人
院的意愿，但她都回绝了这些提议，只
愿意守住已经居住了30年的地方。

“我们尊重她的意思，所以会尽力恢
复她的住所的基本生活需求，包括与威
省市政局和义工到来打扫卫生、衔接自
来水，修复破损和漏雨的屋子等。”

七里香等单位施援手
她说，本身已经随同非政府组织七

里香联谊会慈善之家、县署、水务局、
福利局和国能，到有关屋子视察，由于
申请衔接自来水必须获得地主同意，她
已经要求县署找出地主商议此事。

“水源是当务之急，在水务局处理衔
接自来水的事宜时，我们也已经安排了
探测地下水的专家前来，钻探地下水暂
时解决他们的问题。”

此外，七里香也找来郭鹤年基金会
给予协助，修复这间已经年老失修的板
屋。

节能減碳省逾200万元电费
光大荣获“国家能源奖”

光 大 凭 着 去 年
节省逾200万令吉
能 源 费 的 优 越 表
现 ， 荣 获 能 源 、
工 艺 、 科 学 、 气
候 变 化 及 环 境 部
所 颁 发 的 国 家 能
源 奖 （ N a t i o n a l 
Energy Awards）
，并将于今年10月
代 表 马 来 西 亚 前
往泰国曼谷参加“
东南亚能源奖”比
赛。

槟 州 发 展 机 构
子公司PDC Setia 
Urus 总执行员
拿 督 洪 祖 丰 是 在
日 前 召 开 记 者 会
时 ， 作 出 上 述 宣
布 。 陪 同 者 包 括
光 大 区 州 议 员 郑
来兴。

他说，光大在落实能源节省政策后，
相比于2016年的数据，光大在去年省下
了高达18.59%，即204万4185令吉61仙电
费。

他继说，上述的比赛是针对大型建筑
物能源管理来评估，共有145个参赛单位
角逐这奖项，而光大很荣幸脱颖而出，
并获得4万令吉奖金、奖状及奖杯，由该

部部长杨美盈亲自颁发。
他表示，光大是于2015年开始执行能

源节省政策，并由槟州发展机构子公司
PDC Setia Urus的团队来进行管理，并以
他为首。

他指出，光大在2016年的电费单显
示，共花了1099万8680令吉。因此，他
们在2017年于光大建筑的入口处安装自
动玻璃门，这主要是避免建筑物外的热

气流入建筑物内，造成冷气空调需要耗
用更多的电源来维持室内的温度。此举
让光大在2017年成功节省了81万1936令
吉，或7.38%的电费。

他补充，除了安装玻璃门之外，他们
也更换电源变压器，以及其他有效于节

能减碳的装备，以期达到更好的节能效
果。同时，他们也向国能申请电费收费
率，从B转换为C1。

他说，这种种正面的改变，也让光大
成功在2017年获得大马永续能源发展局
（SEDA）颁发“低碳建筑奖”。

老妇居住环境欠佳
王丽丽助修屋及恢复水供

老妇张玉英（左四）居住环境欠佳，王丽丽与非政府组织伸出援手，帮助老妇修
屋及恢复水供。

洪祖丰（右一）分享光大夺得国家能源奖的喜悦，左三为郑来兴。

光大入口处安装自动玻璃门，以防止建筑屋外的热气流入室内。
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耗时6个月进行修复工作的
香港巷斗母宫百年“斗母宫九
皇大帝”横彩，终于完成了！
槟州旅游发展、艺术、文

化与古迹委员会主席杨顺兴
说，槟州政府拨款13万令吉，
支持乔治市世遗机构与澳洲
Artlab合作的纺织品修复社区
培训计划，如今已经圆满完
成，这是槟城古迹文物修复的
另一个里程碑。
他说，槟州政府乐见于本

地社区有机会学习纺织品修复
技能，因为纺织品修复专才非
常罕见，但民间所收藏的珍贵
纺织品却非常多，因此这项计
划有助于提高本地社区在保护
纺织品修复醒觉意识，并在栽
培本地修复人才方面更进一
步。
“如今，香港斗母宫最重要

的文物，即119年历史的八仙
横财已经完成修复，必须特别
感谢顾问祝友成及理事会成
员，提供培训场地并在计划期
间解决各项问题。”
他也表示，州政府透过这

项计划加强与姐妹城市阿特雷
德之间的合作，相信有了119
年历史的文物，会吸引更多人
来斗母宫欣赏。

洪敏芝：志愿者向国外
专家学习达双赢
乔治市世界遗产机构总经

理洪敏芝说，“斗母宫九皇大
帝”横彩在本地资源及外国专

家的合作，以及志愿者的努力
下，共耗费了1500个小时来进
行修复工作，如今修复工作已
经到了尾声。
“这项全国首次的社区培训

计划，始于今年1月15日，通
过了纺织品修复和社区培训的
方式同时进行，不仅缩短了修
复的时间，同时也让本地志愿
者有机会向国外专家学习，可

说是双赢的局面。”
她说，本身是在2016年随

前首席部长林冠英官访澳洲
时，认识了Artlab物件维修机
构，并认为该机构拥有丰富经
验，是世遗机构要推行物件修
复教育的理想伙伴。
“ 令 人 感 到 欣 慰 的

是，Artlab对于世遗机构的邀
请给予了积极回应，并非常愿

意与槟城人分享有关物件修复
的知识，双方也于2017年12月
1日签署了合作谅解备忘录。”
她强调，要感谢槟州政

府、乔治市世遗机构董事会成
员、香港巷斗母宫全体人员以
及志愿者们，让这项计划顺利
完成。
“虽然这项计划已经结束，

但乔治市世界遗产机构仍会继

续推动各项修复技术的知识，
并希望未来能继续与ArtLab
克莉丝汀合作，携手推广纺织
品维护技术。”

祝友成：将挂宫内供欣赏
香港巷斗母宫顾问拿督斯

里祝友成说，香港巷九皇大
帝横彩纺织品修复社区培训计
划，汇集了州政府、民间组织
以及国际专家，是项历史性的
合作。
“在这项纺织品修复培训计

划中，培育了一批本地修复人
才，可以为往后的修复计划作
出贡献，而如今横彩已经成功
修复，不久后也将会挂在斗母
宫内，供人欣赏。”
他说，香港巷斗母宫是东

南亚历史最悠久的斗母宫，具
有177年历史外，并拥有许多
超过百年的历史文物，其中一
个即是这119年的梁上横彩。
他说，前首长多次到访斗

母宫时，意外发现这个以金
丝线绣成的九皇大帝字眼及八
仙图破损，并希望它可获得修
复，再保存另一个百年也不会
损坏。
“我要非常感谢各个单位的

配合及携手合作，在6个月内
的时间完成修复工作。”
与会者包括ARTLAB纺织品

研究部主任克莉丝汀、光大区
州议员郑来兴、彭加兰哥打区
州议员魏子森以及香港巷斗母
宫理事们。

舒缓当地交通
敦林大道U转专用道启用

敦林苍佑大道与双溪槟榔交界处两条U-转专用道8月投入使用，让民众更方便
及更安全地转往目的地，协助舒缓当地交通。
双溪槟榔区州议员林秀琴表示，这两条设立在敦林苍佑大道与双溪槟榔交界

处，高架公路底下交界道的U-转专用道，是于去年10月开始动工，工程共花费344
万令吉。
“这两条专用道长400米，能够让民众不必等候交通灯，就能进行U-转抵达目的

地，相信这能够舒解当地繁忙的交通。”
她透露，在还没有设立有关专用道前，民众想要U-转，就必须等待当地的交通

灯，在繁忙时段更是大排长龙，如今有了上述路段，民众就能有多一个选择。

林秀琴：往卡巴星道更方便
“如当地的卡巴星道，是许多民众会前往的地方，如今从大桥往乔治市方向的驾

驶人士，不必等候三个红绿灯才能抵达目的地，他们只需U-转，再从蚬壳油站转
左就能抵达卡巴星道。”
她是在记者会上这么表示。出席者包括彭加兰哥打区州议员魏子森及一众槟岛

市政厅官员。
魏子森指出，敦林苍佑大道是槟岛的主要道路，在双溪槟榔及彭加兰哥打一带

更是有许多链接处，如今有了上述专用道，无疑能够方便当地居民出入。

魏子森：只允许轻型交通工具行驶
他希望民众能够善用有关专用道，同时，他也不忘提醒驾驶人士，有关专用道

只允许轻型交通工具行驶，而时速则限制在35公里。
此外，为了顾及行人安全，工程也在旁设立步道，让步行者使用。

林秀琴、魏子森等巡视敦林
大道U转专用道。  

香港巷斗母宫百年横彩修复完成
杨顺兴：槟古迹文物修复新里程碑

斗母宫九皇大帝横
彩修复完成，众人
与横彩留下纪念性
的一刻。
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荒 地 变 打 卡 圣
地 ， 朽 木 变 童 玩
木 雕 塑 。 谁 说 朽
木不可雕？

位 于 槟 城 大
路 后 和 大 英 义 学
园 路 的 交 界 处
原 本 只 是 一 片 荒
地 。 不 过 ， 峇 都
兰 樟 区 州 议 员 王
耶 宗 为 美 化 环 境
而 构 思 出 美 化 计
划 后 ， 该 地 区 先
是 透 过 种 植 充 满
生 气 的 观 赏 花 木
美 化 一 番 ， 之 后
再 填 上 以 紫 檀 木
（Angsana）制成
的 童 玩 木 雕 塑 ，
让整个环境焕然一新，摇身一变成拍照
景点。

是项童玩木雕塑是由肯肯公共艺术
（Can Can Public Art）通过企业社会
责任计划下，借由其艺术家的巧手所打
造而成。他们化腐朽为神奇，将原本将
被遗弃的树木断枝打造成了美化景观的
童玩木雕塑纸飞机、拼图、风筝、弹弓
及陀螺。

这个独具特色的口袋公园共耗资2万
3000令吉，由市议员哈宾达星、邓智
伟、王宇航、麦文强、宋盈妮及陈慧萍

拨款打造，日前由槟岛市长拿督尤端
祥、市政厅秘书拿督安南、日落洞区国
会议员雷尔，以及王耶宗等人主持开
幕。

王耶宗说，除了上述雕塑品之外，
当地周遭也种满了多种观景植物，包
括5棵黄槿树（Hibiscus Tiliaceus）、4
棵东南亚香灰莉（Fagraea Fragrans）
、500株长春花（Vinca Rosea）、250棵
满福木（Carmona Retusa）、200株大
花马齿苋（Portulaca Grandiflora），
以及250株矮牙买加蝎尾蕉（Heliconia 
Dwarf）。他希望童玩木雕可以唤醒人

民的回忆，珍惜城市的绿意。
目前在王耶宗的推动下，该区已种

植超过100棵树木。他表示未来将打造
更多绿意设施，如在峇都兰樟巴刹外设
休闲凉亭，让到访者歇息。其服务中心
也将陆续进行该区的栽种花树美化景观
计划，同时也计划在巴刹旁的组屋增添
一幅祖孙情的壁画。

尤端祥说，上述雕塑所采用的木块

是取自于2017年11月槟城大水灾后被强
风吹倒的部分树木。

他 希 望 公 众 可 以 好 好 珍 惜 这 个 花
圃，不要随意破坏。同时也感谢王耶宗
运动创意美化该区，让该区拥有更绿意
与美丽的环境。

出席者包括肯肯公共艺术创办人陈
楚准、艺术家陈维铭、吕碧燕和郑又
强。

母乳喂养并非母亲一个人的事情，而是全国性课
题。槟州妇女、家庭、社会发展委员会主席章瑛希望
借由运动的推广来营造哺乳友善环境。

章瑛日前出席由槟州政府主催、槟州珍珠国际青商
会主办，以及国际母乳喂养行动给联盟（WABA）协
调的2019年世界母乳哺育周活动上受邀致词时说，现
今社会上绝大部分的决策者为男性，因此必须说服掌
握权力和资源的决策者，借由他们来推动并提倡母乳
喂养。因此，男性在此方面也必须具有意识。

她认为，只有在获得私人和公共领域的配合下， 例
如在各自的单位设立哺乳空间 ，才能使到大家对于哺
乳的认知普及化 ，并且正常看待此事 。

她说，利益相关者们正积极将槟城推广为母乳喂养
友善城市，希望槟城的举措可以成为全国性的榜样，
鼓励全马人民一起支持这项倡议。

槟威232母亲同步哺乳
配合2019年世界母乳哺育周，槟威两地共有232名母

亲同步哺乳一分钟，载入自立的槟州集体哺乳人数纪
录，其中位于四季新天地购物广场举行的部分共吸引
27名母亲集体哺乳。

其 他 地 点 的 参 与 者 分 别 是 8 所 政 府 及 私 人 医 院 7 3
人、19间陪月中心113人，以及在家的19人。

国际母乳喂养行动联盟执行董事阿尔玛说，今年的
世界母乳哺育周主题为“助力父母，成功母乳喂养”，
即给力妈妈。

她说，我国在推行哺乳运动上共面对5大阻碍，包括
缺乏社会的支持、社区资讯和支持的不足、公众负面
看待、职场不支持，以及对婴儿奶粉的不道德行销。

“目前全球的纯母乳喂养率只有41%，而世界卫生组
织定下的目标是希望可以在2025年之前50%的目标。
我国的目标则是希望可以在2025年之前达70%纯母乳
喂养”

她认为透过政府相关政策或立法的保障、私人和公

共领域制造友好环境，以及灌输性别平等和对母亲友
好的价值等，才能让哺乳普及化。

出席者有筹委会主席戴满君、马来西亚国际青商会
总会长刘应良和国际母乳喂养行动联盟荣誉会长拿督
安华法尔兹等。

朽木变童玩木雕
荒地成打卡圣地

用紫檀木制成的风筝与纸飞机雕塑，让大路后和大英义学园路交界处荒地焕然一
新。

尤端祥、安南、王耶宗等人为这系列童玩木雕塑主持开幕。

世界哺乳周提倡母乳喂养
章瑛吁营造哺乳友善环境

配合2019年世界母乳哺育周，槟威两地共有232名母亲同步哺乳一分钟，图为27名母亲在四季新天地购物广场集
体哺乳。
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曹观友主持切蛋糕，庆祝希尔顿逸林酒店成
立一周年。  

槟城的2个滤水站因连续3年
没有损时工伤、没有发生意外和
没有发生危险事件而获得金奖。

槟州供水机构（PBAPP）因
这些成就获得了马来西亚职业安
全与卫生学会（MSOSH）颁发
的以下奖项：

* 峇 都 丁 宜 滤 水 站 （ W T P ）
为“MSOSH 2018年职业安全与卫
生金奖优胜者”。 该奖项旨在表
彰公用事业领域在职业安全与卫
生方面的“出色”表现。

* 武 吉 笃 阿 浪 滤 水 站
为“MSOSH 2018年职业安全与卫
生金奖一级优胜者”。 该奖项旨
在表彰公用事业领域在职业安
全和卫生方面取得“非常好”的表
现。

槟州供水机构的职业安全与
卫生（OSH）管理系统以国际
OHSAS 18001:2007认证为基础。

2个奖项都认可了为槟州供水
机构人员的利益而在这些滤水站
中实行的高安全标准。

同样重要的是，为了177万人
及在此运营的所有企业的福祉，
我们的职业安全与卫生管理系统
全天候支持在槟城提供持续良好
的供水服务。

该职业安全与卫生系统体还
通过尽量减少供水中断和供水停
运的风险，支持槟州政府的“无配水”政策。

马来西亚职业安全与卫生学会是一个独立机构，
颁发绩效奖以表彰马来西亚组织的职业安全与卫生表
现和成就。其使命是加强和促进所有工作场所和所有

行业的职业安全与卫生，以支持联邦政府的职业安全
与卫生政策。

其小组审核员包括职业安全与卫生部（DOSH）
、马来西亚社险机构（SOCSO）、国家职业安全

与卫生研究所（NIOSH）、马来西亚厂商联合会
（FMM）、马来西亚标准与工业研究公司（SIRIM 
Berhad），马来西亚雇主联合会（MEF）、马来西亚
职业安全与卫生学会、跨国公司和私营公司的代表。

探讨海产领域未来发展方针
世界海产代表大会9月9日举行

2019年世界海产代表大会（World Seafood Congress）
将于9月9日至9月11日，在槟城SPICE国际会展中心举
行，为海产领域未来的发展方针做出交流。

槟州首长曹观友指出，有关代表大会主题为“海产未
来的供应链，产业革新、责任与永续经营”，主要集合
来自世界各方意见，针对海产领域发展提出意见和交
流。

“世界粮食安全问题一直以来备受关注，这次的代表
大会上也将谈及海产在粮食安全上扮演的角色，并针
对海产质量等问题提出讨论”

他是在记者会上，宣布槟州将于上述日期举行海产
代表大会。出席者包括槟州行政议员阿菲夫、杨顺兴
及孙意志等。

他补充，槟城做为四面环海的城市，海产行业可说
是州内不可或缺的一环，永续性经营和现代化海产行
业，也充分切合槟城2030愿景。

“除了传统的海上捕鱼，槟州如今也是国内第三大水
产养殖基地，而水产与水生态产业，也可以包装成相
关的旅游产品，为州内的旅游业做出贡献。”

阿菲夫:讨论11项课题
阿菲夫解释，是项代表大会主要针对海产行业的11

项课题做出讨论，其中包括粮食安全、环境保护、水
产生态和行业管理、科技对相关行业的发展及国际贸
易等。

“马来西亚是世界上其中一个主要的海产消费国之
一，我们的国民平均每个月花费100令吉购买海产，即
意每人每年吃下56.6公斤的海产，与国际平均水平的20
公斤/年来得多，所以海产行业是我国重要的产业，永

续经营是我们必须探讨的课题。”

杨顺兴:料带来逾200万经济效应
杨顺兴说，根据当局统计，商业活动或商展的参与

者，相较于普通游客而言有更高的消费能力，即普通
旅客平均消费为逾900令吉，而商展参与者的平均消费
达致逾1600令吉。

他指出，这次的代表大会，将迎来逾350名各国的代

表参与，并带来超过200万令吉的经济效应。
对此，他表示，当局将致力于推动更多的商展或

论坛等涉及商业的活动，选择槟城做为主办地点，在
推广本地经济的同时，也能提升槟城在国际上的知名
度。

世 界 海 产 代 表 大 会 是 由 联 合 国 粮 食 与 农 业 组 织
（FAO）、联合国工业发展组织（UNIDO）所发起，
并由国际食品检验协会（IAFI）授权主办方。

曹观友与杨顺兴、孙意志、阿菲夫等人齐推介 世界海产代表大会 。 

2滤水站连续3年保持安全
槟供水机构获表扬

槟州供水机构首席执行员拿督佐瑟尼（站者左六）与职员欢庆得奖。
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已在槟城定居多年的香港著名影星冯
宝宝，本身患有情绪病，且目前尚需吃
药来控制病情。惟，她透过“马来西亚
我的第二家园计划”（MM2H）定居槟城
后，药量已逐步减少，并专注在公益工
作上。

她在日前受邀到“精神健康学问，认
知深浅一谈”公益座谈会上主讲时，如
是分享她的心路历程，尤其是她患上情
绪病后的点滴。她说，随着药量逐步减
少，她希望有朝一日，能够完全停止用
药。

她 透 露 ， 打 从 3 岁 开 始 就 加 入 演 艺
圈，而5岁半到9岁期间所拍摄的电影高
达120部，可见小小年纪的她，工作量是
何其大，所受的压力多大可想而知。她
自嘲，自己什么角色都做过演过，就是
没有做过自己。

她说，从小就活在闪光灯和镜头底
下，即便是多么不愿意，她都必须完成
她不愿意做的事，完全无法反抗。

她说，当时的生活，就算是吃饭、上
厕所都会被拍，但无奈她都无法一一反
抗。她相信，当时就已经埋下了情绪病
的种子，只是自己并不知道。

“到了11岁，长大了、样子也不那么可
爱了,电影投资者也开始少了。那时候的
我感觉好压力，也失眠了。那时候更开
始有死亡的念头。”

她表示，后来结婚生子，又经历了婚
姻生活不美满而离婚，她的压力、情绪
就这样的爆发，必须靠着药物来控制病
情。

她说，在一次的旅游到访槟城后，
就深深被这世界文化遗产城市给吸引住
了，尤其这里的新旧交汇的文化，让她
决定来槟城定居，也因为这里的环境，
让她的情绪病已逐渐好转过来。

遇车祸后有所顿悟
两个月前在泰国曼谷遭遇严重车祸

后，让冯宝宝萌生在公益圈子帮助更多
的人。

她表示，遭遇车祸后，她认真在想若
因为这样而走了，会留下些什么？

“虽然会留下电影，但电影终究会渐
渐让人淡忘。所以回来槟城后，我就决
定多把重心放在公益上，尤其是精神健
康这一环。”

值得一提的是，有世界华人电影传奇
之星美誉的冯宝宝，也因此成为了槟城

精神健康协会的亲善大使，并在这场座
谈会上分享自己的故事，鼓励他人。

老年忧郁症需及时治疗
主讲人郑友耀医生指出，老年忧郁症

的症状包含了四个方面，即情绪（感觉
焦虑）、生理（投诉病痛）、思想（假
性失智），以及行为（孤僻、自杀）。

他表示，患有忧郁症的患者，其“情
绪管理系统”已失调。而忧郁症者拥有的
不是一般的伤心情绪，是需要及时进行
治疗，且忧郁症的症状绝对不是老化的
现象。

精神病可通过医药控制
主讲人之一黄种文医生表示，精神病

共有54种，其中较为普遍的是焦虑症、
躁郁症、忧郁症、精神分裂症。

也是精神科研究生的他指出，很多人
都误以为精神病是无法治愈的，其实是
可以通过医药来达到一定的疗效。

他表示，精神病的成因主要是在三个
方面，即心理、生理、压力。倘若发现
这三个方面都出现异常的情况，就需要
寻求专业的医药治疗。

江夏堂黄公司主席拿督斯里黄智绪较
早时致欢迎词。

上述公益座谈会是由槟城江夏堂青年
团主办、妇女组协办、D’Home 精神健
康协会联办。

彭文宝:沟通很重要
为公益座谈会主持开幕的槟州福利、

爱心社会及环境委员会主席彭文宝指
出，人与人之间的沟通相当重要，要传
达好自己所要表达的讯息。

他说，现今社会的人们充斥着太多的
压力，却不懂得如何表达，甚至不愿意
把心中的困惑忧郁给说出来，最终造成
精神疾病。

他表示，精神上的健康相当重要，当
面对精神上的困扰时，应该通过正确的
管道来抒发。

仪式上，槟州行政议员彭文宝捐助
5000令吉予D’Home精神健康协会。此
外，亚依淡区州议员黄顺祥也分别捐助
1000令吉予槟城江夏堂黄氏青年团，以
及1000令吉予D’Home 精神健康协会

当天出席者包括：D’Home 精神健康
协会主席拿督李金源、峇都兰樟区州议
员王耶宗。

移居槟城后情绪病好转
冯宝宝投身精神健康公益

为了让更多社区民众掌握急救知识，垄尾宝石花
园乡委会、慧音社青年组以及槟州东北区圣约翰救伤
机构联合举办了“圣约翰之友-一户一急救员”活动，
提高社区应对紧急情况的能力。

槟州行政议员兼垄尾区州议员杨顺兴说，紧急事
故是在没有预警情况下，以及任何地方发生，尤其人
口密度高的垄尾区，再加上区内只有诊所，若紧急关
头懂得急救一定有帮助。

“希望大家透过这项活动，懂得简单急救，以便随
时派上用场，帮助自己亲爱的家人及邻居。”

他说，在慧音社及宝石花园拿督公安放的自动体
外除颤器（ Automated   External   Defibrillator   -   
AED ），也需要懂得急救的人才能真正的发挥作
用。

“尤其是分秒必争的心脏骤停(Sudden Cardiac 
Arrest )，心脏骤停病患存活率跟等待救援时间息息
相关。每分钟，他们的存活率将减低大约10% 。”

杨顺兴吁加入圣约翰之友
他希望，民众可以跟圣约翰救伤机构做朋友，加

入它们的“圣约翰之友”，学习急救，救自己、救家
人、救邻居。

“大家也可以跟其他“圣约翰之友”（Rakan St.John)
，比如垄尾宝石花园乡委会，慧音社青年组，在没有
制服约束的情况下一起服务当地社会，提高我们社区

的互相照应，同时也希望这项活动能延伸至全槟甚至
全国地区。”

巫耀宗盼急救列小学课程
慧音社青年组主任巫耀宗说，急救黄金时间只有4

至6分钟，而每达一分钟死亡率就会上升，惟大多数
民众都太依赖救伤车，但很多时候救伤车抵达时已经

错过了黄金救援时间。
“我希望急救课程可以列入小学的课程，让孩子们

从小培养急救知识，掌握急救能力，将来为家人和社
会提供协助。”

与会者包括垄尾宝石花园乡委会主席王瑞仁以及
马来西亚圣约翰救伤机构槟州东北区行动部参谋长杨
勤勇。

提高应对紧急情况能力
垄尾推动“一户一急救员”

“圣约翰之友-一户一急救员”活动反应热烈，杨顺兴与出席者大合照。 

黄智绪（左三）与李金源（右二）分别赠送纪念品予主讲人及嘉宾，左起为彭文
宝、黄种文、黄顺祥、郑友耀及王耶宗



19要闻 192019年8月16日—31日

槟城再迎国际盛事！配合举办第7届
亚太区城市论坛（APUF7），槟岛将
在论坛前后分别举办“热身”和“降温”活
动，其中将在10月17日举办的槟城嘉
年华的魅力杂烩放眼吸引1万人参与，
欢迎民众众共襄盛举！

第7届亚太区城市论坛（APUF7）将
于10月15到17日，在槟城国际会展中
心（SPICE）举行。槟州地方政府、房
屋、城市及乡村规划委员会主席佳日
星日前召开记者会说，这是槟城首次
承办是项活动，也是我国第一次迎来
亚太区城市论坛。

佳日星料三千人参与论坛
他 预 料 将 有 多 个 国 家 超 过 3 0 0 0 人

参与其中，包括中国、泰国、印尼、
菲律宾、新加坡、日本、澳洲、纽西
兰、斐济、孟加拉和印度等等。

他 说 ， 城 市 论 坛 是 由 U r b a n i c e 
Malaysia、我国政府以及联合国人居
署（UN-Habi tat）联合举办，以作
为讨论各项议程的平台，包括新城市
议程、巴黎协定、仙台市框架、亚的
斯亚贝巴行动框架，以及相关地区的
2030年议程。

“今年的论坛主题为《亚太区城市的
未来：实现2030年可持续发展议程的
变革途径》（FoAPC），同时也将与
亚洲开发银行、东欧联盟、洛克菲勒
基金、UNDP、联合国人居署（UN-
Habitat）以及新加坡宜居城市中心共

同推介2019年FoAPC报告。”
亚 太 区 城 市 论 坛 每 4 至 5 年 举 办 一

次 ， 首 届 论 坛 是 于 1 9 9 3 年 在 曼 谷 举
行 ， 随 后 曾 在 印 尼 、 泰 国 和 缅 甸 举
行。

佳日星说，第7届亚太区城市论坛
将在正式开幕的前一天举行关键性活
动，即在10月14日举行“市长脚车行”
，让各国家和地区的市长、市议会主
席，以及城市管理者一同前来参与。

这项长达14公里的“市长脚车行”只
限150人参与，报名截止日期为9月15
日。参与的市长们将从峇都茅垃圾转
运站开始骑脚车到卡巴星道，间中途
经希望之桥、GSD脚车公园，以及The 
Light。
佳日星说，亚太区城市论坛将随后在
15日正式开幕，进入高水准的圆桌会
议。

“这是一项长达60分钟的对话环节，
好让亚太地区各个城市的代表们谈论
有关迈向可持续发展的实施方案与合
作。”

他说，该活动也将有领袖对话环节
与深入探讨环节，所讨论的内容涵盖
城市和地区规划、城市恢复力、精明
城市的数据x和技术，以及城市金融。

“第三天则进入活动的高潮，即让参
与者到槟岛市政厅的社区项目中进行
实地考察，如风车路的乔治市商业改
进区计划（BIDS）、社尾复兴计划，
以及打石街的复兴与重建计划。”

10月17日举行嘉年华
他说，论坛结束后的当晚，即17日

晚上，大会将在旧关仔角举办槟城嘉
年华的魅力杂烩，届时将有多项精彩
的节目，如槟岛市政厅大厦投影秀、
各类型文化表演，以及丰富的街头美
食等等。

尽管论坛在17日结束，不过大会也

在18日安排了一场“降温”的收场活动，
即由槟城市政厅和Urbinice领导的技术
访问和游览，参与者可选择参与与自
然、社会或古迹有关的项目，只限200
人参与。

有 兴 趣 了 解 更 多 有 关 亚 太 区 城 市
论坛活动详情者或报名可浏览www.
apuf7.org。

019年升旗山零垃圾活
动即将在9月29日举行，
预 计 有 9 0 0 名 登 山 者 加
入“漫步拾捡”行列。

升旗山机构总经理石
礼兴指出，继去年首办
的升旗山零垃圾活动获
得 很 大 的 回 响 , 吸 引 很
多有经验登山者加入，
一起登山沿途捡拾垃圾
后，决定再号召第二次
的零垃圾活动。 

他说，去年首届升旗
山零垃圾活动，约有550
名 登 山 客 参 与 ， 途 径 8
条登山路径，共捡到了
500公斤重的垃圾。换言
之，每名登山客平均捡
拾1公斤的垃圾。

他补充，“2019年升旗山零垃圾活动
中”，其中1条登山路径定在早上 6 时 30 
分出发,另外 7 条登山路径则是在早上7时
30分出发，预计最迟下午 1 时抵达升旗
山山顶广场。 

“所有志愿者或登山者可在起点获得可
分解纸袋以沿途拾捡。” 

他表示，这项活动宗旨是保护及维护
升旗山及集水区,以及提高公众对维持升
旗山干净的醒觉,不再随意乱丢垃圾。 

他也希望今年的零垃圾活动中所捡拾
的垃圾量，能够比往年来得少，因为垃

圾量越少就代表着人们的环保意识已提
高。

他表示，这项活动获得槟州政府赞
助，槟岛市政厅、理科大学环球永续性
研究中心、升旗山居民协会及登山者的
支持。 

他提及，理科大学代表将协助将所捡
到的垃圾分类及秤重,并加以分析所得的
数据以取得最终的垃圾量, 最后交由槟岛
市政厅清理。 

“所有志愿者可获得 T 恤、束带包
(drawstring bags)、雨衣及面包。为了配
合州政府鼓励减少使用一次性使用塑料,

本机构不会提供罐装水,因此鼓励参与者
自行携带饮用水。 ”

有意参与此活动的公众,可通过 www.
penanghill.gov.my/TFH2019 报名,无需
报名费。报名截止日期是 2019年8月31
日。有意参与者需尽快报名,避免错过此
活动。  

彭文宝：提高人民环保意识
槟州环境、福利及爱心社会委员会主

席彭文宝指出，这活动也是配合世界环

境清洁日而举办，希望借此机会提高人
民的环保意识。

他表示，人们在欣赏漂亮景点的同
时，并没有权力弄脏周遭的环境，否
则只会把景点变成垃圾处处的地方。他
说，倘若如此，这些乱丢垃圾的人士不
如到布隆岛垃圾土埋场观赏“景点”会更
好。

他认为，这“升旗山零垃圾活动”让人
们知道环保及维护环境清洁的重要性，
并指州政府全力支持这有意义的活动。

清洁环境  人人有责
929升旗山零垃圾活动等你来

槟城10月好热闹
亚太区城市论坛期间节目丰富

佳日星（中）指我国将在10月15日首次迎来亚太区城市论坛，左起为槟市长拿督
尤端祥及秘书安南。

彭文宝、石礼兴与赞助商、支持单位代表呼吁民众踊跃参与“2019年升旗山零垃
圾”活动。

去年的“升旗山零垃圾活动”共有550人参与，并拾捡了
500公斤重的垃圾。
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槟州港务局主席周锦炎说，瑞典咸码头扩建工程
将在9月份动工，预料将在12个月内完成，届时现有
的码头将从原来的545公尺扩展至793公尺。

他是在槟州地方政府、房屋及城乡规划委员会主
席佳日星的陪同下召开记者会说，这项工程由槟州港
口有限公司与皇家加勒比海邮轮公司合资1亿5500万
令吉打造。

“目前的瑞典咸码头载客量为120万人次，扩建后将
可容纳180万人。”

他也解释，上述计划共分为3个部分，其中现为
停车场和仓库的“A区”扩建后将成为停车场和文化中
心，而由私人界出资1亿令吉的“B区”则将作为酒店与
商业单位。

“至于计划打造丹绒城市游艇中心的“C区”，有关对
外征求建议书则将在12月11日截止。”

佳日星：举办东部沿海计划设计比赛
佳 日 星 说 ， 目 前 乔 治 市 保 存 与 发 展 机 构

（GTCDC）共有两大计划，分别是东部沿海计划以
及北部沿海计划，而上述计划是东部沿海计划的其中
一环，并已确定将展开工程。

他说，乔治市保存及发展机构与槟州首长机构计
划针对东部沿海计划举办设计比赛，并以东海岸街道
为主题。他希望该比赛除了国人的参与之外，也可吸
引具有潜能的外国公司参与。

他表示会在近期内向有潜质公司收
集上述比赛的设计建议书，预料将在
6个月内揭晓得奖者。

他也提醒，由于瑞典咸码头坐落在
古迹区，因此所有的发展必须遵符合
国际古迹遗址理事会的规定。

出席者尚有槟州首长机构副总经理
峇拉蒂和Think City有限公司项目总监
麦特本逊等人。

警告发展商须遵守廉价屋顶价
另外，针对有报导指发展商强迫购

屋者购买停车格及装修配套，导致房
屋售价超过廉价屋顶价一事，佳日星
警告发展商必须严厉遵守州政府所规
定的售价。

“除非是买家和卖家你情我愿的交
易，否则发展商只能按规定销售这些
产业。”

他说，这类问题早在几年前就曾经
发生，就好比买家被迫购买停车格和
装修费。但他坦言，其实有很多买家
是自愿花钱购买有关配套的，不过，若是买家不愿
意，发展商也绝对不可以强迫。

他呼吁那些遇到同样问题的购屋者可直接向房屋

部投诉，他们将召见这些发展商并要求展示售价。他
说，房屋部在召见有关发展商时，可要求发展商提供
有关售价的单位给那些不要此配套的购屋者，倘若发
展商交不出有关单位则将被列入黑名单。

瑞典咸码头扩建工程9月动工
未来可容纳180万人次

佳日星、周锦炎、 峇拉蒂、 麦特本逊等观看瑞典咸码头扩建图 。 

现 有 的 码 头 将 从 原 来 的
545公尺扩展至793公尺，
可停泊两艘邮轮。

瑞典咸码头扩建鸟瞰图。  
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ொர்ச்்டவுன் - புக்கிட் ஜ்ண்்டரா நா்டாளுமன்ற ஜதாகுதியின் 

நான்கு சட்்டமன்ற ் ச்வ ் மேத்தச் ் சர்ந்த கைம்்்ாங நிர்வாகை 

ஜசேல்மு்ற கைழகைததின் (எம்.பி.்கை.்கை) 62 உறுப்பினர்கைள் 

அவசர ்யிறசி திட்்டததில் கைலந்து ஜகைாண்டனர். இந்த அவசர 

்யிறசி திட்்டம் பினாஙகு மாநகைர் கைழகை ஏற்ாட்டில் இனி்த 

ந்்டஜ்றறது. 

இததிட்்டம் ஜகைபுன் பூஙகைா சட்்டமன்ற ்ச்வ ்மேம், 

ஜசப்பி்றச் சஙகைம் மறறும் பினாஙகு தீே்ணப்புப் ்்்ட 

ஒதது்ழப்பில் கைருததரஙகு, ‘Cardio Pulmonary Resuscitation 

(CPR) கைருவி ்ேன்்டுததும் அணுகுமு்ற மறறும் தீே்ணக்கும் 

்ாோ ஜதரு்்ாங- புக்கிட் கூக்குஸ் இரட்்்ட 

வழி ் ா்த நிர்மாணிப்புத திட்்டம்  78 விழுக்கைாடு 

முழு்மப்ஜ்றற ்வ்ையில் வருகின்ற 

2020, ெூ்ல மாதம் முழு்மப்ஜ்றும் என 

எதிர்ப்்ார்க்கைப்்டுகிறது.  

 இததிட்்டம் பினாஙகு மாநகைர் கைழகைம் 

த்ல்மயில் நிர்மாணிக்கைப்்ட்்ட மிகைப்ஜ்ரிே 

திட்்டமாகைவும் ரிம371மில்லிேன் நிதி ஒதுக்கீட்டில் 

நிர்மாணிக்கைப்்டுவதாகைவும்  உள்ளூராட்சி, 

வீ்ட்மப்பு மறறும் நகைர்புற & கிராமப்புற 

்மம்்ாடு திட்்டமி்டல் ஆட்சிக்குழு உறுப்பினர்

ஜெக்டிப் சிங டி்ோ கூறினார். 

 இந்த இரட்்்ட வழி ்ா்த திட்்ட 

நிர்மாணிப்புப்்ணிக்கு மட்டும் ரிம275,600,000 

ஜசலவி்டப்்டும். இதில் நில ்கைேகைப்்டுததும் 

ஜசலவு(ரிம83,509,670.50) மறறும் 

ஆ்லாச்ன ்ச்வ ஜசலவு (ரிம11,000,000)  

்சர்க்கைப்்்டவில்்ல. மாநகைர் கைழகைம்  இததிட்்டம் 

ஜசேல்்டுதத  2016  முதல் 2018 ஆணடு 

வ்ர நில ்கைேகைப்்டுததும் ஜசலவினத்தயும் 

்சர்தது ரிம275,804,433 ஜசலவிட்டுள்ைது. 

மாநகைர் கைழகைம்  இந்த சா்ல நிர்மாணிப்புத 

திட்்டததிறகைாகை இந்த ஆணடு ரிம44,200,000 

மறறும் அடுதத ஆணடு(2020) ரிம37,355,000 

நிதி ஒதுக்கீடு வழஙகியுள்ைது. அதுமட்டுமின்றி 

மாநகைர் கைழகை வரவுஜசலவின் 40 விழுக்கைாடு நிதி 

இததிட்்டததிறகுப் ்ேன்்டுததப்்டுகிறது என 

ஜெக்டிப் விவரிததார். 

  ஜ்ாதுப்்ணி, ் ேன்்ாடு மறறும் ஜவள்ை 

நிவாரண ஆட்சிக்குழு உறுப்பினர் சாயரீல் கீர் 

ஜொஹாரி, மாநகைர் கைழகைத த்லவர் ்டத்தா 

இயூ துங சிோங, ்டத்தா அட்னான் முகைமது 

ராசாலி (மாநகைர் கைழகைச் ஜசேலாைர்) மறறும் 

்மம்்ாட்்டாைர்கைள் ஜசயதிோைர் சந்திப்புக் 

கூட்்டததில் கைலந்து ஜகைாண்டனர். 

புக்கிட் கூக்குஸ் இரட்மை வழி ொமே 2020-ல் 
நிமறவமையும் என எதிரப்ொரப்பு - பெக்டிப்

 கை்டந்த ஆணடு அக்்்டா்ர் மாதம் 

ஏற்ட்்ட நிலச்சரிவினால் இததிட்்டம் 

வ்ரேறுக்கைப்்ட்்ட கைால அட்்டவ்ண்ேக் 

கைாட்டிலும் தாமதமாகை நிர்மாணிக்கைப்்டுகிறது. 

இத்னத ஜதா்டர்ந்து ்வ்ல நிறுததம் 

உததரவு பிரபிக்கைப்்ட்்ட ்வ்ையில் கை்டந்த 

பிப்ரவரி 28-ல் பினாஙகு மாநில ஜதாழிலாைர் 

்ாதுகைாப்பு மறறும் சுகைாதாரத து்ற (DOSH) 

அனுமதியு்டன் மீணடும் நிர்மா்ணப்புப் ்ணி 

ஜதா்டஙகைப்்ட்்டது. தற்்ாது தாமான் 

துன் சர்்்டான் ்ா்த இ்ணப்்தறகு 

கைட்டுமானப் ்ணிகைள் கைட்்ட்மப்பு ்வ்லகைள் 

்மறஜகைாள்ைப்்டுகின்றன. 

 பி.எல்.பி லான் ஜசன்.ஜ்ர்ஹாட்(பி.

எல்.பி) மறறும் ஜி்ோ ஜவல்லி ஜசன்.ஜ்ர்ஹாட் 

ஆகிே இரு ்மம்்ாட்டு நிறுவனஙகைளும் 

தற்்ாதுள்ை புக்கிட் கூக்குஸ் சா்லயு்டன் 

ஜல்்ா புக்கிட் ெம்புல் சா்ல்ே 2.2கி/மீட்்டர் 

தூரமும் துன் சர்்்டான் லின்க் (500மீ)  தூரமும் 

நிர்மாணிக்கும் என ஜசயதிோைர் கூட்்டததில் 

்்சிே சாயரீல் குறிப்பிட்்டார்.

 “ஜி்ோ ஜவல்லி கைட்்ட்மப்பில் 

800மீட்்டர் நிர்மாணிப்புப் ்ணி 

நிதிப்பிரச்ச்னோல் கைால தாமதம் ஏற்ட்்ட 

்வ்லயில் தற்்ாது அஸ்்்ன் குரூப் 

நிறுவனதது்டன் இந்த ் மம்்ாட்டுப் ் ணி குறிதது 

ஒப்்ந்த உ்டன்்டுக்்கையில் ்கைஜோப்்மிட்்டது. 

 இந்த ஆணடு இறுதிக்குள் ஆஸ்ஜ்ன் 

குரூப் நிறுவனம்  கைட்டுமானப் ்ணி்ேத 

ஜதா்டஙகும் என  மாநில அரசி்டம் 

அறிவிக்கைப்்ட்்டது.  இது முடிவ்்டே 

இரணடு ஆணடுகைள் ஆகும். ்மலும் 2022-

ஆம் ஆணடின் ஜதா்டக்கைததில் திறக்கைப்்டும் 

என எதிர்ப்்ார்க்கைப்்டுகிறது. 1400 மீட்்டர் 

பி.எல்.பி-யின் கைட்டுமானப்்ணியும் நிதி 

ஜநருக்கைடி எதிர்்நாக்கியுள்ைது. என்வ,  

மாநில அரசு இந்த விஷேததில் ்மலும் 

கைலந்து்ரோ்டல் ந்டததும், என்றார். 

 "என்வ,  ஜநடுஞசா்ல்ே 

இ்ணக்கும் சா்லோகை இததிட்்டததின் மறற 

இரணடு ்குதிகைளும் நி்றவ்்டோவிட்்டாலும் 

அ்தப் ்ேன்்டுததக்கூடிே வ்கையில் புதிே 

சா்ல்ே உருவாக்கு்வாம்" என்று அவர் 

கூறினார்.

கடடுமொனப் பணியில் புக்கிட கூக்குஸ் இரடற்ட 
வழி பொறே.

புக்கிட கூக்குஸ் இரடற்ட வழி பொறே கடடுமொனப் பணிறய இயூ துங சியொங, ஆடசிக்குழு 
உறுப்பினர்களொன �ொய்ரீல் கீர் க�ொஹொரி மற்றும்  க�க்டிப் சிங டி்யொ (இ்டமிருந்து வலம்)  

பொர்றவயிட்டனர். 

வழிமு்றகைள் கைறறுக்ஜகைாடுக்கைப்்ட்்டது. 

இததிட்்டம் புக்கிட் ஜ்ண்்டரா நா்டாளுமன்ற எம்.

பி.்கை.்கை உறுப்பினர்கைளுக்கைாகைப் பிரததி்ேகைமாகை ஏற்ாடுச் 

ஜசயேப்்ட்்டதாகை மாநகைர் கைழகை உறுப்பினர் கைாளிேப்்ன் 

ஜதரிவிததார். 

“இந்தப் ்யிறசி கைறறுக்ஜகைாடுப்்தன் மூலம் அவசார 

கைாலஙகைளில் எம்.பி.்கை.்கை உறுப்பினர்கைள் அவசர கைாலததில் 

ஜ்ாது மக்கைளுக்கு சறறும் கைாலம் தாழ்ததாமல் உதவும் 

்நாக்கைததில் ஏற்ாடுச் ஜசயேப்்ட்்டது. இதன் மூலம் எம்.பி.்கை.

்கை உறுப்பினர்கைள் விழிப்புணர்வு மறறும் அனு்வம் ஜ்றுவர்,” என 

கைாளிேப்்ன் கூறினார். 

வருஙகைாலஙகைளில் எம்.பி.்கை.்கை உறுப்பினர்கைளுக்கு ்மலும் 

்ேனுள்ை திட்்டஙகைள் ஜசேல்்டுதத எணணம் ஜகைாணடுள்ைதாகை 

கைாளிேப்்ன் கூறினார். ஏஜனனில், எம்.பி.்கை.்கை உறுப்பினர்கை்ை 

அவசர கைாலஙகைளில் ஜ்ாது மக்கைளுக்கு உ்டனடி உதவி மறறும் 

்ச்வ வழஙகுகின்றனர் என்்து மறுப்்திறகில்்ல என்றார்.

எம்.பி.யக.யக உறுப்பினரகளுக்கு அவசர கால ெயிற்சி வழங்குவது அவசிேம்

அவ�ர கொல பயிற்சி திட்டத்தில் கலந்து ககொண்ட பங்கற்பொளர்களு்டன் ஏற்பொடடுக் குழுவினர்

நகரொணறமக் கழக உறுப்பினர் கொளியப்பன்
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ொர்ச்்டவுன் - மாநில அரசு பினாஙகு 

்்ாக்குவரதது  ஜ்ருந்திட்்டத்த ஜசேல்்டுதத 

கூட்்டரசு அரசாஙகைததி்டம் ரிம20பில்லிேன் 

நிதியுதவி ்கைாரி விணணப்பிக்கும் என 

அறிவிக்கைப்்ட்்டது. 

 அண்மயில் ந்்டஜ்றற 

ஆட்சிக்குழு சந்திப்புக் கூட்்டததில் 

அ்னவரின் ஒப்புதலு்டன் பிரதமர் மறறும் நிதி 

அ்மச்சருக்கு நிதியுதவி ்கைாரி அதிகைாரப்பூர்வ 

கைடிதம் எழுத முடிஜவடுதததாகை மாநில முதல்வர் 

்மதகு சாவ ஜகைான் ோவ ஜதரிவிததார். 

 “வி்ரவு இரயில் ்ச்வ (எல்.ஆர்.

டி) மறறும் தீவு இ்ணப்பு ஜநடுஞசா்ல 

திட்்டம் ஆகிே இரு ்மம்்ாட்டுத திட்்டம் 

்மறஜகைாள்ை   கூட்்டரசு அரசாஙகை நிதியுதவி 

்கைாருவதாகை,” இன்று ்்ார்ட் டிக்சன் 

நா்டாளுமன்ற உறுப்பினரும் மக்கைள் நீதி 

கைட்சியின் த்லவருமான ்டத்தா� அன்வார் 

இப்ராஹிம்மு்டன் ந்்டஜ்றற ஜசயதிோைர் 

சந்திப்புக் கூட்்டததில் இவவாறு ஜதரிவிததார். 

மாநில அரசு இததிட்்டத்த ஜசேல்்டுதத 

கூட்்டரசு அரசாஙகைததி்டம் ரிம20பில்லிேன்  

விணணப்பிக்கை இந்த வாரததில் அதிகைாரப்பூர்வ 

கைடிதம் அனுப்்ப்்டும் என ்டத்தா� அன்வார் 

உ்டனான சந்திப்புக் கூட்்டததில்  முதல்வர் 

கூறினார். 

இந்நிகைழ்வில் மாநில முதலாம் து்ண 

முதல்வர் ்டத்தா அமாட் சாக்கியுடின் 

அப்துல் ரஹமான், இரண்டாம் து்ண 

முதல்வர் ்்ராசிரிேர் ்.இராமசாமி, 

ஆட்சிக்குழு உறுப்பினர்கைள், எஸ்.ஆர்.எஸ் 

பினாங்கு யொக்குவரத்து பெருந்திட்ைம் பசேல்ெடுத்ே கூட்ைரசு 
அரசாங்கத்திைம்  நிதியுேவி விணணப்ெம்- முேல்வர

ஜகைாணஜசார்ததிேம் நிறுவன இேக்குநர் 

சீத்தா வாய லூங மறறும் பிரமுகைர்கைள் கைலந்து 

ஜகைாண்டனர். 

 ்மலும் கைருதது்ரதத முதல்வர், நிதி 

விணணப்்ததிறகு ஒப்புதல் அளிக்கைப்்ட்்டால் 

ஜதன் பினாஙகு நில மீட்புத திட்்ட(பி.எஸ்.

ஆர்) ஜசேலாக்கைம் குறிதது மறு்ரிசீல்னச் 

ஜசயேப்்டும், என்றார். 

 “ஜதா்டக்கைததில் மாநில அரசு 

இததிட்்டம் ஜசேல்்டுதத கூட்்டரசு 

அரசாஙகைததி்டம் இருந்து ரிம1பில்லிேன் 

விணணப்பிதததாகைவும் இன்னும் ஒப்புதலுக்கு 

கைாததிருப்்தாகைவும் கூறினார். 

 "இந்த ஜ்ருந்திட்்டம் கூட்்டரசு 

அரசாஙகைததால் நிதிேளிக்கைப்்ட்டு ஒரு மததிே 

அரசு திட்்டமாகை மாறறப்்ட்்டால், மாநில 

அரசு நில மீட்புத திட்்டம் குறிதத தீவின் 

அைவு மறறும் அ்த ஜசேல்்டுததும் அைவு 

உள்ளிட்்ட்வ  மறு மதிப்பீடு ஜசயேப்்டும்," 

என்று அவர் விைக்கைமளிததார்.

 முன்னதாகை்வ, ்டத்தா� அன்வார், 

்வைாண்ம மறறும் ்வைாண்மச் சார்ந்த 

ஜதாழில்து்ற து்ண அ்மச்சரும் ்ாோன்  

்ாரு நா்டாளுமன்ற உறுப்பினருமான சிம் 

சி சின்,  ஜ்ர்மாததாங ்ாவ நா்டாளுமன்ற 

உறுப்பினர் நூருல் இசா மறறும் மாநில 

கைட்சி த்லவர்கைளு்டன் இ்ணந்து பி.எஸ்.

ஆர் திட்்டம் குறிதத மாநில முதல்வரு்டனான  

சிறப்பு கைலந்தி்ரோ்டலில் ஏறக்கு்றே 60 

நிமி்டஙகைளுக்கு கைலந்து ஜகைாண்டனர்.  

 ஜசயதிோைர் சந்திப்புக் கூட்்டததில் 

மொநில முேல்வரு்டனொன ்பொக்குவரத்து கபருந்திட்டம் குறித்ே கலந்துறரயொ்டலில்
்டத்்ேொ� அன்வொர் கலந்து ககொண்டொர். 

்்சிே அன்வார், எஸ்.ஆர்.எஸ் நிறுவனததின் 

விைக்கைமளிப்பில் திருப்தி ஜகைாள்வதாகைக் 

கூறினார்.  இருப்பினும் இததிட்்டம் 

ஜசேல்்டுதத சில பிரதான கூறுகைளில் அதிகை 

கைவனம் ஜசலுதத ்வணடும் என்றார். 

 முதலாவதாகை இந்த ்்ாக்குவரதது 

ஜ்ருந்திட்்டம் ஜசேல்்டுதத நிதி ஜநருக்கைடி 

ஏற்டுவதால் மாநில அரசு ஜதன் பினாஙகில் 

மூன்று தீவுகைள் ் மம்்டுதத எணணம் ஜகைாள்வது 

்குததறிவு மிக்கை ஜசேலாகை கைருதப்்டுகிறது. 

 இருப்பினும், நில மீட்புத திட்்டம் 

ஜசேல்்டுததுவதால் மீனவர்கைளின் சமூகைநலன் 

்ாதிக்கைப்்்டாமல் கைவனிப்்து அவசிேம் எனவும் 

இததிட்்டம் ஜசேல்்டுததுவதால் ஏற்்டக்கூடிே 

சுறறுச்சூழல் தாக்கைஙகைள் குறிததும் மாநில 

அரசு கைலந்து்ரோ்ட விரும்புவ்தப் 

்ாராட்டுவதாகைக் கூறினார். 

 இததிட்்டம் ஜசேல்்டுததுவதறகு 

முன்பு ் ாதிக்கைப்்ட்்ட மீனவர்கைளுக்கு நஷ்ட்்டயீடு 

மட்டும் ஜகைாடுப்்்தத தீர்வாகைக் ஜகைாள்ைாமல் 

அவர்கைளின் ஜதாழில் முன்்னறறததிறகும் 

தீர்வுக்கைாண ்வணடும் என குறிப்பிட்்டார். 

ஜதலுக் ்ஹாங- பினாஙகு மாநில அரசு கை்ட்லார மீனவர்கைளுக்கு வ்லகைள் மறறும் ்த்வக்குரிே 

ஜ்ாருட்கைள் வாஙகுவதறகு ரிம1மில்லிேன் நிதி ஒதுக்கீடு வழஙகி வருகிறது. 

 ஜதலுக் ்ஹாங சட்்டமன்ற உறுப்பினர் ்சால்கிப்லி முகைாமட் லசிம் ரிம1,020,000 

மதிக்கைததக்கை மாதிரி கைா்சா்ல்ே மீனவர் சஙகை பிரதிநிதியி்டம் வழஙகினர்.   ஏறக்கு்றே 

2,000 மீனவர்கைள் இந்த நிதியுதவிப் ஜ்றறு ்ேன்்டவர் என்்து குறிப்பி்டததக்கைது. ஜதலுக் ்ஹாங 

மீனவர் சஙகைத்தச் ்சர்ந்த 239 மீனவர்கைள் என்.பி.்கை ்மேததில் ரிம400 ஜராக்கைப்்ணமாகைப் 

ஜ்றறுக்ஜகைாண்டனர். இச்சஙகைத்தச் ்சர்ந்த மீனவர்கைள் ்ந்தாய ஆச்்ச, ஜதலுக் ்ஹாங, ்தது 

பிரிஙகி, தஞ்சாங பூஙகைா, தஞ்சாங ஜதா்கைாங மறறும் ஜகைர்னி டி்ரவ ்குதியில் இருந்து 

வந்தனர். 

  'கை்டந்த 10 ஆணடுகைளில் மீனவர்கைளின் வருமானம்(மீன் பிடிப்பு) கு்றந்துவிட்்டது என 

நன்கு உணர முடிகிறது. இருப்பினும்  கை்டந்த ஆணடு விற்்ன வருவாய ரிம2பில்லிேனாகை 

உேர்ந்துள்ைதாகை புள்ளிவி்ரம் கைாணபிக்கின்றது. இந்த புள்ளிவி்ரம் மீன் வி்ல அதிகைரிப்பு மறறும் 

ஜ்ரிே ்்டகுகைளில் பிடிக்கைப்்டும் மீன்கைளின் எணணிக்்கை குறிப்்தாகை,” சட்்டமன்ற உறுப்பினர் 

்சால்கிப்லி சூளு்ரததார். 

 “மாநில அரசு ஜதா்டர்ந்து மீனவர்கைளின் வாழ்க்்கைத தரத்த ்மம்்டுதத உதவிக்கைரம் 

நீட்டும். ஜ்ாது மக்கைளுக்கு அதிகைமான புரதசதது(மீன் வடிவில்) வழஙகுவதறகு மீனவர்கைள் அல்லும் 

்கைலும் உ்ழக்கின்றனர்," என ்ாராட்டினார். 

 இந்நிகைழ்வில் ம்லசிே மீன்வை ்மம்்ாட்டு வாரிேததின் (எல்.்கை.ஐ .எம்) பினாஙகு மாநில 

இேக்குனர் ்டாக்்டர் நிக் ேஹோ அப்துல் ரஹமான், ஜதலுக் ்ஹாங மீன்வை சஙகைததின் த்லவர் 

்ொஹரி முகைமது, வ்டகிழக்கு மாவட்்ட பிரதிநிதி நர்ஷாம்ஷினாஸ் ஷம்சுடின் மறறும் ்ாலிக் புலாவ 

கிராம த்லவர் முகைமது ்ாருக் வருசாய முகைமது கைலந்து ஜகைாண்டனர். 

மாநில அரசு மீனவர்களுக்கு ரிம1மில்லியன் நிதி ஒதுக்கீடு

மொநில அரசின் நிதியுேவிப் கபற்றுக்ககொண்ட மீனவர்கள்  
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கதைப்பேசும்
பேடஙகள்

பினாங்கு மாநில அரசின் 
சுதந்திர தின நல்ாழ்த்துகள்

ஜார்ச்டவுன் 
பாரமபரிய நிறைவு 
விழாவில் இந்திய 
நாடற்ட்ச சேரந்்த 
பஙசகேறபாளரகேள் 
மலர கேமபம ஏறி 
்தஙகேள் பாரமபரிய 
விறளயாடடிறை 
வெளிபபடுத்திைர.

பிைாஙகு வகோடி 
மறல ெரு்டாந்திர 
விருந்ச்தாமபலில்  
விருதுகேள் வபறை 

பணியாளரகேளு்டன் மாநில 
மு்தல்ெர சம்தகு ோவ் 
வகோன் யாவ் மறறும 

வகோடி மறல நிரொகே 
இயக்குநர ்டத்ச்தா 

சிசயாங லாய் வலங.
(நடுவில்)

சுறறுபபயணிகேள் 
மறறும 

பாரறெயாளரகேள் 
பீட்டர லீவ் கேறல 

கோடசியகேத்தில் 
றெக்கேபபடடுள்ள 

பீட்டர லீவின் 
கேறலபபற்டபபுகேறளக் 

கேண்டு வியந்து 
பாராடடிைர.

சுஙறகே பிைாஙகு சேறெ றமயம  கே்டந்்த ஆண்டு இலெே ேட்ட ஆசலாேறை சேறெ ெழஙகி 
வெறறிக்கேண்்ட்தன் வ்தா்டக்கேமாகே ்தறசபாது இலெே ஆசலாேறை  சேறெ ெழஙகுகிைது.
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Nama ADUN No Tel/ No Faks
N.26 PADANG KOTA
YAB Chow Kon Yeow
chowkonyeow@penang.gov.my

(T) 04 - 226 0218
(F) 04 - 226 0218

N.03 PINANG TUNGGAL
YB Dato’ Ir. Zakiyuddin Abdul Rahman (T) 04 - 575 6526

(F) 04 - 575 6526

N.16 PERAI
YB Prof. Dr. P. Ramasamy
ramasamy@penang.gov.my

(T) 04 - 383 9131
(F) 04 - 383 9131

N.07 SUNGAI PUYU
YB Phee Boon Poh
pheeboonpoh@penang.gov.my;
pheeboonpoh@yahoo.com

(T)  04 - 262 0860
  012 - 480 5495 
(F)  04 - 261 8745

N.10 SEBERANG JAYA
YB Dr. Afif Bahardin (T) 04 - 390 5109

(F) 04 - 390 5109

N.15 PADANG LALANG
YB Chong Eng
chong.eng@penang.gov.my

(T) 04 - 530 3028
(F) 04 - 530 3028

N.29 DATO’ KERAMAT
YB Jagdeep Singh Deo
jagdeepsinghdeo@penang.gov.my

(T) 04 - 226 2464
(F) 04 - 227 2464

N.37 BATU MAUNG
YB Dato’ Haji Abdul Halim Hussain
pusatkhidmatn37@gmail.com

(T) 04 - 626 1442
(F) 04 - 626 1442 

N.08 BAGAN JERMAL
YB Soon Lip Chee (T) 04 - 331 0163

N.22 TANJONG BUNGA
YB Zairil Khir Johari (T) 04 - 890 3866

N.34 PAYA TERUBONG
YB Yeoh Soon Hin (T) 04 - 827 8868

(F) 04 - 827 8868

N.28 KOMTAR
YB Teh Lai Heng
komtarN28@gmail.com

(T) 04 - 227 7068
(F) 04 - 227 7068

N.02 BERTAM
YB Khaliq Mehtab Mohd. Ishaq (T) 013 - 430 6400  

(P)   04 - 576 7606

N.06 TELOK AYER TAWAR
YB Mustafa Kamal
mustafakamal.mkba@gmail.com

(T) 04 - 351 1732

N.09 BAGAN DALAM
YB Satees A/L Muniandy  
n9.bagandalam@gmail.com

(T) 04 - 313 3990

N.11 PERMATANG PASIR
YB Muhammad Faiz Bin Fadzil
faizfadzilamanah@gmail.com

(T) 04 - 521 1106

N.12 PENANTI
YB Dr. Norlela Ariffin
norlela.ariffin@gmail.com

(T) 04 - 538 2871
(F) 04 - 538 4871

N.13 BERAPIT
YB Heng Lee Lee
berapit@dappg.org

(T) 017 - 8133 509
(F) 04 - 540 0006

N.14 MACHANG BUBOK
YB Lee Khai Loon 
kllee78@gmail.com

(T) 013 - 399 0519
(F)   04 - 551 1442

N.17 BUKIT TENGAH
YB Gooi Hsiao-Leung
gooihsiaoleung@penang.gov.my

(T) 04 - 507 5001
(F) 04 - 507 5001

N.18 BUKIT TAMBUN
YB Goh Choon Aik (T) 04 - 502 5818 

(F) 04 - 506 2138 

N.19 JAWI
YB H’ng Mooi Lye
jawi@dappg.org

(T) 04 - 594 1163
(F) 04 - 594 3163

N.20 SUNGAI BAKAP
YB Dr. Amar Pritpal Abdullah
ybadunsungaibakapn20@gmail.com

(T) 

N.21 SUNGAI ACHEH
YB Zulkifli Ibrahim 
n21adunsgacheh@gmail.com

(T) 

N.23 AIR PUTIH
YB Lim Guan Eng 
limguaneng@penang.gov.my

(T) 04 - 829 0614

N.24 KEBUN BUNGA
YB Jason Ong Khan Lee
kebunbunga24@gmail.com

(T) 04 - 826 5451
(F) 04 - 826 5451

N.25 PULAU TIKUS
YB Lee Chun Kit
pulautikus@dappg.org

(T) 04 - 228 5298
(F) 04 - 229 4294

N.27 PENGKALAN KOTA
YB Gooi Zi Sen
pengkalankota@dappg.org

(T) 04 - 250 1522
(F) 04 - 250 1523 

N.30 SUNGAI PINANG
YB Lim Siew Khim 
limsiewkhim@penang.gov.my

(T) 04 - 657 6630
(F) 04 - 658 6630

N.31 BATU LANCANG
YB Ong Ah Teong
batulancang@dappg.org

(T) 04 - 280 4411
(F) 04 - 280 4422

N.32 SERI DELIMA
YB Syerleena Abdul Rashid
32seridelima@gmail.com

(T) 04 - 659 5611
(F) 04 - 659 5611

NAMA ADUN No Tel/ No Faks
N.33 AIR ITAM
YB Joseph Ng Soon Siang
airitam@dappg.org

(T) 04 - 829 9143

N.35 BATU UBAN
YB Kumaresan A/L Aramugam
kumar.harapan35@gmail.com

(T) 04 - 668 1062
(F) 04 - 668 1062

N.36 PANTAI JEREJAK
YB Dato’ Saifuddin Nasution (T)

N.38 BAYAN LEPAS
YB Azrul Mahathir Aziz
ambasegaria.aam@gmail.com

(T) 04 - 649 3976
(F) 04 - 649 3976

N.39 PULAU BETONG
YB Haji Mohd. Tuah Ismail (T) 04 - 866 0214

N.40 TELUK BAHANG
YB Zolkifly Md. Lazim (T)

DAP PENANG HQ
dappg@streamyx.com (T) 04 - 228 8482

(F) 04 - 228 8514 

PKR PENANG HQ (T) 04 - 397 0115

-
(T)

BIRO PENGADUAN AWAM 04-263 6893
SEKRETARIAT KERAJAAN  04-262 1957
NEGERI
KASTAM 04-262 2300
IMIGRESEN 04-250 3419
WCC (Women’s Centre for Change) 04-228 0342
Pusat Perkhidmatan Wanita (Seberang)04-398 8340
EPF 04-226 1000
SOCSO 04-238 9888

JPJ 04-656 4131
 04-398 8809
JABATAN PENDAFTARAN 04-226 5161

PENANG GLOBAL TOURISM (PGT)  04-263 1166
TOURISM MALAYSIA 04-261 0058
KERETAPI BUKIT BENDERA 04-828 8880
FERI (GEORGETOWN) 04-210 2363
        ( BUTTERWORTH) 04-310 2377
JAMBATAN PP 04-398 7419
STESEN KERETAPI BUTTERWORTH 04-261 0290

PERSATUAN PERLINDUNGAN  04-829 4046
KANAK-KANAK
CAP 04-829 9511
BEFRIENDERS PENANG 04-281 5161
 04-281 1108
PERPUSTAKAAN PP 04-229 8555

Talian Kecemasan & Perkhidmatan Awam

PROGRAM PENGHARGAAN WARGA EMAS/OKU/IBU TUNGGAL/
PROGRAM ANAK EMAS/ PROGRAM RAKAN ANTI KEMISKINAN/ PROGRAM PELAJAR EMAS

POLIS, AMBULANS, BOMBA 999
& PENYELAMAT
DIREKTORI TELEFON 103
OPERATOR ANTARABANGSA 101
HOTLINE MBPP 04-263 7637 
ANGKATAN PERTAHANAN AWAM 04-228 9012

Kalendar Pelancongan

7hb - 8hb September 2019
Penang E-Sports Festival

NAMA ADUN PEMBANGKANG No Tel/ No Faks
N.01 PENAGA
YB Ustaz Yusni Mat Piah (T)

N.04 PERMATANG BERANGAN
YB Nor Hafizah Othman (T)

N.05 SUNGAI DUA
YB Muhamad Yusoff Mohd. Noor (T)

PEGAWAI PENYELARAS KADUN No Tel/ No Faks
N.01 PENAGA
Md. Khalil Salleh
novafast63@gmail.com

(T) 012 - 598 4881 

N.04 PERMATANG BERANGAN
Dato’ Jasmin Mohamad
jmmohamed002@gmail.com

(T) 018 - 468 6610

N.05 SUNGAI DUA
Yusri Isahak
ysrregnot@gmail.com

(T) 019 - 337 4055
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SENARAI NAMA AHLI MAJLIS 
MPSP 2019

SENARAI NAMA AHLI MAJLIS
 MBPP 2019

SENARAI PEGAWAI-PEGAWAI PEMBANTU KEWARGANEGARAAN PULAU PINANG

Nota:
Orang awam dipohon menghubungi Pegawai-Pegawai Pembantu Kewarganegaraan untuk menetapkan temujanji masing-masing.

Nama Telefon

MBPP 04 - 259 2020

Ahmad Azrizal Tahir 019 - 541 4818

Aidi Akhbal Mohamed Zainon 012 - 464 3004

Azahari Aris 016 - 499 2580

Azli Ibrahim 011 - 2432 9007

Dr. Chee Heng Leng 017 - 333 9366

Francis a/l Joseph 012 - 474 3321

Gerald Mak Mun Keong 016 - 452 6499

Gooi Seong Kin 016 - 457 1271

Hari Krishnan a/l Ramakrishnan 010 - 505 5571

Harvindar Singh a/l Darshan 
Singh

012 - 428 2250

Kaliyappan a/l P. Renganathan 012 - 407 7276

Latifah Hussainsa 013 - 436 1999

Nurliyana Mohd Ramzi 011 - 3922 4080

Nur Zarina Zakaria 011 - 1578 5098

Ong Kean Peng 012 - 629 1133

Rohaizat Hamid 019 - 510 0075

Saiful Azwan Abd. Malik 016 - 463 2787

Shahrudin Mohamed Shariff 012 - 428 3160

Shung Yin Ni 012 - 413 9246

Tan Hooi Peng 012 - 498 6212

Tan Seng Keat 012 - 438 6191

Theng Jie Wey 016 - 418 7108

Vino Dini a/p Chandragason 
Pitchy

016 - 439 9358

Wong Yuee Harng 016 - 439 9121

Nama Telefon

MPSP 04 - 549 7555

Anuar Yusoff 016 - 461 6390

A’ziss Zainal Abiddin 017 - 938 9192

Cheen Goon Hooi 012 - 402 0923

David Marshel a/l 
Pakianathan

019 - 412 3397

Dr. Seow Kweng Tian 012 - 507 2229

Heng Yeh Shiuan 016 - 261 2460

Jason Raj a/l 
Kirupanantha

014 - 905 8113

Johnson a/l 
Anthonysamy

012 - 424 5745

Kang Yau Chuang 010 - 829 3904

Khong Chee Seong 011 - 1522 6628

Kumaran A/L Krishnan 012 - 464 4697

Marshidaliza Marzuki 011 - 3929 9023

Mohd Saifullah Abd. 
Nasir

013 - 770 1001
013 - 503 3349

Mohd Sharmizan 
Mohamad Nor

011 - 1110 6456

Mohamad Akmal Azhar 019 - 518 5145

Ong Jing Cheng 012 - 758 3779
016 - 445 5709

Ooi Yong Wooi 016 - 421 1196

Shuhada Abdul Rahim 010 - 380 7672

Tan Chee Teong 012 - 401 7718

Tan Cheong Heng 012 - 487 3101

Tengku Rasidah Tengku 
Kamarudin

019 - 473 1323

Wong Chee Keet 012 - 451 1312

Zaini Awang 019 - 546 3115

Zulkiply Ishak 013 - 431 6161
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011 - 1144 1816



N E W SN E W S August 16 – 31, 2019 BULETIN MUTIARA14

Wong (front row, fourth from left) posing for 
a photograph with participants of the IEEE 
International Conference on Sensors and 
Nanotechnology.

THE Bayan Lepas Free Industrial Zone pro-
vides a golden opportunity for nanotechnol-

ogy companies to set up productions which will 
bring mutual benefits to the company as well as 
the state government, says Bukit Bendera MP 
Wong Hon Wai.

Wong, who was representing Chief Minister 
Chow Kon Yeow, was speaking at the 2019 IEEE 
International Conference on Sensors and Nano-
technology at Bayview Beach Resort on July 24.

“The state government is very committed to 
developing the state technology industry. At the 
same time, we also emphasised the development 
of young minds through STEM (Science, Tech-
nology, Engineering, Mathematics) initiative, 
Penang Science Cluster, Penang Digital Library 
and Tech Dome in Komtar,” Wong said in his 
speech at the conference.

“All these programmes are initiated by the 
state government to bolster and encourage the 
younger generation to learn more about science 
and technology.

“Without a doubt, the youth will one day be 
the leaders and pioneers of our country so it is 
paramount to nurture their interest in technology 
at a young age. This will contribute to their 
development as a whole.”

Wong said nanotechnology plays a significant 
part in helping Malaysia move forward. Its im-
portance has resulted in the setting up of com-
panies like NanoMalaysia Berhad by the Fed-
eral Government in 2011.

“Nanotechnology has revolutionised the 
world. The conference here will be a great jump 
start to further promote nanotechnology in Ma-
laysia.

“Having conferences such as this allows in-
novations and promotes sustainable development 
of technology by increasing the competitiveness 
amongst technology players and the research-
ers.”

There were seven keynote speakers, 14 invited 
speakers and about 80 technical paper speakers 
at the two-day conference. The topics ranged from 
nanomaterials and nanodevices to emerging sen-
sors and machine learning applications.

Also present was conference chair Assoc Prof 
Dr Mohd Khairuddin Md Arshad.

Nanotechnology the way forward
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IN an effort to smoothen the police 
administration and its duty to serve 
the public, a Penang parliamentar-
ian has handed out five computers 
and five printers to the Pulau Tikus 
police station.

Bukit Bendera MP Wong Hon 
Wai said the desktops and printers, 
estimated at RM20,000, were 
meant to assist the policemen in 
handling administrative matters.

“We hope their productivity of 
recording statements from the 
people will be increased with these 
additional computers and printers.

“It also helps to speed up the 
waiting process,” he said in a press 
conference at the Pulau Tikus po-
lice station on July 23. 

Also present were Pulau Tikus 
assemblyman Chris Lee Chun Kit, 
Bukit Bendera parliamentary con-
stituency special assistant Koid 
Teng Guan and police officer-in-
charge Sergeant Major B. Parama-
sivan.

Besides that, Wong said his 
parliamentary constituency, which 
is the biggest among the others, has 
six police stations, a Federal Re-

serve Unit (FRU) base and three 
army camps.

On the next parliament sitting 
scheduled to be held in October, 
Wong, who is a first-term parlia-
mentarian, said he would debate 
the Defence White Paper and Inde-
pendent Police Complaints and 
Misconduct Commission (IPCMC) 
proposals.

“We are focusing on improving 
the force’s welfare,” he added.

Paramasivan expressed his 
gratitude to Wong for his effort to 
assist the police in the constituency.

Wong showing reporters the computer sets given to Pulau Tikus police station as Lee (second from 
right) and Paramasivan (second from left) look on.

SOME 95% of child sexual 
abuse cases reported in this 
country are committed by 
individuals who are known to 
their victims, says Penang 
Women and Family Develop-
ment, Gender Inclusiveness 
and Religions Other Than 
Islam Committee chairman 
Chong Eng (pix).

According to her, this fac-
tor caused most of the vic-
tims to remain silent in order 
to maintain their family name 
and dignity.

Based on statistics,  she 
said 98% of reported cases 
are true but unfortunately 
only 30% of adults believe 
the complaints.

“Therefore, we should not 
underestimate the complaints 
made by children to the ex-
tent that they prefer to remain 
silent,” she said in her speech 
dur ing  the  “Body  Safe ty 
Education” book giveaway 
ceremony at north Seberang 
Perai district education office 
on July 23.

Chong Eng, who is also the 
Padang Lalang assemblyman, 
said according to the study, 
children who have been sex-
ually abused usually show 
signs of being secretive, of-
ten scared and having sexual 
knowledge beyond their age 
limit, among others.

“Children are the future of 

the nation and protecting our 
children is our responsibility,” 
she said.

The ‘Body Safety Educa-
tion’ book is published by the 
Penang state government in 
four languages, namely Malay, 
English, Tamil and Mandarin.

To date, 90,000 copies have 
been distributed to 399 schools 
in the state. 

For those interested in get-
ting a copy of the book, call 
04-2614590/04-6505143.

Pay heed to children’s 
complaints on sexual abuse

Pulau Tikus cops get new desktops, printers 

Story by Christopher Tan 
Pix by Darwina Mohd Daud

THE Football Association of 
Penang (FAP) will be filing an 

appeal with the Court of Arbitration 
for Sport (CAS) against the deci-
sion by world soccer governing 
body FIFA which ordered a six-
point deduction from Penang’s 
2019 Malaysia Premier League 
season, thus, denying the team a 

promotion to the Super League.
Penang which successfully 

ended their season in third place 
with 30 points, dropped to seventh 
with 24 points after the deduction.

“We have appealed to FIFA via 
FAM three times, but our appeals 
were rejected.

 “I am quite upset with the deci-
sion by FIFA. It is not encouraging 
the players at all. In fact, the deci-
sion is ‘pulling the players down’.

“You can fine us (for the late 
payment) but why penalise us six 
points?” FAP president Dr Amar 
Pritpal Abdullah (pix) told a press 
conference in Komtar on July 23.

It was reported that The Panthers 
were deducted six points by the 

Football Association of Malaysia 
(FAM) following the decision by 
FIFA for failing to meet the 30-day 
deadline in settling the claims of 
former player Reinaldo Lobo. 

It was reported that Lobo played 
for Penang for three seasons, from 
2015 to 2017.

Dr Amar said FAP paid Lobo as 
per the contract.

“FAP referred to the rate stated 
in the player’s contract. According 
to the contract, it was one US dol-
lar to RM4.10 but FIFA referred to 
the current exchange rate at the 
point.

“The difference in currency 
conversion rate incurred an amount 
of over US$4,400. FAP was unable 

to meet the deadline because of the 
confusion over the currency con-
version rate and the process of 
paying the remaining sum.

“Eventually, we paid everything 
including the shortfall,” he said, 
adding that the claims were “old 
claims” before the new manage-
ment took over.

Dr Amar said it would probably 
take one to two months to obtain a 
decision from CAS.

Penang Youth and Sports Com-
mittee chairman Soon Lip Chee 
said FAP had made every effort to 
meet the deadline set by FIFA to 
settle the payment with the player 
concerned.

“FAP has invested a lot of time, 

effort and money in the team and 
would like to be given a chance to 
play in the Super League.

“We qualify for the 2020 Ma-
laysia Super League but due to the 
order from FIFA to deduct six 
points from Penang, which was 
announced by FAM on July 21, we 
are now to stay in the 2020 Malay-
sia Premier League.

“The Penang government sup-
ports the decision made by FAP to 
file an appeal with CAS and we 
hope to get a good and fair deci-
sion,” Soon said.

 Soon applauded the players, 
coaches and officials for their effort 
and thanked the fans for their con-
tinuous support.

FAP to appeal with CAS against 
FIFA disciplinary decision 
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PENANG is already leading 
women empowerment effort 

in the nation. Now, it is all set to 
take it one big step further under 
the able hands of Penang Women’s 
Development  Corpora t ion 
(PWDC).

Penang has marked many ‘firsts’ 
in Malaysia in an effort to achieve 
gender equality. It was the first state 
to introduce the ‘Gender Inclusive-
ness Policy’. The policy ensures all 
governmental agencies and depart-
ments take the perspective of both 
genders in every decision-making 
level while also sets a goal of ‘40% 
women, 40% men, 20% either 
women or men’ employee compo-
sition. The policy is seen as an 
example by the state government 
in a ‘walk-the-talk’ implementation 
that will inspire the other states and 
the private sectors to follow in her 
footstep. At present, female coun-
cillors already constitute 29.1% in 
the Penang Island City Council 
(MBPP) with Seberang Perai Mu-
nicipal Council(MPSP) following 
with 16.7% female councillors.

Penang is also the first state to 
establish the ‘Women and Family 
Development Committee’ (WFDC) 
or ‘Jawatankuasa Pembangunan 
Wanita dan Keluarga’ (JPWK). The 

programme has created 600 female 
leaders in the year 2019 alone. 
Members of JPWK are entrusted 
to plan and organise projects to 
develop women and families in 
their respective state constituency. 
To ensure unhindered and rapid 
project implementation, JPWK 
answers directly to the state as-
semblymen (ADUN), who also 
directs another committee known 
as the Village Community Man-
agement Council (MPKK). At 
present, female members already 
constitute 20% in all MPKKs. The 

figure is expected to reach 33.3% 
in 2021.

Realising there is much poten-
tial for women to be discovered in 

Penang, the state sets her gaze at the 
MPKK next. In August, a two-day 
workshop has been organised by 
PWDC to equip her future facilita-

tors with key knowledge and skills. 
In return, the facilitators will train 
all female members of MPKK who 
will spread the effort even deeper 
into the communities. The diverse 
professions of the facilitators, many 
of them well established multina-
tional company trainers and moti-
vational speakers, also add more 
layers to the training modules.

With the coming November 
state-level campaign Penang Goes 
Orange’ (PGO) to raise awareness 
about stopping violence against 
women which will be launched on 
an even bigger scale, the state’s 
momentum to achieve gender 
equality shows no sign of slowing 
down.

“MUMMY does most of the 
housework,” answered five-year-old 
Osman, in response to the allocation 
of house chores at his home. Sitting 
at his side, Alya gave him a gentle 
knock on the head.

Osman-Alya team was one of the 
17 children-mother teams showed 
up for an activity ran by Penang 
Women’s Development Corporation 
(PWDC) in July 2019. Just two 
hours ago, Osman had enjoyed mak-
ing a chocolate milkshake with Alya, 
who also made fruit platter and egg 
sandwich in a meal-preparation 
challenge. It was aptly named with 
a twist of humour: ‘Mama Makes, 
Papa Bakes, I Shake’.

Enhancing relationship 

through teamwork
In that challenge, Osman real-

ised making a meal is no easy 
task. At least not as effortless as 
his mother makes it every day. 
Filling the correct ratio of choco-
late and milk required the focus 
of a monk. Switching on the 
blender was like making a fire in 
the wild. Everything felt foreign. 
Little Osman’s face was clouded 
in frustration as he struggled 

through each step in making the 
chocolate milkshake. Doubt and 
helplessness crept in. It was then 
Alya stepped in. She held Os-
man’s hands and patiently guided 
him through the process. Dark 
clouds quickly evaporated be-
tween his eyebrows. When the 
milkshake was finally done, Os-
man was beaming with love and 
self-confidence.

In the Q&A session that fol-

lowed, Osman revealed the less-
than-ideal housework allocation at 
his home. But he did not stop 
there. “I want to help mommy to 
do more housework!”, proclaimed 
Osman, a response that was ech-
oed by other children gathered at 
Pusat Jagaan Kanak-Kanak Dae-
rah Timur Laut, Penang.

Inclusiveness at Home
PWDC is a nonprofit organisa-

tion based in Penang that pushes 
for gender equality in the state. 
They have drafted a state policy, 
‘Gender Inclusiveness Policy’, 
under the instruction of the Pen-
ang state government which was 
recently launched this year. It is 
one of its kind in Malaysia and 
seen as the precedent for more 
transformations to come. Natu-
rally, such a transformation must 
take place in families as well. For 
Alya and other mothers, it was a 
welcoming change that could not 
have come a day sooner.

‘Family 
bond’ 
priority in 
Penang

Penang as the leader of 
women empowerment in the nation

PWDC staff and facilitators taking group photo.

Interactive activities are key to 
building family bond.

PWDC conducts workshops to 
empower women on the ground. 
Picture above shows the “Sex 
and Gender” module attended 
by PWDC facilitators.

PWDC staff (in dark blue t-shirt) taking picture with the mothers and children.
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THE Province Wellesley Run 
(PWR), which returned this year for 
the third consecutive year, saw the 
participation of some 2,000 people. 

The run aims to promote Se-
berang Perai as a prominent venue 
for sporting events on the mainland.

Seberang Perai was originally 
named Province Wellesley after 
Richard Wellesley, who was gover-
nor-general of Bengal in India be-
tween 1798 and 1805. 

“This year marks PWR’s third 
and final event in the series, com-
pleting the medals of north, central 
and south Seberang Prai,” said state 
Youth and Sports Committee chair-
man Soon Lip Chee during his 
speech at the Padang Pemuda 

Merdeka, Butterworth on July 21.
“In 2017, the event was cancelled 

due to the catastrophic storm which 
hit the whole of Penang. 

“The storm wrecked the PWR 
preparations that were already in 
place in Padang Pemuda Merdeka 
and the organisers declared an emer-
gency cancellation for safety rea-
sons.

“All remaining manpower and 
food were then channelled towards 
flood relief centres nearby,” he said. 

Soon applauded the organisers 
for bouncing back strongly to hold 
the event last year. 

“The storm did not dampen the 
determination of the organisers, and 
like true sportsmen after a defeat, 

they returned to host it last year and 
strove to do it better this year.

“To date, RM60,000 has been 
raised from the three series of PWR. 

“A sum of  RM24,000 was raised 
in 2017, followed by RM20,000 last 
year and RM16,000 was raised this 
year,” he said. 

According to Soon, some of the 
money raised was channelled to 
Think City and Seberang Perai 
Municipal Council for their efforts 
to rejuvenate Butterworth town. 

The balance was donated to the 
Malaysian Red Crescent Society.

“I wish you a good run and look 
forward to the next tri-series of 
PWR to come in 2020, 2021 and 
2022,” Soon added.

Story by Danny Ooi
Pix by Nur Afiqah Zainudi

THE Penang Hill Festival 
(PHF) 2019 should be con-

tinued to be held to facilitate 
strong relationships among the 
communities and to promote con-
servation efforts towards the 
beautiful hill.

Bukit Bendera MP Wong Hon 
Wai said the brilliant presentation 
by the various Malaysian cultural 
performers mesmerised the audi-
ence since the festival kicked off 
on July 18.

“The festival allows visitors 
and locals to not only experience 

the spectacular atmosphere of this 
crown jewel of Penang, but also 
offers a chance to former visitors 
to come back and reminisce about 
the rich history and culture,” 
Wong, who represented Chief 
Minister Chow Kon Yeow, said at 
the closing ceremony of the fes-
tival on July 20.

Last year, the inaugural Penang 
Hill Festival attracted some 
52,000 visitors over a span of nine 
days.

Also present were Penang Hill 
Corporation (PHC) general man-
ager Datuk Cheok Lay Leng, Air 
Itam assemblyman Joseph Ng and 
Penang Global Tourism general 

manager, Ooi Cheok Yan.
Cheok said the festival, themed 

“Music on the Hill – East Meets 
West”, a signature event of PHF 
2019, was a unique musical per-
formance that represented the 
very essence of diversity of Pen-
ang Hill Festival.

“It is our goal at PHC towards 
preserving and conserving this 
beautiful hill so that our future 
generations will continue to enjoy 
this gem of Penang.

“Through these carefully 
planned and fun-filled activities 
that focus on learning, preserva-

tion and conservation, I hope the 
public will have greater opportu-
nities to join and learn more about 
the history and nature of Penang 
Hill,” he said.

Students from the St George’s 
Girls’ School jazz band enter-
tained the crowd.

Yeoh speaking on the rating system at the press conference as Goh 
(right) looks on.

A mother, with her child in tow, collecting her medal after completing the run.
State mulling rating system 
for tourist spots

Province Wellesley Run series raise RM60,000

PENANG is looking forward to 
implementing a rating system for 
hotels, food outlets and places of 
interest in its bid to draw tourists to 
the state.

According to state Tourism, 
Development, Heritage, Culture 
and Arts Committee chairman Yeoh 
Soon Hin, this initiative was still in 
the planning stage and being re-
viewed.

He said the rating system would 
ensure tourists have an understand-
ing of the popularity of each place.

“So far, no other state has come 
out with this rating system.

“Through this rating, it will also 
motivate businesses and stakehold-
ers to improve themselves.

“We hope this effort will help to 
boost tourism in the state,” he told 
a press conference after giving a 
briefing on the “Experience Penang 
Year (EPY) 2020” in Simpang 
Ampat on July 21. 

Also present was Bukit Tambun 
assemblyman Goh Choon Aik.

In the briefing, Yeoh emphasised 
the importance of developing the 
mainland, specifically the south 
Seberang Perai district.

He said the township has been 
booming with the setting up of 
Swedish home furnishing store 
IKEA.

“We want to bring balanced 
development for both the island and 
mainland,” he added.

Wong addressing the crowd during the closing ceremony of the festival.

Penang Hill Festival helps promote 
conservation 
efforts
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PENANG Adventist Hospital 
(PAH) will be organising a Char-
ity Light Run at Straits Quay on 
Sept 28 from 8pm to 10.30pm.

The 3.8km run, which em-
braces the theme “Lighting Up 
Hope”, will see all participants run 
with a headlamp. 

The organisers hope to attract 
1,000 participants.

Registration fee for group of 
four is RM45 per person. Indi-
vidual is RM55. 

The fee will be channelled to 
the Patient Heart Fund.

Besides the run, there will also 
be health screening, health educa-
tion booths and heart exhibition on 
the event day.

“Through the Charity Light 
Run, Penang Adventist Hospital 

targets to raise RM200,000 for its 
Patient Heart Fund in aid of needy 
heart patients,” PAH president and 
chief executive officer Ronald Koh 
said at the launching ceremony of 
the run held at the hospital on July 
18.

With him were Youth and 
Sports Committee chairman Soon 
Lip Chee, PAH chief operating 
officer Dr Thomas Tean, senior 
finance director Albin Phua and 
charity manager Jenny Ooi.

Soon commended Penang Ad-
ventist Hospital for organising the 
run to raise funds for heart patients, 
create awareness on heart diseases 
and most importantly, create an 
opportunity for the community to 
take the bold step to start living 
healthily in a fun way.

“This International World Heart 
Day on Sept 29, PAH is taking the 
lead to organise the meaningful 
campaign themed ‘Move Your 
Heart’ to inspire the community to 
keep their hearts healthy.

“We are all here together to 
promote a healthy lifestyle, to in-
crease physical activity and to re-
duce the risk of heart disease. So 
let us make sure we all take action 
and make a lasting difference to 
our health,” he added.

Registration for the Charity 
Light Run ends on Aug 23. 

For further information, contact 
04-2227606/7644 (Evon Lau/
Aaron Choong) or visit charity@
pah.com.my.

To register online, visit https://
howei.com/registration 181

THE successor of retired na-
tional squash darling Datuk 
Nicol David may be found 
soon.

Chief Minister Chow Kon 
Yeow said the possibility is 
there because Malaysia has a 
good talent pool in sports.

“I have faith that the succes-
s o r  c a n  e m u l a t e  N i c o l ’s 
achievements in the global 
arena.

“We have young talented 
players who are competitive,” 
Chow said at the PBA 17th 
Malaysian Junior Open 2019 

welcome dinner on July 10.
The competition, held from 

July 9 until July 14, attracted 
700 participants from 18 coun-
tries.

Also present at the welcome 
dinner were state Youth and 
Sports Committee chairman 
Soon Lip Chee and state Wom-
en and Family Development, 
Gender Inclusiveness and Re-
ligions Other Than Islam Com-
mittee chairman Chong Eng.

Nicol had in February this 
year announced her retirement 
from the sport after 20 years.

Soon (seventh from left) joining sponsors and organisers in promoting the run.

Ray of hope for squash 

THE first World Hospitality, 
Lifestyle and Entertainment 

Exhibition and Conference 
(WHOLE PENANG 2020) will 
be held from Sept 10 to 12, 2020.

It will take place at SPICE 
Arena and Convention Centre.

State Tourism Development, 
Arts, Culture and Heritage Com-
mittee chairman Yeoh Soon Hin 
said WHOLE 2020 was expected 
to draw 350 exhibitors from 30 
countries.

“As Penang ushers in ‘Experi-
ence Penang Year 2020,’ we are 
happy to welcome Alphine Group 
Services for deciding to host the 
first edition of WHOLE PENANG 
2020.

“There are five key areas - food, 
beverage, food technology and 
equipment; lodging/accommoda-
tion; travel & tourism; lifestyle & 
entertainment and wellness,” 

Yeoh told a press conference on 
July 15.

He added that WHOLE PEN-
ANG 2020 would also be a plat-
form to draw foreign investors as 
the organiser would be targeting 

30% of the exhibitors from inter-
national companies and 70% from 
the domestic market.

The international exhibitors are 
likely to be from countries like 
Australia, Austria, France, Indo-

nesia, Italy, Japan, New Zealand 
and Taiwan.

“I am excited that some of the 
new products and technologies 
will be displayed,” he said.

Attendance at WHOLE PEN-

ANG 2020 is by invitation only.
For further information, call: 

+60 12 293 1913 (Charles Mo-
han), +60 16 455 8713 (Zaiti 
Zubir), +60 13 339 4273 (Kazer 
Ibrahim).

All set for a WHOLE experience

Hospital to raise funds 
through charity run

Yeoh (seated, fifth from left) with sponsors during the press conference.

Some of the possible future ‘Nicol Davids’ enjoying their dinner at the 
event.
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PENANG is set to see an influx 
of visitors from China, thanks to the 
collaboration between Penang 
Global Tourism (PGT) and China’s 
largest online travel services pro-
vider, Ctrip Group.

State Tourism Development, 
Heritage, Culture and Arts Commit-
tee chairman Yeoh Soon Hin said 
China is the key market for Penang, 
which is hoping to see an increase 
in the number of visitors.

He said PGT was keen to explore 
new ways and to work with major 
players in the travel industry to 
promote Penang.

“Penang is the first state to un-
dertake this global tourism cam-
paign and also the first state to 
collaborate with Ctrip.

“This partnership will help push 

our digital campaign to greater 
heights.

“We are also delighted to play a 
part in strengthening ties between 
Malaysia and China,” he told re-
porters after witnessing the Memo-
randum of Understanding (MoU) 
signing ceremony between PGT 
and Ctrip.

PGT was represented by its chief 
executive officer Ooi Chok Yan 
while Ctrip Destination Marketing 
(Oversea) general manager Edison 
Chen appeared for the Group.

Chen said both sides would focus 
on efforts to attract Chinese tourists 
to the state.

“Malaysia is one of the key ar-
eas of Ctrip’s global expansion,” he 
said, adding that he was looking 
forward to the strategic partnership.

A group of participants jubilating as they pose for a group photo after the Penang Run 2019.

PGT-Ctrip partnership to promote tourism 

A TOTAL of 5,060 partici-
pants, including 279 interna-

tional runners from 35 countries, 
took part in the biggest race in 
town, the Penang Run 2019, at 
Jalan Padang Kota Lama in George 
Town recently.

 The run, in its 12th edition, was 
flagged off on July 7 by state Youth 
and Sports Committee chairman 
Soon Lip Chee. Among the par-
ticipants were Finance Minister 
Lim Guan Eng, Air Itam assembly-
man Joseph Ng and Berapit as-
semblyman Heng Lee Lee.

 Penang Run race director And-
drew Loh said the event helped 
promote the Penang as a destina-
tion of sports tourism. 

 “This is a good step towards 
raising Penang’s profile as a sport-
ing state. Events like this certainly 
have the potential to grow and 
contribute towards Penang2030 
vision for a vibrant sports industry,” 
he said. 

There were four categories – 
32km Challenge (from Esplanade 
to Pearl Hill and back), flat course 

of 21km competitive, 10km run 
and 4km Family Fun Run/Walk. 
The event was held by Actife Style 
Concept with the support of the 
state government and Penang Is-
land City Council.

 Sixteen participants were over 
70 years old with Somsak Kasi-
wong, 84, from Songkla as the 
oldest athlete. He took part in the 
21km half marathon.

 A total prize money of 
RM21,720 was given away to the 
top 10 participants.

 The winners were Ooi Siau Tieh 
from Malaysia (10km Men - 
40:15), Karlijn Marije Knol from 
Netherlands (10km Women – 
48:56), Simon Stewart from Can-
ada (21km Men – 1’21:13), Amer-
ica Aznar from Canada (21km 
Women – 1’36:19), Ow Yong Jin 
Kuang from Malaysia (32km Men 
– 2’09:59), Yee Pei Ni from Ma-
laysia (32km Women – 2’45:09) 
and Leong Foo Tatt, Ng Soo Boon 
and Low Yee Keong from MR-25 
Gombak Singapore (32km Team 
– 8’05:51).

Over 5,000 
take part in 
biggest run 
in George 
Town
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Story by K.H. Ong
Pix by Chan Kok Kuan

THE Rise, an affordable hou-
sing scheme by the Penang 

government, will be delivered to 
its 2,093 buyers most probably this 
month.

Penang Housing, Local Govern-
ment, Town and County Planning 
Committee chairman Jagdeep 
Singh Deo said the state was proud 
that the project, carried out by 
Zubicon Sdn Bhd three years ago, 
was now a reality.

“We don’t just make announce-
ments, we don’t just plan but we 
deliver. That is very important,” 
Jagdeep told a press conference 
during a spot check at the site in 
Jalan S.P. Chelliah on July 2.

“And today, we’re seeing our 
state government project, The 
Rise, which is in the most strategic 
place in George Town, almost re-
ady. It’s actually a walking distan-
ce from Komtar, which is the heart 
of the administration of the Penang 
state government.

“I’ve been made to understand 
that the project will be delivered 
to the buyers soon. I am very 
happy to also note that their sales 
are also almost complete at 99%.”

Also present were Zubicon di-
rectors Lim Beng Keong and his 
son, Dickson Lim, general mana-
ger Alex Chang, Penang Island 
City Council (MBPP) secretary 
Datuk Addnan Mohd Razali, Eda-
sas Architects executive director 
Ar Muhammad Md Hashim, state 
Housing Department principal 
assistant secretary Fakhurrazi Ibnu 
Omar, Penang Development Cor-
poration’s Paul Raj and B. Shan-
keeta Vani.

Jagdeep added that the project 
consisted of two blocks of low 
medium-cost (LMC) and two 
blocks of affordable homes. They 
are 37-47 floors high.

Each low medium-cost unit 
with an area of 700sq ft costs 
RM72,500 while the prices of the 
affordable homes for 800sq ft to 
1,000sq ft range from RM200,000 
to RM300,000.

There are 770 LMC units and 
1,323 affordable units. The break-
down (for the affordable homes) is 
883 units (RM200,000), 165 units 
(RM300,000) and 275 units 
(RM400,000).

“This is not just an affordable 
housing scheme but a scheme 
whereby it comes with additional 
facilities, such as two swimming 

pools – one for children and anoth-
er for adults, a gym, a playground 
for children, library and many 
other facilities.

“I believe this might be the first 
project in Malaysia, not just in 
Penang, where for a RM200,000 
unit, you have a swimming pool.

“These are things which I think 
we did not even ask but the de-
veloper gave. We want to thank Mr 
Lim and his team. Wherever the 
state, MBPP and PDC can assist 
to expedite (the process), we will 
because this is a state project. We 
need to work together.”

Jagdeep also praised Zubicon 

as the project was on the way to 
obtaining a Green Building Index 
(GBI) gold rating for its affordable 
homes and a GBI certification for 
its low medium-cost homes.

“Most of the GBIs are for the 
high-end projects, but this is an 
RMM (Rumah Mampu Milik – 
affordable homes) under process 
to be certified, the first also in 
Malaysia for the LMC to GBI 
certified,” he said.

The developer has also built a 
market nearby which would be 
surrendered to MBPP for the con-
venience of the residents.

Beng Keong said they were on 

track and were now doing mostly 
cleaning up works.

“We target to obtain the CCC 
by the end of this month,” he said.

According to Dickson, the pro-
ject had a rough start as a week 
after signing the agreement with 
the state government, the federal 
government announced the impo-
sition of GST (Goods and Services 
Tax).

“Many industry players said it 
was an impossible project to finish, 
but we made it possible because 
we utilised our own construction 
team. We do it as a service to the 
state,” Dickson explained.

Jagdeep showing The Rise apartment built by Zubicon Sdn Bhd. With him are the directors of the 
company, Lim (second from right) and Dickson (right).

Sharing expertise on smart city initiatives
PENANG, which is already 
on its way to becoming a 
smart city through many of its 
constructive initiatives, is now 
further encouraged by Tai-
wan’s leading smart city 
builders during a courtesy call 
on the Chief Minister Chow 
Kon Yeow on July 3 .

The team, led by Patty Yen, 
the deputy executive director 
of the TAITRA (Taiwan Ex-
ternal Trade Development 
Council), shared their exper-
tise on turning cities into 
smart cities.

Representatives from Tai-
wan’s leading companies like 
CTCI Corp, CECI Engineer-
ing Consultants, Marketech 
International Corp, eZoom 
Information, Compal Elec-
tronics, ACTi Corporation, 
Advantech Co. Ltd talked 
about the services provided by 
the respective companies.

They shared how new tech-
nologies could help to en-
hance the quality of life, such 
as with regard to infrastruc-
ture, transport, education and 
health.

For instance, ACTi Corpo-
ration spoke on the closed-
circuit television system 
which uses Artificial Intelli-
gence that enables them to 
monitor the traffic situation 
regardless of how bad the 
weather is.

Another company, eZoom 
Information, a subsidiary 
company of Marketech Inter-
national Corp, touched on 
smart firefighting manage-
ment. 

The Geographical Informa-
tion System (GIS), Building 
Information Model (BMI) and 
position tracking system they 
use will enable them to keep 
track of firefighters who go 

inside a building to put out a 
fire.

Chow said the Taiwanese 
have a lot to offer with their 
knowledge, experience and 
expertise.

“The state government ap-
preciates the sharing session 
by all the Taiwan companies 
which are present here.

“We will be having a Tai-
wan Expo in Penang this 
weekend at the SPICE Con-
vention Centre where 140 
companies will be taking part 
to showcase the Taiwan ex-
pertise and technology. Per-
haps, all of you can join it,” 
he added.

Also present were state 
exco members Yeoh Soon Hin 
and Jagdeep Singh Deo, and 
representatives from various 
state agencies as well as rep-
resentatives from China Air-
lines.

‘The Rise’ is 
ready soon 

MORE  students were further 
exposed to science and technol-
ogy  when  a  four-day  STEM 
Carnvial 2019 was held at the 
Institut Pendidikan Guru (IPG) 
Tuanku Bainun Campus recently.

Organised by the state Educa-
t ion Depar tment  and Penang 
STEM, the carnival, held from 
July 1 to 4, was aimed at encour-
aging students to identify, apply 
and integrate the science, tech-
nology, engineering and mathe-
matics (STEM) concepts in solv-
ing problems creatively and in-
novatively.

Deputy Chief Minister II Prof 
Dr P. Ramasamy, who officiated 
the closing ceremony on July 4, 
said the carnival should be an 
inspiration to more students to 
continue embracing the STEM 
concept in their schools in future. 

“STEM educa t ion  has  the 
power to open their minds to new 
career opportunities,” said Ra-
masamy in his speech.

“The carnival is a platform for 
students to get exposure to sci-
ence and technology through 
STEM-rela ted act iv i t ies  that 
have been arranged.  

“As for the state, the goal of 
prepar ing  more  profess iona l 
workers for the future is vital to 
meet the needs of many compa-
nies in the Free Industrial Zone 
and private hospitals. 

“As a whole, the carnival has 
attracted 3,000 teachers, pupils 
and students. I hope such an ini-
tiative will continue with many 
other aspects of STEM which 
can attract more students in fu-
ture.”

There were many exhibitions, 
workshops, STEM-related ac-
tivities and interesting competi-
tions at the carnival for the stu-
dents. 

During the closing ceremony, 
students who took part and won 
in competitions, received their 
medals and certificates. 

Carnival sparks interest in STEM subjects
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Disiar oleh Kerajaan Negeri Pulau Pinang

社尾万山复兴计划中的港仔墘运
河近日引起争议，槟州发展机构与
乔治市世遗机构联合召开记者会一
一作出澄清。

乔治市世遗机构总经理洪敏芝博
士强调，一般通称的港仔墘运河实
际上是排水沟，而非真正意义上的“
河 ” 。 这 是 因 为 上 游 并 没 有 天 然 水
源。

她解释，技术上，港仔墘应该称
为水道（Prangin Channel Ditch），
只不过本地比较普遍的叫法是港仔
墘运河（Prangin Canal）。

她说，港仔墘运河自1881年开始
就是作排水用。当时的运河全长约
11.7公里。随着城市化的改变，这些
运河大部分已经地下化，只有少数
仍是露天运河。在社尾万山复兴计
划中的港仔墘运河段，是一段长约
220米露天运河。

对于为何不清理及净化整条港仔墘
运河，她回应指这是基于运河所覆盖
的上游集水区（Upstream Catchment 
Area）面积约278英亩，涉及范围很
大，同时也涉及很多住户以及不同单
位。社尾复兴计划是第一步，希望让
人们看到水道清洁后的可能性，以便
将来可以规划更大范围的公共卫生教
育。

古迹信托会应该早已知情
对于面对非政府组织的抨击和批

评，洪敏芝指出，社尾运河复兴计划
已多次向槟岛市政厅的技术评审小组
（Technical Review Panel）报告。槟州
古迹信托会的代表也是该技术评审委员，早已清楚这
项计划。此外，会议记录也显示该组织在会议上并没
有反对这项计划。

尽管如此，她强调槟州发展机构与乔治市世遗机
构在这项计划中并无刻意任何资讯，或有其他隐藏议
程。

她说，若要说该机构有在隐瞒什么的话，那就是并
没有公开这项复兴计划已在社尾至少栽种了至少177棵

树木，以及团队曾经就公园规划与遗址保存征询区域
内考古学者意见的努力。

洪敏芝也强调，社尾万山复兴计划至今的花费，已
在7月27日所召开的记者会中详细列明。耗资七百万的
是2015至2016年的港仔墘运河绕道的计划。

后来的港仔墘运河社尾段复兴计划的花费约为一百
万，另有70万令吉用作支持港仔墘抢救考古任务。

杨联发: 开辟绕道免污水流入运河
至于为何在社尾万山复兴计划第一期工程中，选择

另行修建绕道？槟州发展机构高级副总经理拿督杨联
发回应表示，这是为了保护建设中的社尾城市考古公
园内这段220米长港仔墘运河，防止污水持续流经过。

他补充，社尾万山复兴计划中的城市考古公园美
化工程，需要将作为计划中一部分的港仔墘运河进行
过滤净化，才能恢复运河的原貌。在暂时无法处理上
集水区污染的情况下，经过周详计划，才决定把社尾

万山遗址内的港仔墘运河段封闭，并扩建绕道让上游
集水区的污水不再流经社尾万山内的港仔墘运河。同
时，这样也才能保存社尾万山港仔墘运河的结历史结
构。

他补充，作为全国首个城市考古公园，所进行的
并不是普通的美化工程，而是必须顾及各个方面的因
素，比如古迹、考古遗址、环境绿化等方面。

他强调，目前的封闭是暂时性的。将来若是上游集
水区的污染能够处理能够不再流入污水，可以重新开
启。惟他坦言，并不知道这个未来何时会发生，毕竟
要大范围全面处理排水沟污染的问题并不简单。

他举例，假设占地约278英亩的上游集水区内，每
英亩平均有30户住户，而278英亩就可达8000多户至1
万户，所涉及的数目太大，要建立完整分离的排污系
统，让家庭用废水不再流入排水沟，并不容易。除非
家家户户有环保意识，都懂得不将家庭或商业废水倒
入排水沟，那一天就有可能提早到来。

洪敏芝（左）强调社
尾万山复兴计划毫无
隐瞒。

作为社尾万山复兴计划中一部分的港仔墘运河，进行过
滤净化后，恢复运河的原貌。

杨联发指建设绕道，主要是
保护社尾城市考古公园内的
港仔墘运河，防止污水持续
流经过。


